                           До 100-річчя від дня народження

                               Провідника Української Нації 

                                         Степана Бандери

       [image: image21.png]e
70 batdsent

et
W, ol

Feveceish Geed i

et





„ПРОСВІТА”
                                                                                                 Севастополь

                                                                                                          2008
[image: image1.png]



 Вірність   ідеї   українського 
 націоналізму – це найбільша
 сила  української  визвольної 
 революції

                                   С. Бандера
                                     [image: image2.png]



Володимир ЧОРНОМОР
ПОВСТАНЧИЙ КРИМ
повість
ДП „Видавництво”Таврія”

Сімферополь -2009
    ББК 84.4 УКР 6

          Ч 75
              Володимир ЧОРНОМОР

 Ч 75   ПОВСТАНЧИЙ КРИМ.               
            Повість. Севастополь, „Просвіта” - 2008 р. – 206 с.
                 „Повстанчий Крим” – повість про український визвольний  

            рух в Криму.  Головний  герой  –  Володимир Шарафан.  Він       

            пройшов вишкіл в кримській  ОУН, очолював реферантуру з 
            пропаганди та був одним із керівників українського комітету 
            по підготовці збройного  повстання.   Схоплений   НКВС   та             

            загадково  страчений.  Повість  ґрунтується  на   достовірних  

            фактах  цілком  таємної   архівної  справи,   спогадах  доньки   

            героя, Людмили Шарафан,  розповідей місцевих комбатантів 
            ОУН-УПА.
                     Книга побачила світ за сприяння 
         голови Конгресу Українських Націоналістів
                                  Олексія Івченка
      та голови Товариства Української мови
                                США професора

                                 Віри Боднарук
  ISBN   978-966-435-231-1                        
                                                         ©   Проценко В..М. 2008
СВОБОДУ ЖОДЕН ОКУПАНТ НЕ ПОДАРУЄ!
          Книжка, яку шановний читач тримає в руках, доволі незвичайна. Вона розкриває таємні сторінки вітчизняної історії в які наше суспільство тільки но починає заглиблюватися. Передусім книга присвячена знаковій події в житті національно свідомої громадськості України - 100-річчю від дня народження видатного сина Української нації, провідника революційної Організації Українських Націоналістів Степану Бандері. Обдарований професійний політик, і перш за все український патріот-націоналіст, створив таку діючу структуру революційної організації, яка запозичена патріотичними організаціями багатьох народів світу у визвольній національній боротьбі, яка і понині не втрачає своєї актуальності. Цей талановитий політик змусив усвідомити мільйони співгромадян, що свободу і незалежність жоден окупант не подарує, її потрібно брати, її потрібно виборювати зі зброєю в руках. Українці  донедавна були позбавлені джерел об’єктивної інформації про особистість Степана Бандери і його революційну Організацію. Тільки в перші роки незалежності України розкрилася правда про цього історичного діяча і багатьох його соратників – національних героїв. 
          Похідні групи, які були створені революційною ОУН, дійшли і до Криму. Їх представники створили в багатьох містах і селах півострова дійову мережу місцевої ОУН, вступили в боротьбу з німецькими окупантами і готувались до повстання проти московського колоніалізму.

         Автор художньо відтворив події того часу на основі архівних цілком таємних кримінальних справ НКВС проти кримських діячів ОУН.
          Всі події і дійові особи реальні. Але читач повинен знати, що прізвища і імена героїв повісті можуть лишатись невідомими, адже всі підпільники революційної ОУН готувались до роботи службою безпеки цієї організації, входили в ту чи іншу роль згідно з легендою, мали псевдоімена, добре підроблені документи, використовували усі можливості, які мають в своєму розпорядженні розвідслужби.

       Допоміжна частина книги складається з короткої хроніки життя і діяльності діячів Організації Українських Націоналістів, які прямо причетні до розбудови революційної організації в Криму…

                                                                   Богдан Боднарук
                                                          США, Чікаго
                     З усіма окупантами України 
              потрібно  

                          розмовляти 
                               тільки шаблюкою!

                      Володимир ШАРАФАН

                                      (кримінальна справа НКВД 
                                      №329 лист 69, политий кров’ю)
                              Частина перша

                                            ВТЕЧА

 СІЧНЕВИЙ ПОХІД

        —  Тьорох! — різонуло повітрям, і знайоме відчуття жаху підповзло до горла, зламало твердість кроку, і п’ятеро постатей відразу припали до мерзлої землі. Усі такі різні, з різними лицями від весняної молодості, але із однаковими серцями, вишколеними в бойовому гарті. Хтось спотикнувся об кримське каміння, чиїсь груди порвало зітхання, тільки Янчишин Іван кроками вибивав вояцький ритм і спокійно, не кваплячись. йшов звичайною ходою, як і Петро Шум, аж коли вочевидь не побачили небезпеку. Петрова  душа томилася загадкою завдання центрального проводу: „До Криму вас, хлопці, іде тридцять шість, а скільки дійде?”

        Біда... Вона завжди зненацька нахлине. І тепер, майже під Сімферополем, мов з прірви виринув мотоциклетний патруль в той час, коли Григорій Терен вийшов із рівчака обстежити дорогу.  І... перша жертва.

· Guck mal!* — крикнув гітлерівець за кермом і загальмував.
*    Глянь-но

Задній, що стріляв, зіскочив з мотоцикла, обстежив Терена і гучно відповів: 

         —Fertig!**

         За сотню кроків, у рівчаку,  за густим кущем лози нерухомо лежали хлопці , з болем у серцях за втрату друга, тримаючи напоготові зброю. Вони бачили, як ці двоє патрульних про щось сперечались, а третій, сидів у візку й уважно розглядав місцевість, тримаючи напоготові кулемет. Ця бентежна картина була недовгою. Німці ногами зіштовхнули в рівчак ще теплий труп і поїхали в бік Сімферополя.

        Насправді, секретні накази рейху зобов’язували гестапівців нищити похідні групи українських націоналістів, що рухались зі Львова на допомогу Кримському визвольному руху. Але гестапівці спохватились пізно. Уже в п’яти кримських населених пунктах, де діяли націоналістичні підпілля, прийняли і розмістили своїх побратимів. Тільки найбільш численна група Янчишина ніяк не могла дійти до бази призначення, стримувана інтенсивним рухом німецьких військ. 

         Голова страшенно болить, вогнем палає обличчя, моторошно стукає у скронях, гнітюче і безупинно. Біль викручує очі, але потрібно копати могилку, подалі від цієї невідомої небезпечної дороги, яка тягнеться вдалечінь і прорізує темне небо. Тоненьку шкарлупу промерзлого рудого ґрунту зламали швидко, і далі рити стало легше. В суглинку попадалося жовте каміння, яке ножами обкопували і витягали. Нарешті яма готова. Лишилось принести вбитого Терена і поховати. Так і зробили. Опустили, прочитали молитву і загорнули, обклавши виритим камінням. 

- Царство небесне тобі, друже! Здобудемо українську державу або згинемо в боротьбі за неї !!! — пролунало з їх уст єдиною хвилею.

Далі пішли похмурі й мовчазні.
**  Готов
        „Ради Бога, матусю, не мучте мене своїм докірливим поглядом! А ви, татусю, не гнівайтесь, а якщо заслужив – то вдарте нагайкою, тільки не гнівайтесь! За нашу землю і наш рід іду помирати!” -  згадував Петро Шум останню свою сповідь перед батьками. Він від хворобливості ледь чвалав за друзями в незнане.

      Нарешті вони прийшли до готелю і укрились поруч, в напіврозваленому будинку. Уже смеркло і часу було обмаль. Янчишин кивнув Степанові Теслі,  і той пішов на умовлену зустріч.  Він повернув за ріг готелю, де за п’ятдесят кроків стояв високий будинок. Степан розгледів надпис: вул. Прорізна, 3. На одвірок головного входу спирався високий тонкий чоловік, тримаючи в руці кашкета. Степан поглянув на годинника. Так, це зв’язковий. Кожного дня він повинен тут стояти з 18 години всього лиш 7 хвилин. Про це знав Провідник Янчишин і він, заступник з безпеки, який для конспірації увесь час виконував роль Провідника. 

        Лишались лічені секунди до кінця зустрічі. Тесля прискорив крок, зняв свого кашкета, подаючи умовний сигнал, і направився в бік зв’язкового. Коли між ними лишилось декілька кроків, із-за рогу вирулив „Опель” і круто зупинився біля входу. 

       Високий чоловік і Степан зніяковіли, але діватись було нікуди, і вони, немов давні знайомі, завели між собою вигадану розмову про сьогоденні справи. Напругу зняла молодичка, що вийшла з під’їзду і всілася поруч з водієм. Коли автомобіль зник за рогом вулиці зв’язковий запросив Теслю до своєї квартири  №15 в цьому будинку. Це було невелике помешкання: умивальник і вбиральня були в коридорі, у кімнаті стояли два металеві ліжка, диван та буфет під дуб, кухонний стіл. Дві етажерки були заповнені  книгами, брошурами з питань політики, філософії, релігії, економіки та історії. На нижній поличці етажерки стояв радіоприймач 

       Клубок подій цього дня розмотувався зовсім не так, як уявляв собі Тесля раніше. Напруження все ж минулося. Він ближче познайомився з господарем квартири Володимиром Шарафаном. Незабаром його дружина, Софія Казимирівна, привела Провідника Янчишина та інших бойовиків, що переховувались у напіврозваленій будівлі біля готелю.

· Липового чаю, з вашого дозволу, — мовила Софія Казимирівна, хукаючи на змерзлі долоні, — потім

зладнаю повечеряти.

· У вас тут затишно, — промовив Петро Шум, —

дозвольте мені трохи 

роздивитися? Це перше кримське помешкання, яке я бачу. 

       Софія поглянула на блідого Петра, потім підійшла, приклала руку до чола.

· Горить... Людочко, — звернулася до дочки, — лягай поруч з братиком,

нам потрібен диван.

Маленьке біляве худеньке дівчатко покірно вмостилось поруч із хлопчиком, роздивляючись брудних і обдертих чоловіків. Дівчинка вже звикла, що у батьків часто були гості, і їй набридло прислухатися до незрозумілих коротких розмов. Цього разу розмова йшлася про якусь радіопередачу, і Людмила нишпорила сірими очима по квартирі, шукаючи, де ж та радіопередача. Нарешті батько заніс якийсь пристрій із записом радіопередачі, і через деякий час із нього почав лунати голос, який міцнішав, ріс і залив усю квартиру: „Слухайте, слухайте... говорить Львів... перша українська радіостанція імені полковника Коновальця... Волею українського народу організація... під проводом Степана Бандери... проголошує відновлення самостійної української держави...”

       Коли керівництву ОУН стало зрозумілим, що гітлерівці мають на меті  зробити з України свою рабську колонію, націоналісти на чолі з С. Бандерою проголосили у Львові Українську державність. Степана Бандеру та багатьох провідників заарештували і відправили до таборів. Низка секретних наказів зобов’язувала каральні органи рейху знищувати бандерівців під виглядом грабіжників. 

       У розмові Степан Тесля розгортав картини майбутнього. Треба було налагоджувати державне, самостійне життя, обміркувати,  що потрібно робити завтра, куди прямувати. 

       „Ми проведемо вишколи і створимо регулярну українську армію!” — із захватом говорив Степан, піднімаючись на весь зріст.

       „Будемо видавати газету, книжки, відкриємо театри, кіно, музеї, розгорнемо мережу читалень...”, —  мріяв Шарафан.

       „Ми на своїх прапорах викарбуємо гасла: «Воля Україні! Свобода народам і людині!” — продовжував Тесля.

· А що будемо робити з німцями? — запитала Софія, — Невже вони прийшли бити тільки нашого ворога, а нас

не будуть зачіпати?

· Німці такі ж вороги, як і комуністи. За нашого друга

Терена за всіх полеглих і замучених будемо їх бити.

      Софія закінчила лікувальні процедури над Петром Шумом і запропонувала створити свій шпиталь, залучити до роботи кваліфікованих лікарів, а краще, коли він буде діяти в одній із міських лікарень. Пропозицію підхопили підпільники і почали обговорювати варіанти створення госпіталю.

· Пробачте... Я подам вечерю...

     Софія поставила на стіл оселедці, картоплю в мундирах і солоні огірки.

· Обов’язково по шмату хліба і склянці вина. Добрі ліки

від будь-якої застуди, — розпорядився господар.

Вино було напрочуд смачним, а картопля з оселедцями

здалася  повстанцям райською стравою.

СТАХ

      Сон виліковує і тамує всі болі, сумніви, увесь відчай і зневіру. Мабуть, вперше за шість з половиною місяців пригодницького вояжу борцям випала нагода виспатись на сухій підлозі і в теплій квартирі. А рушили вони на Крим, сформовані в похідні групи, організовані головним чином у Львові, ще в червні 1941 pоку. Похід був нелегальним. Використовувалися справжні чи фальшиві німецькі документи. На південноукраїнських землях (у Новомиргороді) склад груп був частково переорганізований та доповнений. З самого початку вони були розподілені в кримські міста. На місцях призначення їх зобов’язали займатись організацією адміністрації, господарським управлінням, а найперше — створенням організаційної мережі з місцевих патріотів. Кадрам приписувалось жити легально чи нелегально і працювати в установах окупаційної влади. До місць призначення члени похідних груп добиралися пішки, велосипедами, верхи кіньми, підводами, автомобілями, поїздами, Похідні групи Криму в основному користувалися підводами. Вони обминали великі міста і німецькі поліційні центри. Групи тільки на третій місяць, у вересні 1941 року, дійшли до лінії Дніпра, а до кримських міст призначення – в грудні 1941 року, коли вже на місцях працювали мельниківці. В цім роздумі, може, вперше за шість місяців, Петро заснув. І наснилися йому пахощі маминого столу, домашнього хліба, молока і меду з батькової пасіки... Він на колінах у батька, а по обидва боки мамині руки. Батько ласкаво говорить, поплескує по плечах, торкається до ліктів, гладить руку. Мати не випускає іншої руки і раптом підносить її до губів, зрошуючи сльозами. Так, це сон. Бо з’явилась інша картина: навколо друзі, друзі юності, радіють зустрічі в школі. Світлана Тимофіївна із теплою посмішкою садовить за парти, та вони чомусь такі маленькі... Вона говорить, що ми повиростали, що ми обрали важку дорогу... І знову тумани, тумани... дорога... і постріл! Василь відкрив очі. Він вдивлявся у темряву. На підлозі побачив своїх і полегшено зітхнув. То дійсно був сон. Чоло Петра було вологим, а ноги скувала слабкість. Хотілось пити, але він не смів ворухнутися. Вперше за стільки днів усі спокійно відпочивають.. Він почав пригадувати сон, згадалась батьківська оселя, рідне село. Цією дорогою він ходив купатись і ловити рибу, он там на шляху бродив з хлопцями по калюжах. А тут, у густих верболозах,  вони вперше з Марійкою освідчилися один одному в коханні. Де тепер вона, його вірна подруга? Мабуть, теж виконує завдання Центрального Проводу. Її сім’ю знищили гітлерівці. В душі Петра кипить злість, якась нелюдська огида до ворогів.
       —  Спати! Спати! Спати! — переконує він себе і відчуває, як горить у грудях . 

      За сьогодні він уже двічі пережив жах від пострілу: на марші й уві сні. Ось тільки тепер чоловік прислухався до скаженого стукоту свого серця і почав оглядатися навколо себе, немов боячись, що хтось підслухає його думки.

Петро глибоко вдихає повітря і потроху заспокоюється. Навколо нього колишеться пітьма, відчувається запах мерзлої землі. На мить здалося, що він іде по пухкій землі через тумани і темряву. Молодий морозний ранок піднімається із-за лісу і освітлює людей, що чекають маршу.

· Сьогодні не йдемо далі, — каже друзям Тесля, — будемо чекати поїзд тут скільки буде потрібно.

· З’їсти б чогось гарячого!  - чуються голоси.
      Тупцює на місці Янчишин. Він почервонів від морозу, а на кашне білими ниточками нависла наморозь.

· Степане! Діставай-но консерви, будемо гріти, — запропонував Іван Дуб.
Вони влаштовують вогнище, розтоплюють сніг, кип’ятять воду, гріють консерви і шматки замерзлого хліба. Іван навхрест б’є руками об боки, щоб розігрітися. Грицько простягає долоні над вогнищем. Миттєво десяток рук нависає над полум’ям, утворюючи щільне живе шатро. 
       —  Бач, які, — жартує Шум, — гілля збирав я, а тепер кожен пхає свої лапи.

       Всі посміхаються на цей недотепний жарт і продовжують грітись.

       — Чорт би їх узяв, — підводиться Григорій Сухий, — дивіться, знову на товарній станції німці нишпорять. 

  Погасили вогнище і причаїлись. До станції було більше

кілометра. Вони мусять будь-що витримати, дочекатись товарного на Крим. Повільно чи швидко –  тепер це не має для них значення. Краще швидко... швидко... Звідкись наблизився потяг і на великій швидкості помчав на Петра. Він відскочив у бік, упав, ударився головою і вся картина нового сну стерлася. Відкрити очі не міг. Нещадно боліла голова. 

        — Треба заспокоїтись, — шепотів в гарячці Петро, — зовсім не думати про хворобу. Думати про щось інше... інше... інше…
       Ще легенько паморочилась голова від хвилювання і напруження. Петро знову пірнув в інший світ —йому привидимось, як вони з Євгеном Стаховим отримують завдання від Степана Бандери : визволити із німецької тюрми в Кракові поета Михайла Луцика, який був заарештований за націоналістичні вірші. Готувались щодня, обговорювали увесь сценарій кілька разів, щоб опанувати нові ролі офіцерів гестапо, щоб не виникло сумнівів у справжності їх документів. Тільки тоді, коли зі Стахом одягли уніформу гестапівців і рушили на завдання, десь у серці пробігла судомна хвилька, але бажання спробувати свої можливості було вище. В камері смертників розгублений Луцик впізнав Стаха, але не подав виду. Лжегестапівці наказали в’язню йти за ними. Він слухняно підкорився.

        — Ти вільний,  Михайле! — Стахів зупинив автомобіль, вийшов з-за керма і відкрив двері недавній жертві.

        — Як мені завдячити? 

        — Завдячуй провідникові Степану Бандері. Будь обережним.
        Михайла Луцика після звільнення наказано відпустити. Він поділяв не всі погляди націоналістів, більше схилявся до монархістів. Попрощались і поїхали. Весь час тремтіли від холоду, що задував у щілини автомобіля, а думки линули у велику незвідану пустку – майбутнє. 

        Дощ змусив шукати притулку, і селяни не побоялися впустити їх у хату, дозволили перечекати стихію. Холодно... як холодно... Тільки б хто знав. Петро знову відкрив очі. Надворі розвиднювалось. Що принесе новий день?
ГЕЛЕНА

       Центральний Провід ОУН доручив керувати підпіллям в Криму Івану Янчишину, підпільне прізвисько  Дуб . Його рій був найчисленнішим з усіх похідних груп, направлених до Криму. В кінці вересня 1941 року сім добровольців у віці від 18 до 28 років дісталися від Ново - Миргорода до Кривого Рогу. Ось тут Петро  Шум  знову зустрівся з Євгеном Стаховим, який прибув двома днями пізніше, 25 вересня, коли вони уже зібралися йти далі до Криму. Стахів мав завданням організувати Донецьку мережу українського підпілля. Зустріч була надто короткою, і Петро тільки познайомив Євгена з ройовим  Дубом.    Справжні імена називати заборонялось. Була дуже сувора конспірація.  З усієї чоти, що була направлена до Криму, Дуб знав тільки прізвиська ройових провідників. Він досконало нічого не знав ні про Петра  Шума, ні про вбитого Григорія  Терена, ні про інших підпорядкованих йому підпільників: Степана Теслю (Цесля), Григорія Вольчака (Сухого), Григорія Волощука (Гриця) і Дмитра Скрягу (Кригу), але досконало вивчив можливості кожного. Служба безпеки Центрального Проводу навмисно робила підпільникам документи на імена і прізвища, подібні до справжніх, щоб  остаточно замаскувати їхні особистості не тільки для ворога, а й один для одного. Тут, у Сімферополі, розпочиналось нове життя, пов’язане з ризиками і супротивом окупантам.

        Рано-вранці Софія приготувала сніданок,  розбудила хлопців і запросила до столу. Вони всі метушились біля вбиральні, довгенько чепурились і, нарешті, розсілись кругом столу, де пашів гаряченький суп. Брязнули ложки об тарілки.

       — Ану цитьте! Чуєте? Хтось шкребеться  у двері, — сторожко підняв руку хазяїн.

       Усі затихли. Степан кивнув хлопцям, і вони, наче по команді, зайняли вартівні місця про всяк випадок. Софія заглянула в цілку дверей і полегшено мовила: „Це бабка Гелена”.

       Сива  гарна жінка років п’ятдесяти впевнено зайшла у квартиру і віддала Софії сум  із двома хлібинами.

· Дивно, — мовила Софія, — ви завжди, мамо, відчуваєте, що мені потрібно.

  Вона поцілувала маму в круглу рум’яну щоку і запросила

до столу.

        В очах Гелени Казимирівни лежала сіра прозорість моря. Чорна сукня щільно огортала струнку статуру. Її матір’ю була чарівна  француженка, яка свого часу приїхала до Варшави працювати гувернанткою. Там вона вийшла заміж  за поляка. Коли Гелені було десять років, вона залишилася сиротою. Мати встигла дати їй початкову освіту і добре виховання. Доля розпорядилась так, що Гелену забрали в греко-католицьку родовиту сім’ю. Там вона виросла,  покохала    сина хазяїв, якого, як і її батька, теж звали Казимиром. Юнак відповів їй взаємністю. Закохані вирішили втекти з дому і виїхали з Варшави на Кавказ. Поселились на березі моря, в урочищі Широка Балка, під Новоросійськом. Від щасливого шлюбу у подружжя  народились Василь, Едуард і Софія, яку всі дуже любили і в родині називали ласкаво – Зося. Завдяки працьовитості сім’я була заможною, але більшовики їх „розкуркулили”, а впертого Казимира, що не віддавав своє добро, НКВДисти повісили. Після смерті батька сім’я почала бідувати. Подорослішавши, Софія вирішила змінити свої анкетні дані: рік народження, національність і по батькові, обравши нейтральне  – Іванівна. Це дало можливість приховати минуле її батька,  влаштувалася трактористкою в одну  з артілей Джанкойського району та навчатись на Робфаці. Окрім польської мови вона стала оволоділа  російською. 1933 року Софія вступила до Кримського педагогічного інституту на біологічний факультет,  де познайомилась зі студентом Володимиром Шарафаном. 1936 року Володимир і Софія стали подружжям, а незабаром у них з’явилось троє дітей: дочка  Людмила і брати-близнюки Віктор і Валерій. Гелену Казимирівну забрали до себе, і вона радо допомагала доглядати  онуків. Дякуючи мамі і чоловікові, Софія вступила  до аспірантури, де  оволоділа німецькою і французькою мовами. Гелена попрощалась зі своїм маєтком під Новоросійськом і остаточно  оселилась в Сімферополі. Вона частенько відвідувала доньку, була лагідна, щира, але чомусь завжди сумна.
     Проснулась Людмилка і почала вередувати . Софія підійшла і погладила малу по голівці.

      — Спи, доню, спи... 

      — Мамо, місяць світить у вікно, хай тато вимкне, бо не  дає спати. 
      — Вимкне батько, тільки  засни. Ось  як  тільки  ти  заснеш, так і вимкне, тільки засинай швидше. 
      — Ти погасиш, батьку? 
      — Погашу, — схиляється над дочкою стривожене  батькове обличчя. 
       Софія,  сидячи  біля  дочки,  торкається  рукою  розпашілих щічок,  гарячого   лоба,    відчуває,   як    усе   маленьке   тільце

палахкотить жаром від високої температури. 

РИТМ ВОЯЦЬКОГО МАРШУ

        Після сніданку Тесля і Шарафан вийшли на вулицю і довгенько між собою розмовляли. Вони зійшлися на тому, що сьогодні потрібно зібратися виключно керівництву підпілля в будинку Базилевського по вул. Жуковського, 19. Умовились про зустріч о 13 годині. Шарафан до цього часу мав сповістити Олександра Шапаря на псевдо  Микола , Назаренка і Гайдая, що працювали в поліції, Білогора,  Калину  і  Комара . Всі вони були таємними членами організації і представляли службу безпеки. Володимир після зустрічі подався до пекарні. Туди щоранку навідувався зв’язковий Калина, який купував хліб і отримував завдання через Білогора. Він працював шофером в Сімферопольському Українському театрі за вільним графіком, і завжди мав можливість швидко виконати завдання. Володимир через охорону пекарні викликав Білогора.

· Доброго ранку,  Дмитре, —  звернувся до Білогора, коли

той вийшов з воріт, — я тобі винен трохи грошей. Візьми частину, а незабаром я тобі поверну.

     — Гроші, звичайно, мені потрібні. З  боргами  треба вчасно розраховуватись. Я кладу вже вкотре свої гроші, а ти мені вчасно їх не повертаєш, — голосно відповів Білогор, щоб почули працівники охорони пекарні, пригладив свою п’ятдесятилітню сивину і з переданим Шарафаном боргом та завданням для Калини, написаним на клаптику паперу, зник за ворітьми пекарні.

      По дорозі додому Володимир обдумував, що вони далі робитимуть, для чого потрібні ці похідні групи? Володимир знав, що мельниківці ставили перед собою переважно завдання організації громадського і культурного життя в окупованих німцями містах. Багато людей відправилося в евакуацію, а тим, що лишалися в своїх домівках, була потрібна їжа, вода, медична допомога, діти мали ходити до школи. Необхідна була і охорона від бандитів та грабіжників, випущених з радянських тюрем. А хто цим мав займатися? Не німецька ж окупаційна влада! Отож створювалося місцеве самоврядування, обиралися голови управ, організовувалася українська поліція, і це теж не були зрадники батьківщини і криваві прислужники фашистів, як потім їх представляли в радянській літературі. Адже війна тривала майже чотири роки, а людям треба було якось жити, і мельниківцями була створена у Києві Українська Національна Рада, члени якої незабаром майже всі були заарештовані гестапівцями. Дещо інакше поводилися бандерівські похідні групи. Вже 30 червня 1941 р. у Львові бандерівці захопили радіостанцію і проголосили Акт відновлення незалежності України. Було створено уряд, який очолив один з найближчих сподвижників Бандери Ярослав Стецько. Бо самого Бандеру німці ув’язнили у Кракові, і він ніколи більше не потрапляв до Львова. Степан Бандера поставив німців перед важливим фактом – незалежна українська держава існує! Через кілька днів майже всі члени уряду Ярослава Стецька разом з ним і провідними членами обох ОУН були арештовані нацистами й ув'язнені у концтаборі Заксенхаузен. Туди ж був відправлений і Степан Бандера. Заксенхаузен значно відрізнявся від Бухенвальда чи Аушвіца (Освенціма). Сюди нацисти відправляли найважливіших в'язнів. Які ж завдання ставили перед собою бандерівці, Володимиру було незрозуміло. Обдумуючи можливі варіанти роботи похідних груп, він швидко дійшов додому.

        Степан Тесля сидів за столом, втиснувши свої широкі міцні плечі в спинку стільця. Він переглядав якусь газету, тримаючи її лівою рукою за край, а нігтями правої вистукуючи на столі ритм вояцького маршу. Янчишин сидів навшпиньки біля груби, підпираючи засмагле обличчя долонями і пильно розглядаючи в щілину, як огонь ненажерливо поглинав дрова. Невелике пасмо русявого волосся спадало йому на високе чоло. Блакитні очі світилися розумом, молодим запалом, а в їх глибині застиг невиразний смуток. А ось Вольчак (Сухий),  напівлежачи на стільці,  розкидав ноги на середину кімнати і спостерігав за вхідними дверима. Його рука лежала на рукоятці нагана. Погляд Вольчака був  гострий, як у хижого птаха, а сам він скидався на ягуара. Від здоровецької постаті йшов запах лісу. Роки польського і більшовицького підпілля зробили з Сухого лісового мешканця. То ж Грицева душа в цих чотирьох стінах тужила за простором і дикою природою. Поруч, обпершись на стіну, на підлозі сидів юний Дмитро Скряга (Крига). На вигляд йому не було ще вісімнадцяти. Для друзів він був просто Дмитро. Всі знали, що він поганий промовець, але хороший товариш і виконавець. На відміну від свого майже ровесника Петра  Шума, він був тихим, потаємним і ніколи не завдавав друзям незручностей. А ось Грицько (Григорій Волощук) мав гонористу вдачу, відкрите серце і бунтівливу душу. Він непосида. Завжди шукає співрозмовника і задає йому безліч життєвих питань. Він хоче знати все, навіть справи, які вважаються в деяких чоловіків жіночими. Ось і зараз  Грицько  допомагав Софії чистити картоплю і занепокоєно обговорював стан здоров’я Петра Шума. Вони всі стали братами по крові і думці за шість з половиною місяців мандрів.

· Не хвилюйся  —  умовляла   Софія   Волощука,  —  мама

Гелена скоро приведе Лікаря.

       Але ні Гелени, ні лікаря підпільники так і не дочекались. До будинку Базилевського було далеченько,  і перед обідом вони вирушили, лишивши хворого Василя під опікою господарки.

ПЕРШИЙ ЗБІР

    На схилі пагорба стояла біленька хата. Біля неї росла купа дерев. Поруч стояли такі ж невисокі приватні будиночки. Базилевський стояв біля тину, лаштуючи вір'я. Це означало, що все гаразд. Підпільники затримувались на якийсь час біля крамниці і поодинці заходили в потайну хвіртку, влаштовану Базилевським за хлівом з протилежного боку обійстя. Останніми прийшли Назаренко і Калина в поліцейській уніформі. Вони підійшли до Базилевського, а той скинув капелюха, вклоняючись і запрошуючи до хати. Сусідським говірливим жінкам, що могли перемолоти будь-кому всі  кісточки, навіть  і в голову не приходило, що в Базилевського збираються підпільники. Вони все допитувалися у його дружини, що потрібно тим клятим поліцаям, і та з усмішкою відповідала, що їм сподобалась свіженька оковита. Ті вірили, бо бачили, що поліцаї виходили напідпитку. Коли приходили до Базилевських поліцаї, ніхто із сусідів до них заходити не наважувався, а це було на руку підпільникам.

          Ось і цього разу вони провели таку ж виставу для  сусідів,  коли в світлиці знаходилось усе місцеве підпільне керівництво і члени похідної групи. У центрі кімнати за столом розташувались прибулі, а навколо них -  місцеві підпільники. Захаренко і Вольчака усілися зі зброєю при вході до світлиці. Роботу підпільної організації розпочав Степан Тесля. Він ознайомив з рішенням Дніпропетровського Південного  Крайового Проводу ОУН про його призначення керівником Кримської організації і вніс до порядку денного єдине питання: „Робота місцевої ОУН (революційної) в нових умовах”. 

 Інформацію Тесля розпочав з ознайомлення підпільників з наказом СД про страту членів ОУН Бандери, який разом з літературою для нього доставив кур’єр з Кривого Рогу задовго до їх прибуття на квартиру Шарафана. Наказ був з німецької мови перекладений на українську: ”Місце постою, 25 листопада 1941 р. Айнзацкоманда Ц/5 Поліції Безпеки і СД П.Н. в щоденнику Команди: 12432/41 До зовнішніх постів: Київ Миколаїв Дніпропетровськ Рівне Житомир Вінниця. Справа: ОУН (Рух Бандери). Незаперечно встановлено, що рух Бандери готує повстання у Райхскомісаріаті (Україна), мета якого — створення незалежної України. Всі активісти руху Бандери мають бути негайно арештовані і після ґрунтовного допиту таємно знищені як грабіжники”. 
      Він повідомив, що створений КРАЙОВИЙ КОМІТЕТ ОУН ПІВДНЯ, який очолив, один із соратників Степана Бандери на псевдо Лемеш. Штаб комітету, до складу якого входять організації українських націоналістів Дніпропетровської, Миколаївської, Одеської, Кіровоградської, Кам’янець-Подільської, Вінницької та Сталінської областей, а також ОУН Криму, Дону і Кубані, знаходиться у Дніпропетровську. Він роздав газети „Ідея і чин”, „Націоналіст”, журнал, показав портрет Степана Бандери і представив присутнім Вольчака:
      — Представляю вам військового референта, який ще до війни пройшов вишкіл в Українському легіоні. Він нас навчить, як звалити людину з ніг, щоб вона і не спам'яталася, як вилазити на зовсім рівну стіну, як стрибати з десятиметрової висоти, споруджувати криївки. Українські хлопці, а з ними й ще багато інших прихильників незалежності, мають отримати саме такі знання. Адже фронтовики можуть підтвердити, що в боях у першу чергу гинули новобранці, які не мали ніякої військової підготовки. 

       — Зрештою, —  розповідав Тесля, —  це нам  пригодилося, коли ми пробиралися сюди і не раз вступали в поєдинок з німцями. На жаль, з семи чоловік дійшло тільки шестеро. Нам дуже прикро, що загинув побратим, але що ми могли вдіяти? Усе сталося так швидко.  Ніхто не міг наважитись  чинити опір. Отже зло, панове, породжує нове зло, а мста – нову мсту!

        Тесля замовк – він ще не втратив надію розгорнути справжню боротьбу за визволення українського народу. Протягом багатьох останніх днів і ночей він уявляв собі хвилини народного тріумфу, але не уявляв убитими за це своїх друзів. Так, зло породжувало інше зло. Він відчув під серцем оскаженілий біль, поглянув на Вольчака і кивнув йому головою, мовляв, надає можливість виступити.

        Григорій на відміну від заступника по безпеці продемонстрував свою фізичну підготовку, стоячи на весь зріст на одній руці, а потім розпочав з ознайомлення програми ОУН.

ЛІКАР

Тим часом Гелена привела лікаря і розбудила Петра Шума.

      — До ранку ще далеко? — прошепотів він.
· Вже обід минув, — відповіла Гелена. 

Петро озирнувся і злякався, що він не все розуміє, і з усіх

сил намагався зберегти здатність мислити.

      Лікар підтяг стілець до ліжка, сів біля хворого і відкрив свій лікарський похідний чемоданчик. Він довгенько порпався в ньому, начебто передивляючись, чи нічого не забув, витяг слухавку і велів розхристати сорочку. Приклавши вухо до дерев’яної слухавки, він довго вслухався, щось відмічав у блокноті і  нарешті заговорив.

      — Нічого страшного, пані Гелено. Запалення правої частини легенів, думаю, від переохолодження.

      — Це ж досить тяжка хвороба?

      — Гарячка, звичайно, трохи помучить, але за два тижні обіцяю підняти на ноги.

       Він перейшов до сусіднього ліжка і почав оглядати свою давню пацієнтку, чотирирічну Людмилу, яка з півроку була під особливим наглядом з підозрою на туберкульоз.

      — Уже краще, — запевнив після прослуховування лікар. — Більше свіжого повітря і на ніч попити з чаєм борсучий жир. Через тиждень я зайду. А хворого хлопця краще привезти до лікарні. Нехай підійде до мене Володимир і ми все обговоримо. Ні-ні, пригощати нічим не потрібно! – відмовився приємний бородань, вкладаючи лікарський інструмент у розсувний дорожній чемоданчик.
       Гелена усміхнулась услід лікарю і пригадала, як ще до війни у театрі статний незнайомець з борідкою підійшов до неї і попросив дозволу сісти поруч. Вона було подумала, що це театральний режисер. Але він випрямився перед нею, протяг долоню, і вона машинально піднялась з крісла, поклала свою руку в долоню незнайомця і відчула гарячий дотик його губ і м’якість вигладженої борідки.

· Ваш покірний слуга Василь Михайлович Моціон, лікар і
кавалер,— з питальною усмішкою відрекомендувався приємний незнайомець, чекаючи відповіді.

     — Гелена Фон-Шенкшло —  вперше за життя вирвалась правда із вуст Гелени, начебто підкреслюючи її імениту французьку стать. 
      Це справило на  лікаря неабияке враження.
· О, мадам Гелена артистка. Я завжди до ваших послуг...
      Він не відпускав руку, пристрасно дивлячись в очі милої  чорноокої жінки, чекаючи продовження приємного діалогу. Вона підвела сором’язливі очі, на мить затримала на ньому свій погляд і нерішуче відповіла:

· В дитинстві мріяла нею стати, але фатум долі здійснив

інакше. Нині тільки насолоджуюсь майстерністю інших.

· То ви і завтра прийдете на виставу?

· Ні. Так часто тут бувати я не маю можливості.

· А якщо я вас запрошу, зважите?

· Не відмовлюсь.

Вони сподобались один одному. За десяток років самотності

ця зустріч була самою приємною і дружньою. Вони частенько зустрічались на театральних виставах, розповідали один одному про своє півсторічне життя, і навіть Зося помітила, що мамина ”душа почала віддалятися від рідних і наближатися до сплеску кохання”, але коли познайомилась з „винуватцем піднесеного стану”, стрималась від усяких заперечень. Василь Михайлович теж довгенько не відкривав свої почуття. Набожна Гелена відчувала його не -  залічені рани після втрати дружини. Стимулом його життя протягом двох років була єдина донька. Він ласкаво називав її Сашенька і віддавав їй усе, що мав і батьківського, і материнського. А тут несподівана війна... Гелена Казимирівна і Василь Михайлович через дорослих дітей і онуків не наважувались оголосити себе подружньою парою. Так і ходили з повсякденними турботами один до одного, намагаючись якомога більше подарувати приємних вечірніх хвилин. Незважаючи на свій шістдесятирічний вік, він днями і ночами працював в операційній і вважався  найавторитетнішим спеціалістом-хірургом у місті.
ГАРЯЧІ ДНІ

       Після вчорашньої зустрічі і розмови з бандерівськими підпільниками Володимир ще вагався в їх правоті, але нині твердо вирішив допомогти  частині його товаришів вступити до ОУН революційної. Через свою вихованість він одночасно допомагав радянським партизанам, тримаючи зв’язки через Макарова Філіпа Омеляновича  і Мойсеєва Івана Івановича з підпільною групою Григор’єва М.В. Працювати далі з мельниківцями, що мали на меті в окупаційних органах зсередини насаджувати свою ідеологію, було для нього незрозумілим.

        Він згадав, як на початку війни, у тяжкі і по-справжньому „гарячі” дні, коли він з 18 серпня був призваний на службу в 172 стрілецьку дивізію рядовим писарем ремонтних майстерень, його устремління дати відсіч фашистським загарбникам, як і сотень бійців дивізії, через незалежні від них обставини не здійснилися. Нікчемне командування, яке здебільшого призначалось не з професійних, а політичних міркувань, не змогло організувати належну оборонну кампанію. Його 172 стрілецька дивізія в складі автомобільної колони тільки з 1 листопада розпочала маневрений рейд в бік Керчі, але під Феодосією через міжгір’я повернула на Судак. 
        Гірська дорога губилася в лісі змійкою. То збільшувався, то зменшувався рев двигунів завантаженими бійцями автомобілів, то піднімаючись вгору, то опускаючись вниз. Володимир разом із командиром роти і штабними документами рухався в кінці колони. Позаду їхала тільки польова кухня з господарською обслугою. За декілька сот метрів від Судака в штабній „полуторці” лопнула шина, і автомобіль різко занесло в скелю. Ротний зупинив автомобіль з польовою кухнею і продуктами, але розташувати два ящики з документацією було ніде. Він розпорядився віднести ящики до лісу і прикопати. Це зайняло з півгодини.

       — Потрібно наздоганяти колону, — звернувся Шейко до старшини. — Я їду разом з вами, а водій Шрамченко і рядовий Шарафан лишаються ремонтувати автомобіль. 

       Він відвів убік залишених бійців і повідомив:

       — Наша колона рухається на підмогу севастопольцям по південному узбережжю. Заміните колесо, заїдете на Судакську машинно-тракторну станцію і запитаєте токаря, дядька Степана. Це мій хрещений батько. Він допоможе відремонтувати зім’яті крило і капот. Потім доганяйте. Зрозуміли?

      — Зрозуміли! — відповіли в унісон бійці, отримуючи перше самостійне бойове завдання.

     Ротний Сергій Тимофійович Шейко потіснив в кабіні старшину, і автомобіль польової кухні рушив доганяти колону.

     Шрамченко дістав з-під свого сидіння крючку, ключі і молоток і почав рихтувати крило, а Володимир – відгвинчувати гайки на зіпсованому колесі. 

· Не поспішай відкручувати до кінця, — порадив Шрамченко, — домкрата немає. Потрібно заїхати на „пеньок” і потім тільки повністю знімати колесо. 

Він запропонував відкрутити крило, що ніяк не піддавалось

рихтуванню, а сам пішов знімати запаску із прив’язаним на ній  „пеньком”. Робота кипіла. Нарешті вони разом закинули зім’яте крило до кузова автомобіля. Шрамченко поставив невисокий „пеньок” біля підніжки автомобіля з боку пошкодженого колеса  і здав назад. Полуторка вмить піднялася правим боком, вмостившись на „пеньку”. На що тільки не здатна людська винахідливість, і менш  ніж за годину автомобіль з оголеним боком вирушив до Судака.

ДЯДЬКО СТЕПАН

        В машинно-тракторному парку було малолюдно. Ті, що лишились, схвильовано говорили про швидкий наступ німецьких військ. На щастя, дядько Степан ще порався біля токарного верстата, знімаючи якісь деталі. Угледівши двох бійців на порозі майстерні, не відриваючись від роботи, запитав:

      — Що вам, хлопці?

      — Нам би Степана Шейка. – звернувся Володимир.

      — Ну, я.

      — Ми по завданню племінника вашого друга, капітана Сергія Шейка.

Пристаркуватий худорлявий чолов’яга лишив своє заняття, питально поглянув на новобранців і запитав:

     — А де він?

     — Наздоганяє колону.

     — Яку колону?

     — Нашої стрілецької дивізії. Вона рухається до Севастополя. А нам велів заїхати до вас за допомогою. Ми потрапили в аварію.

     — Показуйте вашу аварію, —  діловито вийшов на подвір’я дядько Степан.

      Він оглянув автомобіль, потім зім’яте крило, пробиту шину, а потім повів хлопців за ангар, де стояла „списана” старенька полуторка.
      — Знімайте колесо і крило, а я піду підшукаю камеру. Без запаски їхати не можна.

      Шрамченко і Шарафан ще з вечора не мали і крихти в роті, але за роботою зовсім не відчували голоду. Гайки так заіржавіли на болтах, що не піддавались.

      — Ну, як тут справи? — підійшов дядько Степан з маслянкою в руках і латаною камерою на плечі. — Давайте капну масельця, легше крутитись будуть.

Підмащені гайки піддалися. Володимир навішував крило, а

дядько Степан і Шрамченко бортували скат. Возились недовго. За годину автомобіль був, як кажуть, „на мазі”. Вони закурили дядькові самокрутки і насторожились. Здалеку долітав рев двигунів, ляскіт гусениць. Не треба було напружувати слух, щоб почути наближення гітлерівської техніки.

      —Тут залишатись небезпечно, і на Севастополь дорога,  мабуть, перекрита, — зауважив дядько Степан. — Ну що, хлопці, махнемо до партизан? А там що буде...

Він закинув на кузов відгвинчені від токарного верстату

шестерні, усівся разом із хлопцями в кабіну. Машина з гуркотом виїхала з МТС, залишивши відчинені навстіж ворота. У трьох  втікачів калатались серця від бажання якнайшвидше доїхати до лісу. 
      — Як вас хоч звати, хлопці?

      — Мене Василь — відповів водій.

      — Мене Володимир

      — А звідкіля ви родом?

      — Я з Полтавщини відповів Василь. —  А батьки живуть у Феодосії.

      — А я з Сімферополя, —  додав Володимир. — Маю жінку і двох діток.

      — То ти з моїм племінником Сергієм з одного міста?

      — Певне що так.

За розмовою хвилини стікали швидше та   шлях ставав коротшим.    

      Неширока дорога привела до будинку лісника. Вони зупинились і заглушили двигун. Мертва тиша примушувала бути насторожі, бентежила підозрами  почуття: ні шерхоту, ні звуку. Невже і тут ворог? Втікачі вийшли з кабіни і тільки - но направились до будинку, враз почули окрик:

      — Стояти! Хто такі?

Степан  пізнав голос брата і голосно відповів:

      — Це я, Тимофію! Степан!

      Із-за будинку вийшли троє озброєних мисливськими рушницями партизан.
      — Привіт, брате!  — обійняв легенько Степана Яків, трохи молодший, але більш тучний громило. —  А це хто такі?
      — А це твій Сергій прислав до мене допомогти відремонтувати автомобіль.
      — А де ж Сергій?
      — З польовою кухнею доганяє ту колону, що пішла до Севастополя.
      — Мені тут щось військові розповідали про польову кухню. Ходімо в будинок.
      — Багато наших зібралось? — запитав брата Степан.
      — Не густо. Тільки дванадцятеро і четверо військових.
       Тимофій свиснув,  і до будинку з різних боків почали сходитись  партизани. Серед них був старшина польової кухні і троє бійців господарської обслуги.
· То Сергій був із вами? Де він?  - запитав у старшини
Яків.
      — Коли нас попередили, що дорога перекрита німцями, він наказав нам зробити засідку на ворога, а сам сів за кермо і повернув назад до цього лісу. Сергій повідомив, що зустрітися можна у будинку лісника. Ми його розшукували, але не знайшли ні його, ні слідів автомобіля. Німецькі танки почали рейдувати до Судака через декілька хвилин та його не помітили. Ми не подали жодного знаку присутності, доповзли до лісу і дістались до вас.
      — Тоді не будемо панікувати. Він тут виріс, місцевість добре знає. Будемо чекати.
ПРОВІЗІЯ

      Проаналізувавши ситуацію, капітан Шейко спочатку вирішив знищити автомобіль з продуктами і причіпною польовою кухнею, а потім, збагнувши, що він може лишити дивізію без їжі, вирішив заїхати якнайдалі в ліс і сховати.

       Задача була не з легких, адже автомобіль, та ще з таким причепом, не піщинка. А що, як спробувати скотитись у печерну долину і там під терасою замаскувати його гіллям? Ось тільки назад виїхати буде неможливо. 

      Сергій зупинився перед крутим десятиметровим скатом десь на середині гори, заглушив автомобіль і пішов оглядати місцевість. Колись батько розповідав, що в долині століття назад був невеликий хутір, і туди вела вузенька дорога, така, що на бричці кіньми можна було проїхати. І справді, коли Сергій дійшов майже до печер, то побачив цю дорогу і почав нею підніматись. Дорога заросла кущами, а де-не-де лежало каміння. Сергій став прибирати камені, що могли заважати проїзду,  і вивчати особливості дороги, що спускалась більше ніж на кілометр. 

      „Треба рушати, поки ще не потемніло,” -  підганяв себе Сергій,  - буду ризикувати!”

      Він крутнув заводною ручкою двигуна. Автомобіль загуркотів, завив на підсосі, ніби вовчисько, і слухняно покотився вниз, нахиляючи деревця і кущі на своєму шляху, що дуже доречно гальмували спуск. То ж Сергій таки дістався до тераси, щільно загнав під неї автомобіль. Залишалось тільки нарубати гілля і замаскувати цей продовольчий склад.

      Шейко оглянув кузов. Ящики з продовольчими запасами щільно стояли до верху палаточного накриття, закутані кількома куфайками і плащ - накидками. Він дістав з десяток плащ -  накидок, щоб завісити бік автомобіля і причепа, сів на кут причіпної польової кухні, витяг махорку, газету і бензинку, скрутив довгу цигарку і з полегшенням затягнувся запашним димком.

       Коли остаточно впали сутінки, Сергій закінчив маскувати автомобіль сосновими вітами. 

      „Майже не видно, — подумав про себе Шейко, розглядаючи здалеку сховок. — Але якщо добре придивитися, то можна розпізнати”. 

       Він одягнув на шинель плащ-палатку, перевірив готовність новенького ТТ і таємною дорогою пішов на „закинутий шлях”. До лісництва треба було мандрувати години чотири.

        На світанку 3 листопада Шейко дістався будинку лісничого. Сіріло. Ось-ось сліпуче сонячне світло вийде зігріти прохолоду осіннього ранку, аби не піддавати земних істот зимовим застудам. Стрімкі сосни підняли угору носи, втягуючи у себе п’янкі пахощі осені. Поміж їх стовбурами стояла якась чорна таємничість. Вона змушувала Шейка придивлятись і бути насторожі. Коли до будинку лишалось зо два десятка кроків, він присів, охопивши руками мокрі від роси халяви чобіт, і прислухався. Ця звичка лишилась у нього ще з часів, коли він бігав малим хлопчиком слухати ліс і годинами сидів на галявині непорушно, розглядаючи полохливих кримських оленят. Вроблений інстинкт примушував остерегтись. Він відчував  щось неладне в будинку батька. „Друзі там чи вороги? — думалось йому. — Береженого Бог береже”. Новий день дивився крізь легенький серпанок сріблястого світла. Промені ранкової зорі гойдалися між дерев, пробуджуючи лісових мешканців.

       Він просидів півгодини нерухомо, і нарешті вхідні двері скрипнули. На порозі показався дядько Степан. Він солодко потягнувся, почухав груди і пішов займатися своїм ранковим туалетом. Поведінка дядька говорила, що у будинку все гаразд. Сергій підвівся і за півхвилини тихенько шмигнув у двері.

       В будинку стояв запах людського поту. Сергій насторожено оглядав чоловіків, що лежали покотом на підлозі, і коли погляд зупинився на його підлеглих  Шарафанові і Шрамченку, він полегшено зітхнув. В цей час щось металеве уперлось йому під лопатку і пролунало попередження:

      — Не руш!

      — Та це ж я, дядьку Степане. Не впізнали? 

      — Сергійку, дорогий... Ми тебе зачекались. 

       Дядько щиро обняв племінника і друга , не звертаючи уваги на хлопців, що прокинулись від сну і з цікавістю стежили за Сергієм Тимофійовичем, їхньою надією у нових, невіданих справах. Сергій тривожно розповідав про критичне становище їхньої частини, яку взяли в кільце румунські війська, як йому вдалось непомітно заглибитись в ліс і замаскувати автомобіль з провізією. Розповідача з кожною хвилиною обступало все більше  слухачів. Його розповідь перервав батько.

      — Ти, Сергію, що плануєш робити?

      — А ви, батьку, що пропонуєте?

      — Я пропоную іти в партизани.

      — А що, вони уже з’явилися?

      — Всі перед тобою.

      — Не густо.

      — Але глянь, які хлопаки! Гори перевернуть! Ось тільки б нам командира... Не погодишся ти, Сергію?

      — Це справа відповідальна, потрібно обговорити.

      — Ну то що? Обговоримо, хлопці?  

      Перша нарада партизанського загону тривала недовго. Вирішили базуватися в тій же печерній долині. Для поставки провізії, боєприпасів і поповнення бійцями створити в містах партизанські підпілля. Організацію Сімферопольського підпілля доручили Шарафану, у Феодосійського – Шрамченку, а роботу в Судаку взяв на себе дядько Степан.  Зв’язок з партизанами вирішили підтримувати через будинок лісника, а в крайньому випадку письмові відомості домовились класти в дубове дупло  чи під камінь біля дуба. Кожного із представників партизанського підпілля  лісник Яків Шейко проінструктував, як потрібно виписувати від його імені наряд на рубку лісу в тому випадку, коли будуть переправляти до партизан великі групи людей, і видав по два бланки нарядів.

      Сергій Шейко показав представникам підпілля дубовий схрон, і за годину партизанська стежа вирушила в печерну долину.

      Однак Володимир став почувати себе недобре і на добу залишився в будинку лісника. Ранком він прокинувся від того, що румунські солдати стали штовхати його прикладами, затримали і відправили в табір військовополонених.
КАРАСУБАЗАР                                         

         Карасубазарський табір для військовополонених, оточений збройними кордонами, розмістився на стадіоні міста. Уздовж колючого дроту походжали вартові з собаками. Запилені вантажівки безперервно доставляли все нових і нових полонених, для яких життя перетворилося на справжнє пекло. Виснажлива праця, символічний мізерний пайок, прогресування хвороб від холодних осінніх вітрів і постійне чекання невіданої долі запам’ятаються навіки. 

        Вечоріло. День 5-го листопада згасав тихо. Із-за дротяної огорожі табору потягло гірською прохолодою. Від вартівних веж потяглися довгі тіні.

        Поміж блоками в турботі снували полонені. Вони зводили дерев’яні бараки, які більше нагадували містечко-резервацію.

        Володимир почував себе кепсько. Очі розчервонілися, губи тремтіли, по спині збігав холодок. Надвечір хвороба все більше проявлялася. Він з сум’яттям приліг на дерев’яний поміст та не міг заснути. Думки про можливе переведення до карантинного блоку, звідки в’язні назад не повертались, викликали тривогу 

       У відсіку стояв гамір, як у вулику. Під стелею світилася тьмяна лампада, відбиваючи дивовижні постаті на сірих стінах, чужі постаті в своїй країні. Вони кружляли по колу, і Володимир Шарафан зрозумів, що це йому паморочиться в голові. Одна з тіней дуже низько наклонилась і запитала:

      — Захворів?

      — Дуже!

      — Тримайся, хлопче, якщо хочеш живим лишитися.

      Володимир повернув голову і розгледів сусіду по ліжку, Павла. Високий в’язень, на вигляд років п’ятдесяти,  продовжував повчати: 

      — Завтра набиратимуть на лісозаготівлю, згоджуйся. Ми поміркуємо, як тебе звідси витягти.

      Павло, доброї душі чоловік, уже години зо три опікувався хворим, робив відвар із листя лісових суниць, через кожні півгодини давав пити, щоб хворий за ніч міг добре пропотіти і так вигнати хворобу.

        Серед в’язнів Павло займав привілейоване положення. Окупаційним керівництвом йому було доручено слідкувати за порядком, визначати полонених на роботи за межами табору. Це сталося тоді, коли Павла „забули” на пилорамі і він повернувся без охорони. Табірне керівництво дивувалося, коли Павло постукав до воріт, а вартовий  навіть  розкрив рота, а потім проспівав:

      — Як, ти сам-самісінький повернувся? Ну і дурень!

      З тих пір Павло мав неабияку довіру. Але нікому й на думку не прийшло, чому він так вчинив. Павло виконував важливе завдання ОУН по залученню полонених до роботи в українському підпіллі. Не один десяток військовополонених-українців визволив Павло із табору,  і кожному із них давав завдання : передати його начебто дружині Галині звістку, що він живий. Та чи залучались вони до ОУН,  Павло не знав. Зворотного зв’язку не існувало. То ж він вирішив відкритись Шарафану і направити його до крайового проводу ОУН(м) із конкретним завданням. Як то говорять,  чи пан, чи пропав. Коли Володимир  більш-менш вийшов із хворобливого стану, Павло тихенько розпочав розмову.

      — Ми з тобою, Володю, українці,  і повинні допомагати один одному. Всяке в житті трапляється, і коли ти один, ти ніхто, а коли нас двоє – ми вже сила. Прийшов час, коли наша сила потрібна іншим, — почав здалеку Павло.

      — Я все це розумію і відчуваю борг за собою, то ж говори конкретно.

      — Я один із легіонерів ОУН мельниківської, Цимбал Павло. Принаймні мене так знають в Кримському крайовому проводі. Тут виконую конкретні завдання. Зв’язок з підпіллям втрачений. Одна надія на тебе. Допоможеш мені?
      — У чому моє завдання?
      — Твоє завдання  — вийти на зв’язок з підпіллям і передати відомості. Згоден?

      — Згоден.

      — Тоді слухай. На Сімферопольському ринку працює продавцем на лотку наша людина на прізвисько Комар. Підійдеш до нього і запитаєш: „Ви продаєте суші?” Він відповість: „В асортименті товару немає”. Це означає, що явка працює. Якщо відповідь буде будь-якого іншого змісту, то явка провалилася,  і тоді через працівників Симферопольського українського драматичного театру будеш розшукувати підпільника на ім’я  Савка . Він тобі все розповість про нашу організацію і допоможе. Повинен ще знати, що  Савка  глибоко законспірований підпільник, і виходити до нього на зв’язок треба обережно. Головне, щоб  ти передав інформацію.

      — Я думаю, що ваша організація серйозна, коли ви і тут працюєте.

      Павло дістав з кишені огризок олівця і став мікроскопічними буквами щось писати на клаптику газетного паперу, потім звернув його у маленьку трубочку, зробив надріз у задній частині комірця Володимирової сорочки і засунув туди трубочку.

· Ось так.... Завтра я підготую тобі втечу. А зараз спати.

       Володимир довго не міг заснути. Він закрив очі, і йому згадались дитячі роки, бабуня, яка розпалює соломою піч і замішує в діжі тісто на пиріжки. Перед очима образи і лампадка, що ледь освітлює „дідуха”. Сільські засівальники, що бігають від двору до двору, аби дістати за посівання винагороду: гроші, цукерки, горіхи, печиво, бублики, пиріжки. Бабусина підлога усипана зерном. Тут і пшениця, і овес, і ячмінь і  навіть  кукурудза. Скрізь святкують. Найвеселіше дівчатам. Хоч   щічки і червоні від морозу, але як гарно співають, вітаючи усіх з Новим роком! Солодко, так солодко лунала пісня, все віддаляючись, і врешті стихла через опанування свідомістю всіх течій сну.

ВТЕЧА 

       Осінній ранок 8-го листопада піднявся над табором сірою пеленою. Небо затягло хмарами, і здавалось, що ось-ось спуститься дощ. Із блоку вийшли два в’язні з ношами, на яких лежав труп, накритий шинелькою, і зайшли до трупарні, що розміщалася за табором, збоку від воріт. Там, окрім наглядача, який знаходився в своїй окремій кімнаті, нікого не було. Він відкрив двері трупарні.

       — Кладіть там, — наглядач показав на місце біля вікна.

      В’язні забрали порожні ноші і повернулися до блоку. Павло Цимбал чекав на порозі, затягуючись самокруткою, і час від часу помахував рукою, щоб розвіювався дим.

· Ну що там? — запитав Павло.

· Поклали під вікном. — відповів один із носильників.

· Наглядач нічого не запідозрив?

· Ні.

· Добре. Тепер швидко віднесіть справжній труп та

покладіть замість Вусача,  і так, щоб наглядач не помітив. А це дасте йому переодягтися.

     В цей час Володимир нерухомо лежав на цементованих нарах трупарні. Спина зомліла від холоду.  Хотілося кашляти від задушливого трупного запаху. Шум в голові стих, гарячка спала, але тілом ходили дрижаки. Володимир розумів, що його вважають померлим, і в будь-який час можуть перекласти в домовину і закопати. Ці припущення ще більше колотили серце. Спрацював інстинкт самозбереження. Врешті він ворухнувся, відкинув шинель і оглянув приміщення. Поруч стояли такі ж цементовані пусті нари. Панувала якась спустошена тиша. В приміщенні нікого не було, і Володимир став підніматися, але за дверима почув якусь метушню і знову застиг на нарах нерухомим мерцем. Скоро в кімнату зайшли носильники з трупом.

      — Піднімайся і хутко переодягайся, — торкнувся Володимира рукою один із його рятівників.

       Володимир за кілька хвилин змінив військову форму на цивільну, а в цей час на його місце уклали трупа і прикрили тією ж шинелькою.

      — Прийдеться розпрощатись з нею, що б не виникло підозри, — повчав один із носильників Володимира і сунув йому в руки подертий ватник, виглянув на вулицю і махнув рукою, що, мовляв, можна тікати.

      Операція 10 листопада 1941 року по звільненню Володимира Шарафана пройшла  вдало.

      Носильники уклали померлого на нари, де лежав Володимир, а той непомітно вислизнув на вулицю Карасубазару. Наглядач навіть  не вийшов із своєї комірчини. Табірне керівництво виключило із списків двох військовополонених, і ніхто не мав гадки, що один із них живий та здоровий подався в село Петрівку Зуївського району Криму де з батьками тимчасово перебувала дружина і діти Володимира.

                          Частина друга
                        СЛІД НА ШЛЯХУ

ПРОЗРІННЯ 
       Війна оточила Крим збройними кордонами румунських військ, але Володимиру вдалося дістатися батьківської оселі. Присадкуваті, принишклі хатки начебто попригинались від осінньої вологи. Люди, налякані війною і лихими вістями, тинялися подвір’ями, наче тіні. Господарі пішли на фронт. не залишивши ані вугілля, ані дровець. Люди з острахом думали про морози. Сльози матері, обійми дружини, теплі погляди дитячих оченят на якусь мить стерли в пам’яті усі жахи, які довелося пережити Володимиру за цей місяць. Він сів біля столу, засмучений, мов дощова хмара. Його не розпитували про причину смутку, а чекали, поки від сам заговорить. По одежині і блідому, хворобливому вигляду добре було видно, через які  труднощі та випробування довелося йому пройти. Нарешті він ударив кулаком по столу і заговорив сердито:

· Окупанти не мають ні честі, ні совісті , ні жалю... З усіма окупантами

України потрібно розмовляти тільки шаблюкою!

· Ой, не говори так, Володю. У тебе ж дітки маленькі. Хто їм раду дасть?

Ти хочеш залишити їх бідувати? — забідкалась матір.

      — Я все це розумію, та моє серце кривавиться на таку кривду. Нічого нам не лишається, як брати в руки зброю і оборонятися від окупаційного терору і грабунку.

· З ким ти будеш втілювати свої задуми, хто тебе

підтримає? — втрутилась Софія. — Всі попригинали голови і чекають дива, сподіваються, що хтось принесе все на тарілочці. Дзуськи! Потрібно працювати...

· Не кип’ятись Софійко, — перебив розмову Володимир.

· Я за цей час побував і на фронті, і в партизанах, і в

таборі військовополонених. То кому-кому, а мені відомо, хто опустив голову, а хто продовжує боротись.

      Всі притихли, чекаючи детальної розповіді Володимира. Він трохи помовчав, а потім, відчуваючи і свою потребу сповідатись перед рідними, почав детально описувати втечу з табору.

· Жур йому! — вжахнулась матір. — Тебе потрібно добре не те  що відмити, а відпарити. Стривай трішки...

      Вона заметушилась біля печі, налила в чавун води і рогачами посунула його в піч, а потім внесла із комірчини балію і звернулась до Софії:

      — Ми підемо з дітьми надворі погосподарюємо. Одяг з нього увесь знімеш. Подивишся у скрині батькові речі.

      Марченко Раїса Григорівна, мама Володимира,  корінна кримчанка, народилась і виросла на річці Зуя, притоці Салгиру,  в провінційному містечку, однойменному з назвою ріки. Навчаючись в Київському педагогічному інституті, закохалася в київлянина Антона Павловича Шарафана. Тут її щасливили кохані сни і мрії. Вечірні київські панорами, широчезний Дніпро-Славутич, а поза ним – безкраї простори ланів і лісів. На київських горах історичні будівлі, церкви з позолоченими банями, чудові модерні будівлі. І все це потонуло в    зеленій гущі садів. А Лавра? Її красуня-дзвіниця сяє золотом А Свята Софія? Можна годинами милуватися фресками. А які янголи! З крилами, в козацькому вбранні, у кунтушах з поясами і козацьких чобітках! В Києві народився її первісток – Володимир. Ось тільки доля розпорядилася так, що після закінчення інституту вона була направлена до Новгород-Сіверського, а потім  -  педагогічна практика в сільських школах Дніпропетровщини, втрата в 1918 році чоловіка Антона Павловича, матеріальна скрута, і, врешті, приїзд в рідну батьківську оселю. Пішла працювати викладачем в школу. Обидва її сини, Володимир і Леонід, з 1921 року виховувались спочатку в Ново-Стародубському дитячому будинку  Знаменського району  Дніпропетровської області, а потім, з 1925 року -  в Кіровоградському дитячому будинку. В Зуї Раїса зустріла добру і порядну людину - Якова  Степановича, педагога за освітою, з яким невдовзі взяла шлюб. Коли Володимир в 1927 році поступив навчатись до Кіровоградського педагогічного технікуму, Яків наполіг, щоб мати забрала Леоніда з дитячого будинку, і замінив хлопцю батька. З того часу у Володимира і у Леоніда склались добрі родинні стосунки з вітчимом. Вітчим допомагав Володимирові у навчанні, а в 1933 році наполіг на переїзді з Кіровограду в Крим для навчання в Сімферопольському педагогічному інституті. Тепер Володимир був частим гостем в прадідівській оселі, і не зважаючи, що народився в Києві, своєю малою батьківщиною вважав материнське гніздечко. Раїса Григорівна з появою невістки, а потім і онуків часто бувала в гуртожитку на вулиці Студентській міста Сімферополя, де проживала найрідніша для неї сім’я, і не відмовляла їм ні в чому. Володимир захоплювався радіотехнікою, збирав грамзаписи, займався художньою фотографією, мав велику домашню бібліотеку, більше 2000 книг, а Зося здавала кандидатський мінімум. І тут війна. Все порушила проклятуща війна. Коли Володимира призвали до лав Радянської Армії,  Софію і дітей забрала до себе Раїса Григорівна.

      Ось і тепер вона старанно одягала Людмилу, яка мала застуджені бронхи і яку кожного разу перед сном поїла козиним лоєм, а Софія зашарілася біля пічки,  дістаючи чавун з водою. Коли матір з дітьми вийшла на подвір’я,  Софія, вся сяюча і усміхнена,  звернулась до чоловіка:

· Роздягайся, мій голубе, буду відмивати.

       Володимир тільки тепер задумався, як довго чекав він зустрічі з цими рідними карими очима, без яких його життя було б неможливе. Врода Софії -  в ході, постаті, гнучкості стану, в усій статурі, що ховає одяг. Він все це відчував, бачив, як поблискують очі, що говорять, скільки щастя та ніжності випромінюють в цю мить. Його голова, пшенично - біле кучеряве волосся, вуса, погляд глибоких світлих очей, широта і щирість в поводженні ще більше приваблювало Софію. Вона старанно відмивала табірний бруд, і кожен дотик до Володимира збуджував жіночий трепет, палку хвилю і бажання поринути в кохані обійми. Нарешті вона подала запашний рушник і миттєво, в гарячому поцілунку, опинилась на руках у Володимира. Їх серця об’єднались. Палке кохання сплелося в напрузі тіл, і тільки коси спадали на очі.

       Під вечір, коли Яків Степанович повернувся зі школи додому, вирішили провести сімейну нараду. Солодка  тиха втома дня розмістила сім’ю навколо столу. Пахло борщем і рум’яними коржами, які Софія приготувала нашвидкуруч. Володимир, повний свого щастя, думав: „Яка хороша у мене родина... А Яків Степанович! Такі вітчими, мабуть, рідко бувають. Він як батько: і допоможе, і порадить.”

        За всі ці роки Яків Степанович не промовив про політику жодного слова, а коли хтось розпочинав цю тему, то враз переводив розмову на побутові проблеми. Одного разу він відверто сказав Володимирові: „Ти думаєш, що всі заарештовані  - вороги народу? Вони просто не уміли тримати язика за зубами... Будь витриманим, сину. Знай, що і де говорити.”

       Володимир завжди пам’ятав ці слова, і сьогодні сподівався на мудрі поради, адже вирішив саме тепер поділитися своїми думками щодо завдання, яке отримав від суданських партизан, і ради якого була організована втеча з карасубазарського табору.
       Раїса Григорівна внесла з комірчини пляшку вишнівки і поставила серед столу, а потім протерла рушником чотири стопки і поставила біля Якова Степановича. Він налив, подав кожному, підняв свою чарку  і розпочав говорити :

· Дай  Боже, щоб  все це  скінчилося...  Дай  Боже  усім

доброго здоров’я!

       Після вечері Володимир почав свою довгу розповідь. Яків Степанович докладно розпитував про партизан: де вони розташувались, як їх можна знайти. Як з’ясувалось, вони базуються в печерному урочищі Суате, яке ближче до Красноселівки, ніж до Судака. Це приблизно півдня мандрівки гірськими тропами. Потім батьки зізналися Володимиру, що переховують більше тижня трьох радянських військових, і висловили думку, що їх треба  відвести до партизан. Володимир погодився. Вони стали обговорювати різні деталі пересування. Раїса Петрівна пропонувала везти їх кіньми,  замаскувавши в гарбі, начебто на базар до міста Білогірська, але зійшлися на тому, що окупанти можуть відібрати колгоспні коні. Яків Степанович висловив думку, що найкраще пересуватись пішки по руслу ріки Великої Карасівки. Якщо вийти о третій годині ночі, то до восьмої можна дістатися урочища. Ту місцевість він знає добре, тому запропонував свої послуги провідника. Усі погодилися з ним і вирішили вислухати думку військових. Володимир пішов до них з батьками на обговорення деталей небезпечної подорожі. Раїса Петрівна відкрила на дверях сараю навісний замок і тихенько гукнула:

      — Василь-ку-у...

     У двері просунулась голова хлопця і враз зникла.

      — Не бійся, це мій син Володя.

      Чорнявий хлопець знову висунув голову із укриття.

      — У чому справа? Заходьте.

      — Справа в тому,  - розпочав Володимир, -  що у мене є можливість відправити вас до партизан,  і ми хотіли б обговорити деякі деталі. Краще було б,  коли б ви зайшли до хати. І повечеряєте,  і обговоримо деталі.

       За увесь час переховування їх вперше запросили до хати, і Василь питально  поглянув на Раїсу Петрівну. Вона кивнула головою,  і всі ніби по команді попрямували в будинок.

      — Софійко, — сказала з ніжністю мати, — насип хлопцям по тарілці борщу.

        Вона стала проти вікна, дивлячись на дорогу. Світло від каганця осявало дрібні зморшки її доброго обличчя, вузькі плечі, прикриті сіренькою, ще, либонь, дівоцькою пуховою хустиною. Звертаючись до сина, вона почала знайомство.

· Оце Василь, — вона показала рукою на молодого симпатичного молодшого лейтенанта, — а це – Михайло і Олександр.

· Представник партизанського підпілля, — представився
Володимир бійцям.  — Я маю можливість переправити вас до партизан. Якщо не буде заперечень,  нам потрібно обговорити всі деталі. Я пропоную завтра вдень добре виспатись, і десь о другій ночі вирушити. Ви зброю маєте?

· Так. Пістолет і дві рушниці, -  відповів Василь.
      — Рушниці доведеться залишити, а пістолет про всяк випадок можна взяти. Підемо під виглядом пильщиків лісу. Потрібно підготувати дві сокири, пилку, бажано на дві ручки. Я підготую наряд на проведення вирубки. Провідником буде Яків Степанович. Будемо виконувати всі його вказівки.

        Після цієї розмови Софія з гордістю дивилась на свого чоловіка. „Не треба думати про те, що в минулому – те, що трапилося із ним, було погане, —  думала вона. — На цій війні він став потрібен не тільки мені, а й людям.”

        Для неї Володимир став дорослішим, набувши більшого життєвого досвіду у військовій справі.

ФАЛЬШИВИЙ ДОКУМЕНТ

        Не встиг ще осінній ранок як слід заглянути до кімнати, а вже жінки поралися: Софія біля печі, а матір -  у дворі біля погрібника. Вони інколи зближалися і розмовляли пошепки, щоби випадково нікого не розбудити. Василь із хлопцями вперше за останній час солодко спали в сусідній кімнатці. Вони вмістились втрьох на двоспальному ліжку. Володимир з дітьми спав на печі, а Яків Степанович на ліжку біля теплого комину.

       З печі потягло приємним запахом соломи. Яків Степанович мерщій піднявся з постелі, і, пройшовши широкими ступнями босих ніг по гладенькій глиняній долівці, устеленій ряднами, набрав кварту води і з задоволенням випив. Він був взагалі худий, але худорлявість, як відомо, краще, ніж повнота. Яків Степанович одягнув галіфе, намотав на ноги онучі, вступив в кирзаки і вийшов у розхристаній сорочці в ранкове безмежжя розкішної свіжості.

        На веранді його стріла Раїса у підтиканій вище колін спідниці, що оголяло її рівні рожеві ноги. В руках вона тримала кошик із картоплею. Вона побачила пильний погляд чоловіка і, зніяковівши, обсмикнула спідницю.

      — Та це я підсмикала, щоб в погріб краще було спускатись, — виправдовувалась жінка.

      — А я нічого не маю проти. Навпаки. Дуже гарно.

      Раїса посміхнулась, вкрилась рум’янцем і, проходячи повз чоловіка, зачепила його кошиком.

· Старий, а що на умі...

      Від неї війнуло теплом здорового жіночого тіла

      — Ну йди, йди вже! — мовив Яків, торкнувшись її плеча, і Раїса випустила корзину з рук, бо в ноги вдарило якесь незрозуміле тремтіння. Вона притиснулась, жагуча, як пекло, до його тіла, і сердешний чоловік зрозумів, що гине.

· Не час, ще Софія вийде.

     Яків пішов порати худобу, а розбентежена жінка зайшла до хати. Ранок був холоднуватий і змусив Якова повернутися, щоб накинути на себе якусь одежину. Раїса вже чистила картоплю.

· Ага, змерз? 

· Треба одягти куфайку.

      Повернувшись у двір, Яків Степанович знайшов у повітці сокиру, оглянув її, торкнувся пальцем леза і взявся гострити його. „В першу чергу, —  думав він, —  потрібно підготуватися до нічного переходу”. Окрім пилки і двох сокир він підготував ще довгу мотузку. „Згодиться. Лісоруби будуть виглядати природніше”.

       Перший фальшивий документ, який підробив Володимир, був наряд на вирубку лісу. Справа потребувала хисту. Він старанно виводив друкований текст, який складався із слів „НАРЯД”  „Бригада”, „Провести в кордоні №17 заготівлю лісу”, „Лісничий”, але в нього нічого не виходило. Раїса Петрівна бачила, що син нервує, втрутилась в його справу, пропонуючи різні варіанти: положити папір на будь-який текст і перемалювати букви; вирізати схожі слова з якогось тексту і наклеїти; написати чорнилом на склі в зворотному порядку і перебити на папір. Усі ці варіанти Володимир відкидав, стверджуючи, що документ не повинен викликати ніякої підозри.

       — Мамо, а часом в школі нема друкарської машинки? —  запитала Софія.

· Нема. Хіба що в сільській раді…Вона давно не працює.

А ну я схожу до Наталки.

       Раїса Петрівна одягла плюшеву куртку, пухову хустину і вже збиралась іти, але Володимир зупинив матір:
       —  Все село повинно знати, що ми робимо?

       — Наталка ж твоя двоюрідна тітка, вона працювала в сільраді секретарем, я бачила, що вона частенько друкувала. І якщо я її попрошу надрукувати бланк документу, звідки вона буде знати, що в ньому буде написано ?
       — То одразу візьміть зразок, щоби по два рази не бігати.

       Володимир написав зразок наряду.

       — Якщо Наталя буде друкувати, то попросіть її зробити під копірку кілька бланків.

      Чекали недовго, десь з півгодини. Раїса Петрівна повернулась усміхненою.

     — Погані із нас конспіратори. Мабуть, усе село знає, що в нас переховуються військові. Принаймні, Наталії Павлівні це відомо. Друкарську машинку і приміщення сільради окупанти реквізували і зробили там сільську управу. Бланк наряду Наталія дала справжній. Стверджує, що колись лісник видавав на заготівлю дров для сільської ради, а тепер він непотрібний.

        Раїса Петрівна віддала синові готовий документ, в якому потрібно було тільки поставити дату. У Володимира одразу змінився настрій. Він підійшов до матері, поцілував у щоку і почав заповнювати чисті графи.

ПЕРША ОПЕРАЦІЯ

       Група лісорубів, очолювана Яковом Степановичем, на п’яту годину мандрів по гірським тропам під ранок минула Красноселівку. На горизонті з’явились сірі оголені скелі. Провідник все ж не ризикнув іти горами ліворуч, а повів людей дорогою до узбережжя моря. П’ятеро чоловіків у повній лісорубській екіпіровці, які з  двадцять другої години вечора минулої доби долали круті підйоми і спуски, натомились і бажали привалу, але Яків Степанович наполягав на тому, що до ранкової зорі треба дістатися моря.

· Потерпіть з годинку, покажеться море, зробимо привал.

       І, нарешті, на відстані 200-300 метрів вони побачили чорне, заспане і ледаче море, поволі чоломкаючи оголені скелі і каміння.

       — Погляньте, дельфіни! -  вихопилось з подивом у Василя.

       В безпечному просторі, спритні і блискучі, облиті місячним сяйвом плавали, кружляли, виринали і пірнали дельфіни. Мандрівники пильно вдивлялися в їх гру, яка викликала відчуття спокою, втіхи, забуття. Наші брати менші зовсім не поділяють людської тривоги за виживання у цій ганебній, загарбницькій війні. Володимиру здавалось, що поруч якась величезна металева потвора раз-у-раз виринає з глибини на поверхню води і знов занурюється, поволі рухаючись до північного берега. Це явище віщувало наближення ранкової зорі. На краєвиді вузькою ниточкою вимальовується берег, а вздовж гір стелеться туман. Південний берег Криму!.. Край древньої Кіммерії!.. Край світлої Таврії!..

     — Wir  sind  am  ziel!*.. — полегшено промовляє Володимир.

     Його високе чоло, орлиний профіль і сірі крицеві очі говорили про неабияку гостроту і здатність цієї людини до творчих спалахів.

      А навколо – мертва тиша. Згодом легенький вітерець підсилює наростаючий шум прибою, який то шурхає об скелі, то затихає. Десь у далечині ячить чайка.

       Вояжери крутять самокрутки і закурюють. Здавалося б, природа сама збалансовувала настрій кожного з них, зняла втому, але все ж у душах лишався неспокій. Їх подорож ще не закінчилася. Адже воля людини – незламна. Їх обличчя сповнювались рішучості вчинити ще не один такий перехід для досягнення мети!..
* Ми досягли мети!

       Яків Степанович піднімається і мовчки піднятою рукою махає в східному напрямку. Стежа розтягується попід кипарисами і мовчки прямує в гірські судакські ліси Лишились кілометри виснажливої ходи. Лише о  восьмій годині ранку майбутні партизани дійшли до будинку лісника. Але що це? Біля будинку нишпорили німецькі солдати, лісник Яків Шейко лежав зв’язаний біля порогу будинку, а посеред двору стояло два мотоцикли, на колясці одного з яких був встановлений кулемет. 

       Деякий час розгублені хлопці нерухомо лежали в кущах, а потім відповзли в безпечне місце.

· Що будемо робити? —  запитав Яків Степанович у

Володимира. — Їх не більше шести, майже по одному на брата. Ось тільки зброї у нас зовсім обмаль.

      — Є дві сокири, — похизувався з іронією Михайло.

      — А кулемет бачили? Я ж кулеметник... — озвався Олександр.

      — Можна піти за підмогою до партизан, але це займе дві години часу, —почав Володимир. — За цей час із дядьком Тимофієм може що завгодно трапитись. Давайте обстежимо все навколо будинку, зайдемо з тильного боку, ми з Михайлом станемо із сокирами обабіч вхідних дверей, а ти, Василю, увірвешся в будинок з пістолетом і...

      — Легко сказати, і... Вони ж не сплять, кожен з автоматом. А якщо скористатись кулеметом? —  запитав Василь в Олександра.

      — Можна скористатись, але це буде справжня бійня, яку далеко буде чути. Давай діяти разом. Ти забігаєш до хати, стріляєш, а я в цей час захоплюю кулемет.

      З цим сміливим, але надто ризикованим планом погодились усі. Розпочалась підготовка до операції, перевірка єдиного восьмизарядного ТТ та холодної зброї. Керівництво операцією взяв на себе молодший лейтенант Василь Лаврик. Він визначив кожному вихідне положення біля будинку, так, щоб всі бачили сигнал до початку операції. Коли всі фашисти зайдуть до будинку, Яків Степанович гойдне кущ, і всі миттєво біжать на вихідні рубежі. 

Чекали сигналу довгенько, а може, це їм здавалось. І нарешті кущ гойднувся. Василь як ворон влетів у будівлю і побачив, що вся фашистка зграя пиячить за столом. Майже впритул він поклав трьох фашистів, а інші двоє підняли руки.

     — Хлопці, сюди!

     Володимир і Михайло забігли із сокирами до кімнати і нагнали такого жаху, що в окупантів змокріло галіфе до колін. Зв’язаних вояків вивели на подвір’я.

      Яків Степанович вовтузився із обв'язками лісника. Він угледів Володимира, по-батьківськи обняв його і стер з очей сльозу. 

     — Нам потрібно чим скоріш іти звідси до партизан. А цих сволоцюг роздягти і повісити. 

     Невдовзі гірською дорогою в напрямку печерного урочища рухалися два мотоцикли з лісником та п’ятьма озброєними вояками, переодягненими в німецьку форму. Вони зупинились неподалік дозорного пункту партизан і зачекали, поки лісник не привів супроводжуючих.

ЗАГАДКОВИЙ ВІДРІЗОК ЖИТТЯ

     Зустріч Сергія Шейка із Володимиром і Яковом Степановичем була короткою. В цей день партизанам стало відомо, що готується облава, і вони вирішили перейти в інше місце. Яків Степанович запропонував розбити базу в 10 кілометрах від Михайлівки, де, на його думку, в неприступній ущелині вони будуть не досяжні. Яків Шейко, знаючи всі місця, ніяк не міг збагнути, де та ущелина. Коли на столі Сергія з’явилась карта, він довго розглядав її, а потім тикнув пальцем і перепитав: 

     — Оце вона?

     — Так.

     — Доба ходу... А може і більше. Але з цього місця можна робити вилазки, навіть на Сімферополь.

     — Далекувато, кілометрів сімдесят від міста.

       Сергій призначив провідниками Якова Івановича і Якова Степановича, які разом з розвідувальним загоном будуть рухатись на відстані їх обзору.  Розвідгрупу, в яку входили одягнуті у німецькі строї Володимир, Михайло і ще п’ять партизан, очолив Василь, для якого дістали офіцерську форму.

      Кулеметник Олександр очолив групу прикриття. О десятій годині ранку загін в тридцять п’ять бійців рушив до нового місця базування. Караван із семи нав’ючених коней ледь протискався скрізь зарості від колишнього татарського поселення Корбекли вище в ліс тропою, яка в давні часи вела в центр півострова. Пожовклий ліс протягся ущелиною на цілих 60 кілометрів від  верхів’я ріки Індолу до ріки Мала Карасівка, і далі по її верхів’ю до ріки Урульча. Непогодилось. Краплина за краплиною сіявся дощ, а на небі згущались сірі хмари. Коні з підв’язаними хвостами цокали копитами по кам’янистих тропах, від напруги задирали голови,  перетинаючи височини. У Володимира загострилася чутливість. Дивна зморшка перетнула його лоб. Став відчутним кожний шерхіт звіра, кожен пташиний фуркіт і  навіть, те чого не відчували інші розвідники.

      — Косуля, — показав вбік Яків Степанович, почувши тріск гілля.

      — Ні, це кримські олені, — зауважив Яків Іванович, знаток дичини.

      І справді, табун з 10-15 оленів піднялося з нічної лежи і побіг вниз, за течією Індолу.

      — Які га-а-арні! — здивовано проспівав Михайло. 

      Переконавшись, що в лісі, окрім наляканого стада, більше ніхто їх не почув, вони рушили далі. Вітер все більше наростав. За сизуватими хребтами відчутно забунтувала гроза.

      Сергій Шейко подав розвідникам сигнал зупинитись. Яків Іванович зупинив коней і став розв’ючувати, щоб дати їм відпочити. Бійці прив’язали до чотирьох сосон автомобільний тент і довгим кілком підняли  його середину. Ось і надійний дах від дощу. Тільки шестеро дозірних в брезентових накидках мали мокнути в улоговинах навколо партизанського привалу.  Чорні хмари ще більше затягують небо. Червоні сполохи блискавки роздирають небо на частини. Грім котиться із піднебесся із страшенним гуркотом. В цю останню горобину ніч Зевсу заманулося розгулятися по Тавриді. Буря лютує... Невгамовні струми спочатку фіалкового, а потім зеленувато-блакитного кольору,  бичують гори.

       Грррра-а-х! Оглушливою луною над укриттям прокочується грім і потрясає всіх своєю близькістю. Новий потік зливи валує з ще більшою силою, прокочується хвилями, опускаючись з гір на рівнину, і стає трохи ясніше. Злива поволі вщухає і скоро перестає зовсім. На небі з’являються м’які хмари. Мабуть, це пройшла остання листопадова кримська злива. Вітер ще хитає пожовклі мокрі дерева, а партизанська чота вже вирушає в цей загадковий і тяжкий відрізок життя, яким проти волі всіх наділила війна.

СТОЯНКА ДАВНЬОКРИМСЬКИХ ТАВРІВ

       Місце, запропоноване Яковом Степановичем для базування партизанського загону, дійсно було недоступним. Розташоване у верхів’ї Альми, воно зберігало первісну природу. Люди потрапили в якийсь загадковий і казковий куточок Криму. В ущелині були дві банеподібні печери діаметром до двадцяти метрів, із кам’яними лежанками вздовж стін. Посередині печери – місце для вогнища, а в куполі бані -  щілина для виводу диму. 

      — Стоянка давньокримських таврів, —  звертаючись до партизан, що, стомлені, розсілись на таврійських лежанках, сказав Яків Степанович, знаток історії Криму. —  Вона нам послужить. Посередині можна зробити грубу з димарем до щілини в стелі,  так і перезимуєте.

     — А вам щось відомо про таврів? Це найдревніший кримський народ?

     — Найдревніший кримський народ – кіммерійці, - розпочав свою розповідь педагог-історик. — Кіммерійська цивілізація в Криму була в таку давнину, що окрім курганів-могил мало що залишилось. Можливо, і ця печера належить кіммерійцям. Це питання вивчалось вченими в 1939 році, і навіть на перешийку козачого півострова, в Севастополі і на морському дні біля перешийку знайдено старовинне місто, яке кіммерійці називали Телапіли. Печерні міста Криму починаються від русла ріки Чорної, Севастопольської бухти і йдуть на північний схід, до верхньої течії Альми, де ми знаходимося. Вся система печер служила для кіммерійсько-таврійської держави оборонними укріпленнями, приблизно так, як троянські вали навколо Києва. Є гіпотеза про те, що всі печерні міста Криму були зв’язані тунельними перелазами, але по цей час цю гіпотезу ніхто досконало не вивчив. За десять кілометрів на південь від Магупу було скіфське поселення Моргун, в якому збереглася восьмикутна кіммерійська вежа, а ближче до Чорної річки при так званих „Мильних криницях” знайдена зруйнованою кіммерійська фортеця. Правди щодо створення кіммерійцями та їх предками скіфо-таврами оборонного комплексу історики не знайшли з відомих причин : який народ володіє Кримом – той пише виключно свою історію. В пізніші епохи свого життя людство, безперечно, користувалось печерами під гнітом якоїсь необхідності. Я думаю, вони приходили сюди  в таких випадках, як і ми, -  для військових цілей.  Деякі вчені висувають гіпотезу, що створенням кримських печер слід завдячувати київським монахам. Але грецька історична література стверджує, що греки-переселенці, прибувши на півострів, зіткнулись на кримському узбережжі з місцевими печерними людьми – титанами і циклопами. Назва циклоп пішла від кам’яних грубих циклопічних  печерних будівель, які ще називали „житлами троглодитів”. Титанами ж у ті часи називали кіммерійців. Із переказів старожилів відомо, що останнім володарем Кіммерійського царства був Тимур Ак-Сак, який у IV столітті до нашої ери мав в Алушті, біля підніжжя гори Димерджі,  фортецю з великою захисною стіною. Прокопій, візантійський історик, стверджує, що Юстиніан в VI столітті на розвалинах фортеці відновив замок. І таких прикладів знищення кіммерійської історії безліч.

      Історик замовк. Цікава розповідь Якова Степановича зібрала майже усіх бійців, які розмістились на кам’яній підлозі. Всі погрузились в історичні роздуми. Питань було багато, але знавець історії Криму майже дві години давав переконливі і вичерпні відповіді. 

       Розмову перебив один із розвідників, який повідомив, що за великим валуном знайшов потайний хід до великої печери. Після такої розмови в усіх присутніх промайнула думка скоріше оглянути печеру. Розвідник підвів до ущелини, яка більше була схожа на нору. Вона тяглась на декілька метрів вгору, а потім спускалась в приміщення високої і темної печери. Високі склепіння пропадали в темряві, їх підтримували візерунчасті виті колони, наче сплетені із коралів букетами квітів. По кутах стояли високі, як стовбури дерев, кам’яні ідоли небачених форм, розписані біля підніжжя якимись чудернацькими ієрогліфами. Відблиски кришталю і сталактитів миготять по стінах, швидко переплітаються в коловороті, то зливаючись в єдиному сяйві всіх стін, то гаснучи до смерку. Душею оволодіває якесь непереможне чародійство. Всі розглядають храм не мовчки, залишаючись в обворожінні цього простору і полоні таємничої розкоші. Мовчання перериває командир.

· Сам Бог привів нас у це недоторкане царство старовини. Не будемо порушувати його спокою. 

       Він направився до виходу, і за ним попрямували його друзі по зброї. Через кілька хвилин партизани розташувались навколо Сергія Шейка, обговорюючи всі питання конспірації та розташування основної бази. Володимира знову було затверджено керівником партизанського підпілля у Сімферополі. 

ВОГНИК

     Суворо догорав листопад. В горах завжди швидко настає захід сонця, а після одинадцятої починається прозора місячна ніч. Як змійка виблискує в білявому матовому присмерку Альма. Між її блискучим сріблом і таємничим лісним масивом, спотикаючись об каміння, ідуть два натомлені мандрівники: Володимир у німецькій строївці з документами на румуна Микола Куверта і подарованим Василем Лавриком пістолетом ТТ та Яків Степанович. За четверо діб ними стоптано майже пів – Криму. Ходили між життям і смертю, і все від бажання послужити батьківській землі.

       Високий, стрункий, худорлявий, з довгуватим обличчям, рижувато-русявим кучерявим волоссям, блакитними виразними очима, Володимир більше був схожий на німця,  ніж на  румуна. Іти пізно вночі слизькими після недавнього дощу тропами для них стало уже звичною справою.

      —  Там, вдома,  жінки хвилюються,  Володю. Затримались ми з тобою.

      — Зате яку справу вирішили. Наскільки ближче розташувались партизани.

      —  А коли тобі потрібно бути у Сімферополі?

      —  Знаєте, батьку, мені ж там потрібно розшукати Савку. Він там керує українським підпіллям. Його людям я маю завдячувати своєму визволенню з табору військовополонених. З тиждень прийдеться побути в місті. Поговорю з друзями, знайомими. Можливо, хтось і захоче піти до партизан.

       — Ти про це відкрито не розповідай. Всякі люди є. Можуть доповісти в гестапо, а ті панькатись не будуть, розстріляють.

Яків Степанович різко зупинився, Володимир теж.

      —  Дивись, якийсь вогник.

      —  Бачу.

      Вони присіли і довго придивлялись, а потім поволі почали наближатись. На галявині, зіщулившись, сиділи двоє підлітків. Вогнище ледь жевріло. Хлопці паличками викачували з вогнища печену картоплю, перекидали з долоні на долоню, ламали і їли прямо з обвугленою шкіркою. Вирішили, що Володимир залишиться осторонь, а Яків Степанович підійде до хлопчаків.

      —  Здорові були, хлопці. З вечерею!

      —  Здрастуйте, дядьку, -  лякливо відповіли хлопчаки.

      —  Бачу, бідуєте. Чиї будете, звідкіля?

      —  З Сімферополя. І ви, дядечку, часом не з партизан? Ми уже два тижні шукаємо.

      —  А навіщо вам партизани?

      —  Будемо боротися з ворогами.

      —  Ой, хлопці, ви ще малі.

      —  Які малі, мені чотирнадцять, а Миколі тринадцять.

      —  А що говорять батьки, матері?
      —  Батьки на фронті.

      —  Невже вам матері сказали іти в партизани?
      —  Ні, не казали, ми самі.

      — Так не годиться. Вам треба повернутись додому. Там , мабуть, матері посивіли. Я обіцяю, що знайдеться  для вас і в Сімферополі партизанська справа. Хочете, я познайомлю вас з людиною, яка вам допоможе?

      —  Хочемо.

      —  Володю, йди - но сюди.

Коли з’явився Володимир  в німецькій уніформі, підлітки остовпіли.

      —  Не бійтеся, хлопці,  - почав Володимир, -  я тимчасово в таких регаліях. Давайте знайомитись. Володимир Антонович.

      —  Петро.

      —  Микола.

      —  От і добре. В Сімферополі на якій вулиці живете?

      —  На Базарній, будинки 17 і 19.

      —  Сусіди?

      —  Сусіди.

      —  Це  добре. Підете з нами до селища Зуї, там відпочинемо, а потім і до Сімферополя... Ви там будете потрібніші.

      Володимир вирішив, що йому буде безпечніше йти з дому до Сімферополя з цими хлопчаками. Та і кращих пронир, ніж підлітки, немає.. Хлопці довго вагались, але коли їм запропонували стати розвідниками у підпільників, одностайно погодились.

       Рівно о четвертій годині ранку Яків Степанович постукав у вікно свого будинку, і через кілька хвилин четверо стомлених мандрівників міцно заснули.

СЛІД НА ШЛЯХУ

       Коли 12 листопада Володимир повернувся  з Петриком і Миколкою до Сімферополя, в місті за час його відсутності багато що змінилося. Волею фашистських варварів воно перетворилося на місто жаху, смерті і страждань, стало іншим, якимось принишклим, серед людей відчувалась нещирість. На серці пікся жаль за минулим, а в думках почало відзиватися те, втрачене – прожите – незабутнє. Це якась туга за стабільністю і потяг душі до любові і тепла. Він відчував палке бажання бути потрібним комусь в цьому місті, не тільки для себе одного. Недавня зневіра лишилась в тих буднях, серед табірного гамору. Ось уже тиждень минав, як він у місті. Кожного дня він по декілька разів навідувався до ринкового кіоску, але той був зачинений, а працівники ринку кіоскера Комара давно не бачили. Відвідавши в черговий раз зачинений кіоск, Володимир вирішив сьогодні піти до театру.

       В місті пахло останніми днями листопаду. Попід Салгиром верби золотились листом, гнули свої віти до журних думок, до зимових холодів. Він бачив в природі відображення своєї душі. Морозним вітром повіяло з провулку, яким він підходив до театру в гонитві за дальніми відгуками патріотичної романтики, в гонитві за щастям, яке протягом півроку від нього то тікало, то поверталось лише на мить. Провина усьому – війна... Він не знав, скільки коштує літр людської крові, але був впевнений, що ніяким грошовим еквівалентом не можна загоїти глибину людського страждання, підлими вчинками окупантів, які вони лишали глибоким слідом на своєму шляху.

      — У вас не буде вогнику підкурити? —  звернувся до нього якийсь прихожий юнак.

· Вибачте, я поспішаю. — машинально відповів Володимир, а потім, по - чувши рідну українську мову, зупинився. — Пробачте, будьте ласкаві, прикурюйте.

Він дістав коробку сірників і, розглядаючи охайно вдягненого юнака років

25-ти,  запитав:

· Ви працюєте в театрі?

· Так, працюю... Бандурист.

· А ви випадково не Савка?

· Ні.

· Допоможіть його розшукати, будь ласка.

· Такого актора в театрі немає.

· Мені це відомо, але він конче потрібен. Можливо, хтось із артистів його знає? 

· Пробачте. Мені про це нічого не відомо. Візьміть сірники. Незнайомець затягся димом, пильно подивився на Володимира і запропонував:

· А ви приходьте на наші вистави. Можливо, і знайдеться

ваш Савка.

      Ця пропозиція дала Володимиру надію. Він підійшов до афіші, упевнившись, що найближчі два дні вистав не буде, попрямував до свого знайомого, Йосипа Івановича Горбачова на вулицю Битакську 26. Він не звернув уваги, що за ним стежили дві пари пронизливих очей.
ТЕАТР

       Зала першого в Сімферополі українського театру оформлена мальовничо, в народному стилі. М'які крісла стоять трохи на підвищенні, між ними проходи. Ложі бенуара й бельетажу заповнені глядачами. Кругом українська інтелігенція, юнаки з подругами. Вони тихо й інтимно сидять. Лише галерея не вгаває: ходять, розмовляють, перегукуються із знайомими й нетерпляче підіймають хвилі оплесків, вимагаючи початку. В залі гасне світло. Підіймається завіса, увагу глядачів привертає гарне оформлення сцени, яка має свої відмінності у кожному театрі. Мелодію починає капела бандуристів. Струни м'яко тремтять,  вібруючи в реверансах народних пісень.  Володимир розглядає людину, яка, стоячи поперед капели, керує чудесними звуками. Мелодія любові, жалів і нездійснених жадань летить зі сцени від капели й запливає до всіх кутків. Звуки пливуть, розливаються. В цих звуках чується тьохкання соловейка, стогін зозулі. На сцену вийшов сопілкар і навкіс підніс сопілку до рота. Він сідає на лавку біля плетеного тину й грає ще. Коло нього шумлять тополі, навколо нього вітер, поле, копанка, на якій плавають качата, а навколо пасуться вівці. 

       Володимир почуває себе зворушеним. Раніше він рідко бачив подібні вистави, а ті, що були, без народного колориту, без смаку, без живої думки. Вони вихваляли більшовицьких комісарів, що поневолили український народ.

       Вистава "Наталка Полтавка" розпочалася. Володимир дивився її на одному подиху. І ось антракт. Він видихає повітря. Завіса. Оплески й вигуки. Зала починає оживати, розмовляти й ходити. Володимир встає з крісла і підходить до бандуристів. "Серед них має бути Савка, а можливо і ні..." —гадає Володимир. Він відчуває, що в його житті має статись  якась зміна. Його душа висить у повітрі, як димок чи серпанок. Він дивиться на незнайомі обличчя бандуристів, але уникає запитань. На його думку, це було б недоречно.  Спливає час, проходить антракт, і знову гасне світло. Він повертається до свого крісла. Драма дає духовну насолоду.  Володимир придивляється до вродливого юнака, милується його чудовою нареченою, співчуває їхньому безталанному коханню. І хоч вистава закінчилася, він ще довго сидить в кріслі з приємними враженнями. Він розуміє, що справа, яку вершила театральна трупа, так потрібна.

     Нарешті він виходить на вулицю. Він впізнає бандуриста, що розмовляє з жінкою при світлі ліхтаря на тихім бульварі, під подувом весняної вологості. 

МЕЛЬНИКІВЦІ

      Розшукати у великому місті незнайомця, що шукати голку в копиці сіна, але той, хто шукає – завжди знаходить. Савка сам з’явився неждано-негадано, і життя Володимира дещо змінилося.

      Його колишню квартиру зайняли німці, а проживання на квартирі Горбачова Савка не рекомендував. Він запропонував Шарафану з’явитися в міську управу для працевлаштування. І дійсно, Володимира прийняли на посаду обліковця безгосподарного нерухомого майна у тільки що створене інвентаризаційне бюро господарчо-культурного відділу міської управи. А згодом він отримав квартиру по Профспілковому провулку 5. До середини грудня на квартирі поселилась уся сім’я Шарафанів. По рекомендації того ж Савки Володимира прийняли в мельниківську ОУН. Борис Суховерський поставив завдання щодо розширення підпільної мережі. Але Володимир все частіше занурювався в роздуми про майбутнє. З одного боку, він бачив крах радянського ладу, а з іншого боку була не зовсім ясна політика германського фашизму щодо України. Він знав, що кожна імперія, яка виростала на крові ,  в майбутньому розпадалась. Так сталося із царською Росією, але ненадовго. Так було із іншими імперіями, де народи прагнули вийти із-під гніту чужинців. Що рушило ці імперії? Національно-визвольні війни закріпачених народів. Так було в Італії під час правління Муссоліні, так було в Югославії, Чехословаччині. 

        Мельниківський провідник Криму Борис Суховерський розповідав про рух українських націоналістів, про студентів Львівського університету, які із неглибоких переконань відкололись від основної організації на чолі з Бандерою, організували свої похідні групи для відкритої боротьби і організації кримської армії. Вони підпорядковують собі всіх членів підривних рухів українського народу, і своїми діями в боротьбі з Німеччиною і окупацією викликають репресивні заходи германської військової влади проти українського населення. Володимир дізнався, що мельниківці працювали перекладачами в німецьких військових частинах, особливо у Севастополі, і були активними членами українського підпілля протягом березня-квітня 1942 року. Суховерський кожного разу наголошував на національно-визвольній боротьбі українського народу, порівнюючи її з визволенням російського народу з - під  монголо-татарського ярма, але крім промов до активних дій проти окупантів не закликав. У Володимира виникали питання: „Чому окремі націоналісти знаходяться на службі у німців? Чому вони не повстають проти окупації? Чому в своїй ідеології мельниківці ставлять українську інтелігенцію провідною силою, не відводячи ролі іншим класовим прошаркам? Чому Програма передбачає імперіалістичний розвиток? Чому? Чому? Чому? ” Запитання лишались невисвітленими, і довіра втрачалась. Володимир через того ж Савку почав співпрацювати з бандерівським підпіллям, і за його вказівкою в кінці грудня 1941 року прийняв на своїй квартирі похідну групу Степана Теслі, почав з ним співпрацювати і на деякі питання, на які не міг відповісти Суховерський, відповідь дали Тесля з Янчишиним. Тому Володимир у квітні 1942 року остаточно порвав з мельниківським підпіллям. Але мельниківці залишились працювати в міських управах, кримських театрах, військових установах, маючи вплив на  українське населення. Вони їздили по містах і селах Криму з концертами, розширювали свою партійну мережу. 

       Бандерівці  прийняли рішення перебрати на себе керівництво українським рухом в Криму. Розпочалась підготовка до створення Революційного комітету. Було призначено Конференцію Кримської ОУН(р) на червень 1942 року. До цього часу було створене Бюро допомоги українському населенню, завідуючим якого став Микитенко Петро, він же Борис, а секретарем -  Олександр Шапар. Через Бюро тимчасово здійснювались заходи по розбудові та укомплектуванню українськими націоналістичними кадрами мережі легальних і нелегальних структур Революційного Комітету по підготовці повстання в Криму.

ПОВІЛЬНІ КРОКИ

       На початку грудня Софія повернулась до Сімферополя,  в порожню  квартиру на третьому поверсі по провулку Профспілковому, 3,  в центрі міста, господарі якої були невідомі. В гуртожитку, де вони раніше проживали, розмістилося гестапо. 

     Тепер вона лягала спати опівночі, а піднімалась з ліжка не раніше полудня. Вона уважно перечитувала націоналістичну літературу, часописи „Краківські вісті” (видавець Хом’як), „НАСТУП” (головний редактор Степан Розсоха), бюлетень ОУН „Націоналіст”, журнали „Пробоєм”, „Технік”.

      Згодом Софії почало набридати таке життя. Вона стала нервуватися. Чоловік днями працює, розселяє людей в пусті квартири через міську управу, пропонує їм роботу через бюро допомоги, а вона почувається самотньою. Її мучить розлука з дітьми, журба за гарним батьківським маєтком, кращого за який не знайти у цілому світі. Як не любити їй благословенну рідну землю, чорні теплі кубанські ночі, сонячний південь і широкий, задумливий степ. Перед нею виростає картина покинутої садиби. Жовті стіни мовчазного будинку, високі вікна і дерев’яні колони біля ганку. Вона наближається до східців ганку, на яких сиділа годинами, мріяла і зітхала від хороших думок. Десь в душі вона відчуває голос матері: „Донечко, мені так журно одній!”

Спогади зворушують в її душі материнські почуття : „Потрібно негайно умовити Володика забрати дітей і маму з Кубані”.

      Вона ніяк не може дочекатись чоловіка. В двокімнатній квартирі все перероблено, перебілено. Володимир обставив її хоч старенькими, але зручними та міцними меблями. Десь роздобув етажерку, назбирав книг  в сімейну бібліотеку, привіз кімнатний стіл, кушетку.

      Кожного дня хвилини повзуть повільно...

      Сьогодні Софія раніше почула знайомі кроки Володимира,  і на душі стало  спокійно. Відчинила двері.

      — Ти, Зосю, безпечно поводишся. Хтось чужий увірветься, наробить горя. Скільки їх по місту тиняється в пошуках поживи!
      — Не хвилюйся. Я твої кроки із тисячі розпізнаю.

      Вона наблизилась і поцілувала коханого, зазирнула в очі.

      — Милий! А чому б нам не забрати діток?
      — Ще надто холодно і вогко в цій квартирі. Потрібен час, треба збудувати між кімнатами грубу, добре протопити, провітрити.

      — То давай, коханий, не відкладай. Можна ж зайнятись цим завтра?

      — Можна і сьогодні. Я прийшов раніше, щоб навозити вогнетривкої цегли. Навіть санки притяг.

      Софія зраділа, одяглася. Володимир теж змінив одяг, і вони пішли неподалік, в розвалини, збирати цеглу. Спочатку працювали мовчки, а потім Софія не витримала мовчанки.

      — Володику, я перечитала всю літературу і скажу відверто. Тобі потрібно порвати з мельниківцями. Мені революційна ОУН більше подобається.

      — Мені теж. Я налагодив з ними зв’язки, і мені запропонували роботу на хлібопекарні. 

      — І ти про це мовчиш? Який ти в мене таємничий...

      Вони до опівночі  тягали санками цеглу, ділилися своїми думками, будували своє майбутнє у цьому занедбаному війною світі. 

БАНДЕРІВЦІ

       Ніхто на сьогодні із великою точністю не зможе відобразити ті події, що привели героя нашої повісті до лав підпілля бандерівського ОУН, але із спогадів тодішніх дійових осіб, причетних до визвольних змагань в Криму, причетних до створення загонів для подальшого формування Української Повстанчої Армії, дають підстави говорити, що це був і залишається глибоко законспірований та діючий на високому рівні єдиний партійний орган без індивідуальних імен, з готовністю цілковито віддати себе в жертву за досягнення єдиної мети – незалежності України. Підпільниками ставали і до цього часу стають лише перевірені на конкретних справах патріоти і, що важливо, що до цього часу партійний організм ОУН залишається найкращою школою творення колективних здобутків скромними і потаємними діями кожного члена. Цей організм виховує кожну свою клітину бути насторожі організму, і шляхом особистої жертви захищати загальну цілісність, а своєю діяльністю оберігати і нарощувати його. Такий організм невмирущий. З історій політичних вчень ОУН лишається на сьогодні єдиною практичною школою, що заслуговує на першість і не має рівних у світі.
ЗІ СПОГАДІВ ІВАНА ЧЕРНЕЦЬКОГО ( ПСЕВДО ЧУМАК)
„Слава Україні!

Шановний пане редакторе. Вибачте, але важко згадувати. Правда завжди шкодила і ранувато про неї говорити. 

Я, Чернецький Іван Михайлович, псевдо Чумак, житель с. Октябрьське Первомайського району Автономної Республіки Крим, член ОУН з початку 1944 року, зв’язковий між загоном „Сиваш” і окружним провідником Ольгою, засуджений в 1946 році. За легендою з 1942 по 1945 рік я перебував з родиною в Німеччині. Мені відомо про участь Шарафана Володимира і мого побратима Василя Савчишина (Савки) в кримській крайовій організації ОУН. 

    З початку підпільної діяльності Савка працював в українському театрі художником. Серед націоналістів він був досить знаною і поважною фігурою. У свої 22 роки він уже служив у петлюрівському війську на офіцерській посаді. Дякуючи своїй розторопності і кмітливості уник переслідувань, одружився і виховав сина Віктора, який завжди був поруч. Документально Савка мав прізвище Сакевич, а насправді Савчишин. З початку війни він працював в мельниківській ОУН. Із мельниківців мені відомі Савчишин Віктор, Мінценко, Комар, Вацик, Курилко і провідник Суховерський Борис.

      Василь мешкав разом із сином на вулиці Набережній біля садівництва. Його син під прізвищем Савченка Віктора був студентом Львівського інституту. Він мав повну інформацію про похідні групи бандерівської ОУН і завдання щодо їх розміщення на конспіративних квартирах. Василь познайомився з програмними документами бандерівців і надавав  їм перевагу, як і більшість соратників по ОУН мельниківській, які потім перейшли до її лав, включився виконувати Програму бандерівців. За Шарафана мені відомо, що Василь організував перевірку Володимира на надійність. Крайовий Провід ОУН прийняв рішення створити керівництво Кримським українським революційним комітетом, змінивши назву Українського комітету на Бюро допомоги українському населенню. Я був присутнім і при розмові, коли Василь ставив перед Володимиром завдання створити українську початкову школу. Пам’ятаю, що пропонувався вчителем Луговський, що мешкав на вулиці Госпітальній.                                                                    

        Це завдання підпільників Володимир Шарафан виконав успішно. Разом із Василем він обійшов більше трьохсот українських сімей і записав до школи 40 дітей, Школу створили в будинку на вулиці Тургенєвській 40. На пропозицію Василя нами була подана заява помічнику коменданта  Сімферополя Мерлі. За легендою Савка повинен був при Володимирові доповісти Мерлі дані, що характеризували окремих громадян, міського голову, його заступника. Ми очікували, що Володимир повідомить поліцію про Савку, але цього не сталося. Він почав уникати зустрічі, пішов працювати на хлібозавод. В липні 1942 р. перед відправкою нас на Сиваш Савка знову запропонував Володимиру взяти участь в роботі українського комітету. Володимир відмовився. Більше з Шарафаном ми не зустрічались. За легендою, працівник безпеки Грицюк повинен був повідомити Шарафанові, що Савка і Палійський, працівники культвідділу міської управи, заарештовані гестапо за неправдиву інформацію. Палійського начебто розстріляли, а Савку відпустили, але згодом його  знайшли повішеним вдома. Служба безпеки добре вміла створювати легенди для своїх відповідальних працівників, переводячи їх з місця на місце. Повстанський загін „Сиваш” формувався трійками і переважно з військовополонених, звільнених загоном „Рустема”, що діяв на станції Сімферополь. Загін вибув на Волинь у жовтні 1943 року в розпорядження Мешко Катерини. 

Іван Чернецький,  10 вересня 2001 року. Героям Слава! ”
     Після цього листа виникла підозра, а чи не сам Савка  чи його найближчий соратник вдався до таких подробиць. Але зустрітися з паном Іваном уже не судилося. 17 січня 2002 року він відійшов у вічність. Його найближчі родичі зовсім нічого не знають про визвольну боротьбу,  в якій він брав участь. Так строго дотримувались конспірації члени ОУН до кінця.
ІЗ СПОГАДІВ ЧЕРНЕЦЬКОЇ ЕМІЛІЇ, ДРУЖИНИ ЧУМАКА

„Я, дружина Чернецького Івана, дуже мало знаю, а діти тим більше. Він боявся говорити на цю тему, щоб не нашкодити дітям. Його старший брат Василь Савчишин, був в УПА. Мого чоловіка Івана заарештували в 1946 році на вербну неділю. Його забрали, як Чернецького-Савчишина (ходив по селу з двома прізвищами). Відбував покарання в Норильську. Його заарештували, щоб він не пішов в УПА. Більше нічого мені не відомо.”
ЗРАДА

         Джанкойську землю, осяяну сонцем і оповиту весняними білими хмарами, він завжди згадує молодою і принадною. Вся вона починає зеленіти, коли ідуть дощі і сповивають її тумани. Тоді господарі висаджують дині і кавуни на баштанах. В місті з’явились нові люди – будівельники, – і почали приймати замовлення на індивідуальне будівництво. Серед українців пройшла чутка, що це підпільники-націоналісти, і багато хто з місцевих патріотів вступив до їх організації. Уже на початок лютого 1942 року в Джанкої сформувався відділ Кримської організації українських націоналістів, який нараховував біля 40 членів ОУН. Керівником міжрайонної організації був Роман Бардахівський. Його заступник по безпеці  - Степан Ванкевич,  він же псевдокерівник організації. Півроку добрих справ, півроку розбудови місцевого революційного комітету були марними. П’ятнадцятим членом організації по рекомендації того ж Ванкевича був прийнятий начальник Джанкойської поліції, місцевий житель Скоропадський, на якого були покладені завдання здійснювати негласні перевірки нових членів ОУН. Ніхто не знає, де спіткнеться – не передбачив біду і начальник безпеки Степан Ванкевич. Скоропадський задовго до того був завербований німецькою морською розвідкою НЕРИНЕ.

        12 травня рано вранці до Джанкою прибув представник німецької контррозвідки. Операцію з участю Скоропадського доручили місцевому підрозділу гестапо. Посипались арешти членів націоналістичного підпілля за його списком. Більшість підпільників Скоропадському була невідома,  та і квітнева погода заважала здійснити операцію раптово.

        Нахльостував невеликий дощ. Навколо тиша, неспокійна тиша, ніби перед катастрофою. На вулиці, що веде до центру,  нічого і нікого не видно. Краєвид поволі занурюється в імлу. На заході зовсім низько з’являється заграва, яка все збільшується і незабаром гасне. Показуються рідкі зорі. Недалеко від центру міста зв’язкова Галина чекає на організаційного референта Михайла Лобака. Вона вглядається в темряву, і їй здається, що під будинками причаїлись якісь таємничі ворожі постаті. Мряка примушує тремтіти. Дощ вщухає, і багровий величезний місяць сходить повільно. Вона зупиняє погляд на кожній постаті, але не розпізнає в них свого соратника. Раптом підходить знайомий вчитель Наконечний.

· Ганнусю зачекалася? – говорить пошепки. – Не чекай. Кругом арешти.
— Ходімо до школи. Додому йти небезпечно.

     Вони йдуть місячною вулицею. Галина, як мала втомлена дитина, ледь плететься. Ось і школа, але назустріч виходить гурт поліцаїв, і їх заарештовують. Ось і поліцейська управа. На ганку будинку самовдоволений Скоропадський із злістю промовляє підпільникам:
      — Попались, революціонери! Хотіли бути тут господарями? Ми тут господарі!

      — Над тобою буде суд, сука, – кидає йому Наконечний.

      — Не буде, ми всіх вас виловимо.

      — Не виловиш, руки короткі!

      — До підвалу падлюк!

      Їх кидають до підвалу гестапо, де утримувались інші члени міської організації ОУН. Вони відчували, що ніякого слідства не буде, адже їх не розсаджували по одинці і на допит нікого не викликали. 

     Опівночі її вивели на подвір’я, погрузили в закритий автомобіль. Їхали більше години. Зупинились серед степу і веліли копати рів.

      — Копаймо, хлопці! Краще будемо в землі лежати, ніж ворони нам очі клюватимуть!

      Всі чотирнадцять стоять над могилою. Лунають останні накази заряджати зброю.

      — Вони нас бояться, обеззброєних! Вони завжди будуть нас боятись!

       Він заспівав гучно, впевнено „Зродились ми великої години.” Лобак і Ванкевич велично підхопили спів. Карателі якусь мить знітилися, прислухались до незнайомого їм маршу, і коли пісня стихла, пролунав наказ: —Заряджай!

      — Ми гинемо за твою волю,  рідна Україно!  - вирвалось востаннє над степом.

      Самосуд окупантів потряс українську інтелігенцію, потряс організацію націоналістів. По всій Україні була розповсюджена листівка про геройську смерть патріотів. По всій Україні пролунав заклик нищити окупантів.

ПОМСТА

      Янчишин наказав Теслі зібрати Провід. На порядку денному було єдине питання : „Провал Джанкойської ОУН”. Провід виносив рішення недовго. Було постановлено направити в краєвий ОУН Дніпропетровська інформацію про причини провалу. Збір інформації і усунення зрадників було доручено провести військовому референту Григорію Волощуку і одному з керівників служби безпеки міжрайонної організації ОУН, глибоко законспірованому військовому перекладачеві німецької розвідувальної служби Петру. Виготовлення листівки про репресії окупантів доручили Володимиру Шарафану і зв’язковій Валі. До виконання постанови Проводу взялися негайно, здійснюючи розвідувальні зустрічі з тими членами Джанкойської  ОУН, що залишились після провалу. Виявилося, що було заарештоване все керівництво і підпільники, що входили у п’ять керівних  трійок. Із членів цих трійок лишився не викритим лише один – начальник місцевої поліції Скоропадський. Про існування інших шести трійок йому було невідомо. Волощук і Петро прийняли рішення перевірити свої підозри остаточно. Виїхали в Джанкой у відрядження за легендою від німецької розвідки : Волощук як військовий водій у формі німецького солдата, а Петро виконував роль  офіцера німецької розвідки.

       Автомобіль зупинився біля поліцейської дільниці. З автомобіля вийшов високий чорнявий обер-лейтенант і направився в дільницю. Запитання німецькою мовою примусило чергового витягти вперед руку і вигукнути : „Хайль Гітлер!”. Це завжди було умовним сигналом для Скоропадського, що до дільниці завітав високоповажний гість. Він вийшов із кабінету і, побачивши німецького офіцера, повторив огидне для Петра вітання. „Шакал вислужується,” – подумав Петро, – і морда така ж зрадницька, як у шакала!”

      — Поручник обер-штандарт-фюрера Олендорфа старший офіцер служби СД Зуберт, — відрекомендувався підпільник і простяг своє справжнє посвідчення перекладача  Скоропадському.

      — Заходьте, заходьте... Чим зобов’язаний такому високому візиту?

      — Служба СД цікавиться націоналістичним підпіллям..

      — О, ми покінчили з тією нечистю. Я особисто написав доповідну начальнику поліції Олендорфу і передав через обер-капітана контррозвідки Крумена.

      — Читали вашу доповідну. Мабуть, ви поспішали і дещо не вказали. Ви можете написати детальніше? Час є?

      — Авжеж, можу.

       Скоропадський поклав перед собою лист паперу, задумався, згадуючи свій попередній донос, і почав писати нову доповідну. Петро сидів біля нього, уважно читав написане і вже не сумнівався у зрадництві Скоропадського. Петру спало на думку задушити зрадника над його писаниною. Його погляд впав на нагайку, що лежала на стільці.

      — Так... Ну, що тут написав?

      Петро зайшов за стіл Скоропадського, нахилився над ним,  непомітно взяв нагайку і накинув удавкою на шию.

      — Смерть зраднику українського народу, — зі злістю прошептав Петро зачервонілій жертві на вухо і навалився на  тіло Скоропадського, яке  билося ще в судомах, придавлюючи його до столу. Він забрав доповідну і миттєво вийшов,  поплескавши  по плечу на прощання вартового біля вхідних дверей.

      — Гут, поліцай! Гут!

      Завдання Проводу було блискуче виконано. Міжрайонна ОУН почала знову діяти в Джанкої. Із її активних учасників були створені перші в Криму дружини самозахисту, а неподалік почав діяти вишкільний центр „Сиваш”.

РОЗПУТТЯ
       30 квітня 1942 року Володимир Шарафан і Савка прогулювались алеєю міського парку, обговорюючи щоденні питання українського комітету. Дрібний дощик пробивався крізь листя тільки місцями. Володимир був одягнений в темний, застібнутий до самого підборіддя плащ, кучеряве волосся прикрите капелюхом, тільки його ніс білів, як серп місяця. Сьогодні холодно і вітряно, тому в парку над Салгиром окрім їх немає більше нікого. Ця зустріч була важливо для Володимира. Він остаточно збирався порвати з мельниківцями і умовляв Савку виключити його зі складу організації. Про своє новим рішення – вступити до групи бандерівців -  Володимир навіть не обмовився. Савка наполягав, щоб Шарафан залишився в організації.
       Справжнього імені Савки ніхто не знав. Відомо тільки, що він був офіцером Української Народної Армії під керівництвом Симона Петлюри і Української Повстанської Армії під керівництвом Романа Шухевича. В Криму перебував на нелегальній підпільній роботі з листопада 1941 року по жовтень 1943 року. Був одним із керівників військового підрозділу Кримського Українського Революційного Комітету. Як кадровий офіцер, займався вишколом повстанців. В Криму його більше знали під псевдонімом Савка, а ще під прізвищами Сакевич, Савченко, Савенко.

       Ті, хто з ним працював, його особистість описують не дуже докладно. На вигляд більше 40 років, середнього зросту, худорлявий, волосся, пряме і довге, зачісує назад, обличчя видовжене, худе, очі сірі, ніс тонкий, прямий, лице прищувате.

       Савка зупинився біля бурхливої річечки. Його обличчя було сповнене рішучості, очі потемнішали, віддзеркалюючи річковий потік. Нарешті він твердо глянув на Володимира.

· Ми завжди повинні залишатись кожен собою і вірити

один одному.

· Я збережу усе в таємниці, від мене ніхто про це ніколи

не дізнається.

      Володимир струсив краплі дощу зі свого чорного капелюха, але вітер знову накидає  хвилю дощу з листя дерев. Савка якийсь час мовчить.

      — Знаю... Доводилось самому в таких ситуаціях бувати. Головне — не зрадити ідеї, якій служиш, тоді дійсно ніхто ні про що не дізнається.

      „Ця людина багато чого зазнала на собі, — міркував Володимир. — Як часто йому доводилось втрачати дні, години, втрачати частку свого життя, втрачати те, чим жив, що пережив, про що думав, втрачати безповоротно і останнє слово залишати за собою. Можливо, доводилось не раз поставати перед смертю, витримати з нею двобій і знайти єдино вірну стежку.”

Савка витяг кишеньковий годинник.

· Час... треба іти. На мене чекають.

       Вони попрощались і розійшлись по алеї кожен в свій бік. Туман і дощ наче відмежовує від усього світу. Володимир розумів, що життя його відтепер піддається ризику, а у випадку провалу організації націоналістів підозра може впасти на нього, але вважав, що краще сказати правду відкрито, чим таємно порвати стосунки, що викличе ще більші підозри. Він ніколи не думав, що колись зустрінеться  із Савкою як однодумець.

        Володимир не помітив, як дійшов до квартири. З вікна блимав восковий вогник. Донедавна квартира дихала на нього пусткою, а нині Володимира зустріла Софія. Вона поставила на стіл вечерю, сіла навпроти, підперла кулаками голову і довго дивилась мовчки на зголоднілого чоловіка, що швиденько управлявся з тарілкою борщу. Коли він закінчив смакувати, вона запитала:

       — Володику, коли ми заберемо діточок? Я так скучила.

       — Поїдемо… Неодмінно поїдемо.

Вона щасливо посміхнулась і пригорнулась до чоловіка.

РЕВОЛЮЦІЙНИЙ ПОВСТАНЧИЙ КОМІТЕТ

       Голова революційного повстанського Комітету Микола Шапар довгим поглядом подивився на годинника. Через півгодини в приміщенні легалізованої ним організації – Сімферопольського українського Комітету -  відбудеться нарада. 
      Ще в серпні 1942 року кримський Провід ОУН (р) за пропозицією  бахчисарайського провідника Петра Микитенка прийняв рішення забрати управління Українським Комітетом у мельниківців. Це було викликано ще й тим, що більшість членів мельниківської ОУН схвалили рішення Степана Бандери про проголошення самостійності України і здійснення революційного повстання проти німецької окупації  і перейшли в партійні ряди бандерівців. Організація ОУН(м) в Криму значно послабшала і не могла позитивно впливати на визвольний рух українців. Провід виніс рішення використати референта з пропаганди Шарафана на легальній роботі в якості заступника керівника легалізованої організації. Шапар, Шарафан і Колісниченко зібрали 25 підписів українців і звернулися до німецького коменданта з проханням змінити назву Кримського українського Комітету на Сімферопольський український Комітет і запропонували кандидатури керівництва. Комендант погодився, але зі свого боку ввів у склад керівництва  своїх представників: завідуючого побутовим сектором Ісаєва і завідуючого організаційним сектором Цинкевича. Шапар намагався не залучати до роботи цих членів комітету, ось і сьогодні він їм не повідомив про засідання, адже вони в підпільний революційний комітет не входили. На нараду були викликані керівники добре розбудованих господарчо-культурних ланок комітету. Шапар сперся ліктями на край столу і поклав обидві долоні під бороду, розглядаючи прибуваючих.

       Біля вікна сидів його заступник Володимир Шарафан, який завідував сектором культури, і завзято щось розповідав завідуючому господарсько-торговим сектором Миколі Колісниченку. Поруч сидів Іван Янчишин, представник театральних працівників. Його великі уважні очі допитливо розглядали  Володимира. Насправді Янчишин керував службою безпеки Кримської ОУН, а взагалі був керівником Кримської організації. На випадок провалу, щоб замаскувати справжнього керівника, головою організації вважали Теслю.  Петро Колісниченко крім комітету працював ще завідуючим магазину „Консул”. Там працював продавцем і Степан Тесля, і інші члени ОУН : Гришко, Вольчак, Планшетний і Марія Колісниченко. 
       Степан Тесля сидів навпроти Янчишина разом із Савкою і Рустемом. Його широкі брови хижо здіймалися над горбиком загнутого носа.„Додати б ще довгі вуса і оселедець, то із Степана вийшов би гарний запорожець”, –думав Шапар.

       Тесля перехилив голову і теж уважно прислухався до Володимирових слів:

      — А що ти чував про Бандеру, Петре?

      — Як тільки німці зайшли на Україну, - почав спокійно Колісниченко, - то Степан Бандера одразу зрозумів, що Україна не для германців і не для більшовиків, а просто для нас. Це земля тих, хто на ній споконвічно працює. Він оголосив самостійність України. Шкода, що німці розстріляли Бандеру за самостійність.

     Тесля розсміявся:
      — Це неправда Петре, бо Степан Бандера живе. Він сидить у концтаборі в Оранієнбургу разом із Ярославом Стецьком та  іншими провідниками.

      — Невже живий? – щиро зрадів Колісниченко. – Тоді на Україні буде так, як він хотів.

      Зайшов Петро, севастопольський провідник, потис усім руки і всівся поруч з Теслею. Слідом увійшли Григорій Волощук, Іван Осадчук і Стах Красовський. Прибули також Роберт із Феодосії та Іван із Керчі. Потім зайшов єпископ Серафим, і Шапар хотів було вже розпочати, але Колісниченко попросив ще кілька хвилин почекати старокримського провідника ОУН, секретаря комітету Міценка. Нарешті прибув Міценко.

      — Друзі, сідайте, кому з ким краще.

      Шапар запросив до столу Шарафана, Міценка і оголосив порядок денний зборів. Потім дав можливість єпископу Серафиму освятити збір. З доповіддю виступив заступник по культурі Володимир Шарафан.

      Володимир став біля столу і як з трибуни оглянув присутніх, провів рукою по своїй кучерявій зачісці і розпочав:

      — Справа, яку почав Степан Бандера, свята. За неї боролися віками наші попередники. Особливим прикладом є козацька боротьба проти польських окупантів. Коли Російська імперія зрадила принципам угоди, схваленої Переяславською Радою, вона теж почала з окупації – нового поділу України і закріпачення українського народу. Коли мені доводиться агітувати місцевих українців взяти участь у визвольній боротьбі, деякі несвідомі з них говорять, що ми  - молоді і нерозумні діти, пориваємося з мотикою на сонце. Ми справді молоді. Але ми пориваємося не з мотикою, а з  вірою в незалежність і прагнемо здійснити цю одвічну мрію. Що ми на цей час маємо? Ми маємо добре розгалужений в Криму Революційний повстанський Комітет і сотні громадян, його прихильників. На жаль, ми ще не маємо тих формувань, які б могли розпочати повстання. На останніх зборах ми прийняли рішення про формування бойових дружин. Це питання було доручено Рустему. Воно виконано, дружина сформована, але нам ще бракує досвіду і зброї. Постало питання про створення вишкільного центру, де б проводилася належна бойова підготовка  ройових і  кущових командирів та сотників. Вже є попередня домовленість з Михайлівським сільським революційним комітетом щодо створення такого центру. Мешканці села повністю підтримують наші пропозиції і готові скласти кістяк бойової дружини центру. Пропоную дати йому легальну назву „Сиваш”,  щоб не привертати увагу до Михайлівки. Нам потрібно визначитися, хто із членів революційного комітету має необхідний досвід і очолить вишкільний центр 

       З цього питання пізніше надамо слово військовому референту Григорію Волощуку.

        Великим завданням революційного комітету є нарощення кількості бойових дружин свідомими патріотами. Пропонується два варіанти збільшення нашої кількості.  Перший  - шляхом нашої з вами агітаційної роботи, залучення українців до господарчих та культурних відділів комітету, укріплення кадрами існуючих підрозділів і відкриття нових одиниць. Серед найнеобхідніших - хлібопекарня, майстерня з пошиття  одягу, майстерня української вишивки, гастрольна трупа українського театру, художня майстерня, перукарні. Розміщення цих виробничих одиниць ми спланували в центрі міста, навколо або поблизу адміністративних будівель комендатури, поліції, міської управи, де можна було б розмістити дружини самооборони напередодні повстання;

       Другий шлях зростання наших лав -  звільнення військовополонених і молоді, що вербується на роботу в Німеччину та залучення їх в загони самооборони. Другий варіант ризизованіший, але він прискорить збільшення кількості прихильників повстання.

        Крім того, ми повинні не втрачати контакти з партизанським рухом Криму. Ми вже відправили до партизанів більше десятка звільнених нами військовослужбовців. Це дуже мало. Нам потрібно мати там до тридцяти відсотків бійців, які б знали про наш визвольний рух і могли підтримати повстання, переконавши всіх партизан. Такі зв’язки підтримуються. Ми передали партизанам батарею до радіостанції і постійно відправляємо медикаменти.

         Крим цього, нам потрібно налагодити стосунки з російським і татарським націоналістичними рухами, що являються противниками тих своїх одноплемінників, хто співпрацює з окупантами. У всякому разі ці організації -  „Молода Росія” і „Мілі Фірка” -  якщо не підтримають нас, то необхідно, щоб зайняли позицію невтручання.

        Повідомлення з фронтів говорять про те, що один окупант – фашистська Германія та її союзники, -  перемагає іншого нашого окупанта. З дня на день ми чекаємо інструкцій щодо одночасного повстання по всій Україні, але ми не готові. Потрібно негайно утворити склади зброї. 

        Володимир закінчив свій виступ, подивився на Шапара. Той кивком велів йому сісти. Тиша тривала недовго. Першим зголосився до слова Савка.

Він посміхнувся, глянувши на Шарафана. Адже Володимиру до сьогодні не було відомо, що Савка давно член ОУН революційної, і тільки тепер він відкрив для себе приємну новину.

      — Вишкіл командирів повстанських дружин, – розпочав свій виступ Савка, – одне із головних наших завдань. Від нього залежить успіх повстання.

      Ще в 1918 році, коли я молодим офіцером служив поруч із отаманом Зеленим у війську Симона Петлюри, наші керівники подумували утворити вишкільний центр. Але тоді час був гарячий і події відбувалися так швидко, що за ними важко було встежити,  не те що тримати на контролі. Той час минув не марно. Ми багато чого усвідомили і зрозуміли, багато чого навчились. Нам потрібні досвідчені кадри. В них успіх повстання. Я готовий негайно включитись в роботу і допомогти створити вишкільний центр. 

      — Пропозиція приймається, – оголосив Шапар, — інші кадрові рекомендації будуть?

       Підвівся військовий референт Волощук, став поруч із Савкою і звернувся до членів комітету:

       — Військова референтура підтримує Савку і пропонує затвердити його керівником вишкільного центру. Ми з свого боку підготували програму навчання ройових і кущових керівників. По Криму їх налічується сімдесят три, а по Сімферополю  - сорок шість. Навчання проведемо в два етапи. Всім нам необхідно бути готовими до участі у вишколі. На кінець вишколу пропонується здійснити звільнення в’язнів із конотаційної в’язниці в Сімферополі.

       За Вольчаком виступив Петро Колісниченко. Він розповів про діяльність господарчих ланок, їх прибуток і внесення коштів на революційні потреби. Зокрема проінформував про закупівлю медикаментів і  зброї для дружини самозахисту під керівництвом сотника Рустема.

       Потім говорили Янчишин і  Тесля. Вони запропонували підпорядкувати революційному комітету структурні утворення дружин самооборони і командиром призначити Шапара.

        Останнім взяв слово Рустем. Він проінформував про німецькі відправки ешелонів з військовополоненими і молоддю в Німеччину. Якщо такими темпами німецьке командування буде вивозити людей, говорив він, то нікому буде здійснювати повстання. Він запевнив, що його сотня самозахисту готова до більш серйозних операцій по захвату ешелонів і масовому визволенню рекрутів. Такий ешелон готується для відправки наступного тижня. Потім він став обговорювати деталі операції, яку рекомендував провести на перегоні Сімферополь-Джанкой. На столі у Шапара з’явилась карта кримських залізниць. Над нею наклонились дванадцять голів, і підпільники до глибокої ночі завзято обговорювали деталі майбутньої операції.

РУСТЕМ

        З 10 квітня 1943 року фашисти розпочали в Сімферополі облави для виявлення молоді, придатної для  примусового вивозу в Німеччину. Вони не дали очікуваних результатів. Молодь міста була попереджена, на вулицях не з’являлася, переховувалась. Тоді фашисти пішли на хитрість. Вони оголосили з 20 квітня обов’язкову медичну комісію для молоді 1920 – 1925 років народження і за п’ять днів скомплектували ешелон, куди включили і військовополонених. Дата відправки ешелону трималась у таємниці, але революційним підпільникам вдалось здобути цю інформацію. Кримський провід на чолі з Ольгою Пруднік вирішив визволити поневолену молодь. Ця справа доручалась військовому референтові і його підпільним повстанським  дружинам на чолі з Рустемом і Савкою.

         Середа 26 квітня 1943 року. Темний похмурий ранок заповнений сновидіннями, але Рустем прокидається. Від широкої печі ще тягне теплом. Він глянув на годинника, потім через вікно  - на засніжену темну вулицю. Прокинувся вчасно. Коли одягся, витяг із-під матраца зброю – німецький автомат -  і повісив на плече, потім одяг фуфайку, підійшов до образів, перехрестився і вийшов на вулицю.

      — Ось він. Гей, Рустем, йди-но сюди!

      Троє товаришів з його рою чекали неподалік від залізничної платформи. Рустем підійшов до хлопців.

      — Що нового?

      — Ешелон з полоненими буде відправлено на півгодини раніше, о п’ятій двадцять.

      — Попередили підпілля?

      — Так. Вони вже чекають.

         Вони пішли по рейках до відстійника вагонів. Там уже чекали близько тридцяти підпільників. В основному всі підпільники-націоналісти працювали робітниками на залізниці, мешкали в гуртожитку при станції Сімферополь.

      — Слава Україні! — Привітався Рустем.

      — Навіки слава! — хтось відповів бадьоро із натовпу.

      — Слухайте наказ! Вишикуватись по праву руку!

      Рустем витягнув убік праву руку, і враз хлопці вишикувались у дві шеренги. Ройові командири доповіли Рустему про кількість присутніх бійців.

      — Не густо, — промовив Рустем. —Тільки 26 бійців. Хто відсутній?

       Заступник Рустема з вишколу доповів, що десять бійців добу тому вибули в загін Савки для вишколу.

      — Слухайте уважно, — звернувся Рустем до лави бійців. — Ми зібрались звільнити з ешелону військовополонених і завербованих. За годину їх відправлять до концтаборів Німеччини. Ми непомітно проникнемо в поштовий вагон. Вартові поштового попереджені. Охорона ешелону складається із офіцера і двадцяти солдатів-румунів. Коли ешелон буде на перегоні між Сімферополем і Джанкоєм, розпочнемо операцію.  Конкретніші завдання поставлю перед операцією.

      — Крах!.. Крах!.. Все пропало! — засапавшись від швидкого бігу, повідомив Рустему  працівник вокзалу. — Потяг вирушить рівно о п’ятій.

      Рустем глянув на кишеньковий годинник. До відправки лишилось 11 хвилин.

      — Лі-во-руч! — скомандував Рустем. —  Бі-і-гом руш!

      Загін швидкою пробіжкою рушив вздовж колії і за сім хвилин дістався поштового вагону. Рустем постукав у розсувні двері.

      — Хто? — почувся голос зсередини.

      — Рустем.

      Двері одразу відчинили,  і за три хвилини загін розмістився в вагоні. Через хвилину поїзд рушив.

      — Сьогодні операцію проводять найдосвідченіші, —повідомив Рустем, — доручимо цю справу рою Паливоди. Вам через дах треба непомітно проникнути у вагон з охороною, з обох боків закидати його гранатами, а потім провести зачистку. Все робіть одночасно і миттєво. Від цього залежить успіх операції. Ми лишаємось групою прикриття. Коли поїзд зупиниться, наше завдання  - захопити локомотив. За нами може йти військовий ешелон або ж супроводжуючий панцирник. Ешелон загонимо в джанкойський тупик. Там буде чекати загін Савки. Якщо від стрілянини машиніст не зупинить ешелон, будемо пробратися в машинне відділення через вугільний відсік. Чи є добровольці ?
        На це завдання зголосилося п’ятеро. Операція дійсно пройшла за планом. На середині перегону пролунали вибухи і короткі автоматні черги. Вагон з охоронцями запалав. Машиніст зупинив потяг, і повстанці без зайвих зусиль захопили машинний відсік локомотиву, підклали вугілля в топку і на повній швидкості рушили до Джанкою. Коли до тупика лишилось кількасот метрів, пролунали три довгі паровозні гудки. Бійці Савки перевели стрілку колії і відкрили вхід ешелону в тупик. 

        Нарешті поїзд зупинився. До вагонів кинулося більше двохсот повстанців загону „Сиваш”, які проходили вишкіл у Джанкойському районі. Бійці загону – мешканці ближніх населених пунктів  - збирались по команді на проведення операцій. Постійно проходили вишкіл близько п’ятдесяти чоловік. Вони споруджували криївки, укомплектовували склади із зброєю, харчові припаси та медикаменти.

        У відбитому ешелоні військовополоненими було заповнено тільки два вагони. В основному він складався з молоді, відібраної для примусової  праці в Німеччині. Після звільнення приречених бідолах Рустем наказав машиністу вирушати до станції і повідомити, що партизани перегородили поїзду шлях, перебили охорону і визволили полонених. Бійці Рустемового коша передали зброю вишкільникам Савки, і по 2-3 чоловіки рушили в  напрямку станції, а загін Савки з військовополоненими, молоддю і людьми, що дали згоду лишитись в загоні, відійшли до сивашських боліт поблизу Михайлівки. 
МАЛІ РОЗВІДНИКИ
       Володимир пройшов станцію. Він вдивлявся у пітьму з-під інею на бровах. Біля переходу зупинився, пригледівся пильніше — очі, схожі на  два вогники, близько один біля одного світяться кроків за п'ять попереду. Вийняв закоцюблі долоні з рукавів, потер пальцями обмерзлі вії - повиднішало трохи. Так, обидва хлопчаки, Миколка і Петрик, прийшли.

      — То ви, хлопці?— спитав, холонучи від передчуття, що то не хлопці. 

      Вогники світили нерухомо; вони були зелені. 

      «Собака... Здається, собака», — подумалось. 

Чи то йому здалося, чи він й справді сказав:  «Пішов геть!», але пес сидів і світив очима. 

      — Цюцю, на! — сказав хтось дитячим голосом із темряви, підлабузницьке, — Цюцю, на, на!.. 

      Собака скавнув і побіг на голос. Йому назустріч вийшли двоє хлоп’ят і наблизились до Шарафана.

      — Це ми, дядечку. Вибачте... не одразу вас впізнали. Нам сказали рівно на двадцяту, а ще не час, от і боялись відгукнутись.

       — Я хотів вас вилаяти, але хвалю за обережність.—  Він підійшов до хлопців, нагнувся, погладив собаку. — Ах ти ж, вовчику-братику. Волоцюго нещасний! Стережеш гарно, і за це дамо тобі кісточку! 

      Собачі очі дружньо блиснули. Він затрусився і завиляв хвостом, наче розуміючи обіцянку. Володимир підвівся , мовчки махнув хлопцям рукою, наказуючи йти за ним, і пішов вздовж залізниці до складу Рустема.  Пройшов декілька метрів і озирнувся: хлоп'ята не відставали. Вони пройшли ліхтар, який гойдався від вітру, кидаючи промені більше вгору, ніж під ноги. Зривався рідкий сніжок. На світлі біля ліхтарного стовпчика він виблискував, в'юнився, обминаючи його з обох боків, і пропадав у темряві. Хлопці про щось шептались між собою, а потім прискорили крок, порівнялись з Володимиром і він зрозумів, що буде ряд запитань, тому розпочав розмову першим.

       — Ми довго думали, де вас використати. Ви хлопці ризикові,  і ми вирішили використати вас для розвідки. Не заперечуєте?
      — Авжеж, не заперечуємо.  
      — Тільки пройшло два місяці, як ви обіцяли... Якби  ми вас не зустріли...

       — Так. Ці докори залиште. Нам потрібні виважені і терплячі підпільники. Такою роботою у вашому віці краще не займатися. Але куди вас подінеш! Ви, мабуть, знову до партизан збирались?

       Хлопці нічого не відповіли. Вони дійсно готувалися знову іти до лісу та, на щастя, зустріли дядька Володимира, і він пообіцяв негайно все владнати, навіть влаштувати на роботу. Рустем погодився допомогти і попросив привести хлопців увечері до нього додому. Вони дійшли до будиночка залізничників і прямо на порозі зустріли Рустема, привітались і зайшли до напівтемної кімнати. Палахкотіло полум'я у плиті. Кільця були так розпечені, що в кімнаті було добре видно. 

       — Роздягайтеся. Будемо пити чай, -  звернувся до гостей Рустем, ставлячи на плиту чайник. -  З такими козаками можна гори звернути. Розмова буде серйозна і довга. Робота надто ризикована. Можливо, ви відмовитесь? Вас візьмеш, а там щось буде не так, побіжите до мами плакатись у спідницю.

       Хлопці, зніяковівши, присіли біля столу, безнадійно опустили очі. Хотілося заперечити, але боялися гніву дорослих. Треба було використати цей єдиний шанс. Треба проситись, треба обіцяти... 

       Миколка зробив жалібний вигляд, зморщивши лоб і примруживши очі, наче жебрак, що  випрошує копійчину, і  проспівав: 

 «Візьміть нас, дядечку... Візьміть, голубчику... — А серце як не вискочить. — Будемо все робити, тільки візьміть...»

       — Ви таємниці умієте берегти?

       — Уміємо.

       — А яким чином?

       — Ну, нічого друзям не будемо  розповідати.

       — А батькам?

       — І батькам.

       — А кому ви розповіли, що будете працювати підпільниками?

       — Тільки нашому другу Юркові.

       — А він кому розповів?

       — А він  - старшій сестрі Оксані.

       — Така робота, хлопці, називається базар. Як вас, базарників, брати в підпільники? Все місто знатиме.

       — Ми ще ж не працювали підпільниками. Ми тільки мріяли. Юрко нам не повірив, а Оксана сказала, що ми брехуни, і теж не повірила. На цьому розмова з ними закінчилась.

       — То ви знову будете їм хвалитися. А справа у нас серйозна. За одне слово можуть розстріляти. Ви можете собі уявити, що за ваші пусті розмови розстріляють батька чи матір, чи ось дядька Володимира. Але ви хлопці відверті і чесні. Розповіли все, як було. Ми вас візьмемо, тільки давайте домовимось  -  ніяких розмов про підпілля. Ніякої самодіяльності, все робити по команді.

       — А що нам робити?

       — Спочатку поговоримо про роботу. Скільки вам років?

       — Мені п’ятнадцять.

       — А мені через тиждень чотирнадцять.

       — Знаєте, в такому віці вас ніхто на роботу не візьме. Гаразд. Ми про це подумаємо. Тільки дивіться, працювати без зауважень.

       — А де будемо працювати?

       — Тут, на залізниці, ремонтниками шляхів. Тільки домовимось : будете ходити у вечірню школу.

       — Знову  у школу. І мама про це. Нам би фашистів бити, а ви учитись відправляєте.

       — На тобі... Приїхали! А як ти, неграмотний підпільник, фашистський документ прочитаєш про облаву на партизан? А його потрібно прочитати, запам’ятати зміст і потім повідомити партизанам. А як ти, неграмотний розвідник, мені доповідну будеш писати, або підеш працювати перекладачем чи лаборантом. Де тебе можна використати? Цвяхи забивати у шпали? То нам таких розвідників не потрібно.

       — Ну добре. Будемо вчитися. Ми не думали, що все так серйозно.

       — Тоді вам, хлопці, перше завдання. У поліцію частенько ходить дідок з борідкою і без вусів. Він прикульгує, спирається на палицю. Дідусь дуже обережний і кожного разу уникав стеження. Ми ніяк не можемо дізнатись, хто він і де проживає. Ваше завдання -  стежити так, щоб він не здогадався. Якщо будете ховатись попід тином і виглядати із-за кута - результату не буде. Потрібно зробити так, щоби він бачив, що ви зайняті іншою справою. Наприклад катали один одного на санках. Можете взяти з собою Юрка і Оксану, але їм про завдання -  жодного слова. Тільки ви двоє виконуєте його, а всі інші - ваше прикриття. Зустрічаємось тут у неділю, в цей же час. Я думаю, чотири дні вам буде достатньо, одразу і перевіримо, на що ви здатні. Санчата дома є?

       — Нема.
       — Санчата я вам дам, тимчасово, -  втрутився Володимир.

        Рустем пригостив хлопців чаєм з вишневими гілочками  і дав по грудочці цукру. Вони смакували вприкуску, розповідали про своїх рідних і відчували себе дорослими. Володимир з Рустемом обговорювали, як виготовити хлопцям підроблені документи для влаштування на роботу. Біля дев’ятої вони вийшли від Рустема і пішли до квартири Шарафанів по санки.

       — От і добре все вийшло, —  втішив Володимир.   — Бачите, все від вас залежить. Будьте обережні, нікуди не встрявайте. Робіть так, щоб вас менше помічали, як говорить приказка : будьте нижче трави, тихше води.

      Поруч загурчала машина, огортаючись сніговим пилом та бензиновим духом. Брезентовий верх кабіни хлопав під вітром, а в кузові сиділи скорчені румунські солдати. Пахло сніговієм і холодом. Від подихів з рота виривалася пара. Хлопці попрощались з Володимиром  і підтюпцем помчали за ріг вулиці, тягнучи за собою санки.

       Наступного дня хлопці радо рушили з санками на подвір'я.  Миколка запрягся в санки, Петрик побіг відчиняти ворота. У воротах Миколка несподівано рвонув мотузок на «соб», тобто вліво, полозки скрипнули і легенько сковзнули по снігу. Вибіг на вулицю і Юрко. 

      — Де взяли санчата?

      — Знайшли біля залізниці.
      — Гарні. Можна з вами?
Юрко підпрягся і як лошачок побіг з санками вулицею, лишивши Миколку і Петрика позаду.  

      — Ти куди? —закричав на нього Петрик.

      — Оксанку  шукати...

      — Я тобі нашукаю! Ану сюди, тягни !
       Миколка і Петрик сіли на санки, Юрко поплював на долоні, впрягся і поволік санки. Він хекав, як запряжений віл у плузі, аж раптом кинув на землю мотузку і присів біля санок. На повороті дороги із-за магазину вийшли хлопці з сусідньої вулиці.

      — Брати Свистуни, — попередив Юрко.

      Три підлітки, що "наводили порядок" на вулиці серед хлопців,  підійшли до санок, мовчки взяли мотузку і повезли Миколу і Петрика далі. Хлопці їхали в тихій жалобі, як похоронна процесія, а потім стали радитися, що їм робити. Миколка наполягав зупинити Свистунів, а Петрик радив не встрявати у бійку. Врешті брати Свистуни запропонували покатати їх. Вони намагались сісти втрьох, але ніяк не виходило. Усілися тільки старші. Миколка і Петрик потягли непроханих гостей.

      — Давайте бігом. Ковзанка он яка добра.

      — Може, вас до Ялти відвезти?— запитав з посмішкою Дмитрик.

Свистуни махнули рукою:

      — Поїхали...

      Вони наче птахи, які літають в небесах, вільнолюбні і стрімкі, захмелілі від прозорої блакиті та сліпучої білизни, розправили свої крила, і тепер, галасливі, кружляють над землею. На веселих обличчях світяться, горять очі, і такі вони грайливі та пекучі, що, здається, своїми золотистими промінчиками пропікають голови й позапалюють усе навкруги. Їх наповнені щастям оченята блимають дитячими вигадками, притягуючи усе живе. 

      Коли вони збираються табуном-ватагою, що котиться вулицями невідомо куди, то притягують своєю енергією, а коли табун-ватага розпадається - всі безкрилі та зморені, але з великим бажанням знову і знову збиратися в гурт. 

    З таким захоплюючим настроєм вони підтяглися ближче до будинку поліції і взялися до роботи. За забавками та іграми час ішов швидко. Нарешті вони побачили дідка з борідкою. Він вийшов від поліціянтів, довго стояв і розглядав перехожих, а потім, прикульгуючи і часто озираючись, пішов в напрямку центрального ринку. Хлопці  покотили на санках Свистунів за дідком і ще дужче закручували санками, які ледь втримувалися на полозках, по колу. 

       — О-о, р-р-р-яту-йте-е-е!— кричали Свистуни, коли Миколка і Петрик закручували санки і вони перекидались

      Але ніхто їх не рятував. Чувся тільки   швидкий тупіт ніг по дорозі та дзвінкий сміх. Юрко спочатку не наважувався підходити, а потім пристав до веселої компанії. Він був найтяжчий на бігу, плентався позаду всіх і порадував новиною: загубив шапку.

      — Держіться, хлопці, бо кінь напирає, — глузував Миколка, ледве стримуючи санки, що котилися з гірки. Враз Свистунів з санками мотнуло вбік, і вони, відчуваючи, що перекинуться, по черзі повискакували. Санки враз наїхали на діда.

      — Держи ж ти їх, роззяво! — гримнув на хлопця дід.

      — Сідайте, діду, за пряник довеземо куди скажете.

      — Ех, згадаємо, хлопці, молодість. Тільки не перекидайте.

       Миколка і Петрик підморгнули один одному і потягли діда по зимових вулицях Сімферополя.

       Завдання було виконано на відмінно. Гордій Ісаєв, так звали діда, навіть виніс їм по прянику. Завдання виконано так швидко, а до неділі ще три доби. Хлопцям так хотілося негайно доповісти і вислухати похвалу! Веселі, вони розходилися по домівках. Миколка увесь час віз Петрика. Він вважав себе головним і дав собі слово піклуватися про друга. 

        Коли Миколка ліг спати, збуджена думка не давала закрити очі і малювала перед ним картини, бачені за день. Він дивився у стелю, а ледве вловиме для ока тремтіння марева почало заколисувати зір. «А все - таки ми молодці», — прошепотів він і вкрився з головою ковдрою.
ЗАВДАННЯ НЕ  З ЛЕГКИХ

        Протягом 1942-1943 року Володимир Шарафан брав найактивнішу участь в формуванні структур Кримської окружної ОУН революційної, відстоюючи ідею самостійності України, в склад якої неодмінно мав увійти Крим. Тодішній Кримський окружний Провідник Ольга Пруднік (вона ж Катерина Яківна Мешко) призначає Володимира своїм заступником із пропаганди. Ольга мала чотирьох заступників, які очолювали референтури: з безпеки, з військових питань, з пропаганди і фінансово-господарчої роботи. Володимир пише свою першу ідеологічну працю „Воля народам і людині”, яка, на жаль, не збереглася, але була високо оцінена оунівцями. Володимир легально представляв організацію, пропагуючи її роботу через Український комітет. ОУН революційна ставила в Криму наступні завдання :

      — Залучення нових членів організації, виховання їх в націоналістичному дусі, підготовку їх для повстання, а потім для роботи в державному апараті.

       — Виховання молоді в національному дусі через школи, театри, бібліотеки, українську церкву, а також шляхом розповсюдження патріотичної літератури.

      — Призначення членів ОУН на різні посади в адміністративні, господарські і культурні установи, і вербування туди українців для роботи.
      — Через  створений Революційний Комітет ОУН, який легалізувати як Український Комітет, організувати ряд господарчих установ і підприємств з долученням їх до роботи з українським населенням, для виховання в національному патріотичному дусі, а також  здійснення програм через такі організації, особливо через торгову мережу, здійснювати свій вплив на райони Криму.

      — Після розгрому німцями Червоної Армії перебрати на себе керівництво партизанським рухом в Криму, налагодити зв’язок з націоналістичною організацією татар, допомогти організувати націоналістичні організації інших національностей Криму.

       Український комітет в Сімферополі (Революційний Комітет) включав у себе такі легалізовані структури:

      А) Стіл допомоги бідному українському населенню, що розташовувався в м. Сімферополі по вул. Кірова 29, завідувач Микитенко;

      Б) Початкова українська школа ( м. Сімферополь, вул. Тургенівська 40), директор школи Власенко. Така ж школа  - у м. Севастополі на базі школи №1;

      В) Український музичний театр з капелою бандуристів, директор і режисер Петренко;

      Г) Комісійний універсальний магазин „Консул” (м. Сімферополь, вул. Пушкінська) , завідувач Колісниченко;

      Ґ) Продуктовий ларьок на ринку, продавець Михайло Комар;

      Д) Хлібопекарня по вул. Госпітальній, завідуючий Білогор;

      Е) Перукарня на вул. Гоголівській м. Сімферополя;

      Є) Гончарне виробництво;

      Ж) Майстерня української вишивки;

      З) Швейна майстерня в магазині „Консул”;

      И) Художня майстерня;

      Революційний Комітет також включав не легалізовані структурні підрозділи, куди входили об’єкти забезпечення Революційного Комітету, підпільні загони, об’єкти збройного нагромадження, військовий госпіталь.

      Крім того, Революційний комітет співпрацював з радянським партизанським рухом Криму, і частину звільнених радянських військовополонених, що виявляли бажання чинити опір окупантам зі зброєю в руках, переправляли в партизанський загін Теренова.

       Ось і сьогодні зв’язковий Чумак привів трьох радянських літунів у квартиру Шарафана.

      — За рішенням командування загону цих людей треба переправити до радянських партизан — сказав Софії Чумак. Вони більше користі принесуть на Великій Землі.

       Для Софії це була черговий привід побачитись з дітьми, і вона охоче запросила до квартири молодих і дуже схудлих офіцерів повітряних сил. 

ШПИТАЛЬ

         Володимир вийшов зі своєї квартири, що містилася на другому поверсі п’ятиповерхового будинку недалеко від центра міста, і попрямував на засідання залізничників. В шумному і курному депо станції Сімферополь до нього підбіг один із товаришів і передав клаптик паперу з адресою. Прізвище було написане латинськими літерами  - Mazion, а адреса українською мовою. Тепер перед підпільниками постають деякі специфічні труднощі. Уже неодноразово вони намагались створити підпільний госпіталь, але всякий раз виникало питання приміщення. Лікар Василь Михайлович – прекрасний хірург, добра, але самотня людина. Тяжко хворих він залишав у себе вдома, піддаючи себе ризику. З цим погодитись не можна. Якби на те була воля Бога, все було б інакше. Але поки життя іде своїм ходом.

        Далі Володимир пригадав, як років десять назад він уперше запитував себе, чому Бог дозволяє росіянам панувати в країні і дурити правовірних. Його товариші виросли в передвоєнні роки і не оминули московського імперського впливу. Він захоплювався тоді генієм Римського-Корсакова, сам добре грав на скрипці і завжди був бажаним на студентських вечорницях. Закінчивши навчання в університеті, став на платформу соборності і незалежності України. Державний устрій, на його думку, потребував ряду суспільно-господарчих реформ в інтересах народних мас. Він відчував те варварство, що століттями було присутнє в Азії, за винятком єдиної країни – Сумерії, що існувала в Месопотамії шість тисяч років назад і досягла високого ступеня розвитку, мала клинопис. Він мав на увазі Азію Батия й Чингізхана, що залишила Росії у спадщину їх родичів – царів-опричників, починаючи від Олександра Невського.

        Тепер він робить приємну своїй душі справу, поряд з ним стільки однодумців. Він заглянув в склад до Рустема, привітався і дізнався, що збір ройових організації відбудеться за 10 хвилин у будиночку стрілочників.

    Спочатку ці засідання відбувалися просто неба біля ремонтних майстерень, потім у залі відпочинку вокзалу і, нарешті, знайшли безпечне місце.

      На сьогоднішніх зборах Володимир мав  з’ясувати, чи правда, що готується відправка молоді в Німеччину. Треба було доручити комусь скласти листівки  для попередження місцевого населення.

         Коли вони з Рустемом зайшли до кімнати стрілочників, там знаходилось більше десяти ройових. Рустем одразу провів інструктаж для присутніх щодо дій ройових при негайному зборі дружини самозахисту. Потім з невеликою промовою виступив Володимир : „Отже, панове, перед нами дилема: ризикувати життям, звільняючи полонених і поповнювати ряди борців з окупантами негайно, або відмовитися від збройного звільнення і всім нам стати пропагандистами.”

        Володимир покладався на своє вміння переконувати людей твердим тембром голосу і впевненим виразом обличчя. На цей раз він був надто переконливим. Збір закінчив роботу за 20 хвилин, і він швидко пішов до центра міста, обмірковуючи, з чого розпочне розмову з Василем Михайловичем, аби той пішов оглянути чергове приміщення під госпіталь, і незчувся, як опинився перед дверима лікаря. Володимир постукав у двері, і вони одразу  ж відчинилися. На порозі стояв Василь Михайлович. Він подав руку.

       — Молодець. Заходь...Вчасно прийшов, - промовив він суворо.

       На низенькому столику купкою лежали медичні книги і довідники. Вздовж стіни вишикувались стільці з прямими спинками для пацієнтів. На протилежній від них стіні висів диплом в строгій чорні
й рамці. В сусідній кімнаті чувся стогін. Маціон нагнувся над пораненим.

· Вже четверо діб в комі. Тяжке поранення, навряд чи

виживе. Ти мені пробач, але Савка вже четверту добу не навідується, а я ризикую...

     Володимир глянув на пораненого і від жаху рукою прикрив свої вуста. Перед ним лежав керівник підпільного революційного комітету Микола Олександрович Шапар.

· А що з ним трапилося, Савка не говорив? – запитав 
Володимир.

      Лікар підозріло подивився на Володимира.

      —  Я вважав, що ти саме з цього  питання зайшов.

      —  Я по проблемі розміщення госпіталю... —  Володимир дістав папірець і

прочитав, —  на вулиці Ялтинській.

· Савка повідомив, що поранили його при спробі

звільнення  наших друзів із міського фільтраційного табору. Тепер ми йому нічим зарадити не можемо. Я пропоную піти на ту вулицю Ялтинську і оглянути приміщення під госпіталь.
ОСТАННЄ КОХАННЯ

       Невдовзі після героїчної загибелі Миколи Шапара до Сімферопольського українського Комітету надійшов лист німецького коменданта з наказом підготувати 400 добровольців для охорони залізничних шляхів Криму. Революційний комітет вирішив не допомагати німецьким окупантам і залишив листа без відповіді. Це обернулось трагедією для комітету і водночас призвело до виникнення низки проблем перед його господарчо-культурними структурами Комендант своїм наказом скасував комітет, і перед бандерівським підпіллям постали нові організаційні питання. Головою революційного комітету був затверджений Петро Колісниченко, який очолював Стіл допомоги українському населенню, а секретарем замість Миколи Шапара було призначено Івана Райка, який пізніше, в жовтні 1943 року, був призначений провідником ОУН Керчі.

      У бандерівської служби безпеки побільшало роботи, особливо після звільнення молоді з німецького ешелону. Німецьке командування лютувало. З 20 квітня 1943 року в місті розпочалися масові облави. Особливо наполегливо поліція ходила за адресами визволеної бандерівцями від полону молоді. Але їх пошуки були марними. Вся молодь перебувала чи то на вишколі в „Сиваші”, чи вже була перекинута зв’язковими ОУН у діючі партизанські загони. Німецьке командування не бажало погано  виглядати перед фюрером, і тоді вийшов наказ про обов’язкове медичне обстеження молоді 1920-1925 років народження. Але і ця приманка не подіяла. Тоді було прийнято рішення сформувати ешелон із полонених табору смерті „Червоний” та конотаційних таборів Сімферополя і Джанкоя.

       Маючи таку інформацію, Степан Тесля вирішив вийти на зв’язок із Савкою, щоб обміркувати наступну операцію. Він тричі ходив з Олександрою Калиновською до українського театру, і це викликало підозри у СД. На той час було оголошено розпорядження окупаційної влади про перевірку театральних закладів, організованих в містах націоналістами, та  їх зв’язків з місцевим населенням. Розпочалась стеження за Теслею. Останні дні перед арештом Степану начебто хто затулив очі. Він нічого підозрілого не бачив і не відчував, окрім надмірно теплих почуттів до Саші Калиновської.

       Кожного разу після вистав вони гуляли з Сашею містом. Вона йде поруч крок в крок. Тепло її руки, здавалося Степану, -  єдине тепло, яке ще залишилося в цьому місті. Вона раптом зупиняється, заглядає в його майже чорні очі.

      — Ти недостатньо мене кохаєш! —  вигукує раптово вона, —  інакше нас не було б і досі двоє.

      — Ти хочеш сказати, що ми повинні стати чимось одним?

       Вона киває.

· Ми завжди повинні залишатись кожен собою, Сашенько,

але ми можемо кохатись і вірити, що стали чимось одним.

· Справді, Степане,  - шепоче вона, – чомусь ніяких

спогадів не залишається. Ні про що. Чому все десь дівається? Було ж у нас усього так багато! І тільки й знаю, що було! Більше нічого. Ти і я в одному – чи таке було? Кажи! Де воно ділось, Степане?

      — Ми не можемо себе пам’ятати. Ми – як дощ чи сніг, які колись складались з інших хімічних компонентів і тепер не пам’ятають, чим були раніше.

      — Або як сльози... Але ж сльози повні спогадів.

Якийсь час вони йшли мовчки, і нарешті Саша випалила:

— Тоді воно – як смерть.

— Що ?
— Кохання. Глибоке кохання.
— Мені це не відомо. Я думаю, про це ніхто не може знати

— Виходить, що твоє кохання не глибоке?

— Ні, ні... Воно глибоке.

      — Не викручуйся, Степане. Коли б воно було у тебе глибоке, то спалахнуло б, як блискавка, і більше нічого не залишилось би.

      — Щось би залишилось поза нашою свідомістю.
      — Як під час смерті?.. Тому кохання таке сумне.

      — Воно не сумне. Воно лиш викликає смуток, коли його не можна втримати.

      — А щастя?

      — Ти відчуваєш себе щасливою?

      — Не знаю. Я думаю, що це лихо.

Вона кидається Степану на груди і починає схлипувати. Він відчуває, як здригаються її плечі,  і починає її втішати.

      — Чи можна від щастя плакати?

      — А через що іще?

      — Знаєш, лихо в тому, що доводиться втрачати один одного. Однак цьому не можеш протидіяти. Завжди хтось помирає першим, хтось залишається.

      — Як можна втрачати те, чого не маєш. Як би я хотіла мати справжнє щастя з тобою, Степанку!
     Їх раптом заливає хвиля ніжності. Вона віддає всю себе на поталу глибоким почуттям, не в змозі зупинити бурю в серці, намагаючись дійти до самої суті кохання. І нічого, що їй нині щастить це зробити. Вона відчула, як близько зливались їх серця.

      —   Ти підеш зі мною?

      — Піду.

Вони вирушили до будинку. Вона, вагаючись, зупиняється

біля дверей.

— Ходімо. Іван поїхав на Сиваш.

· Ні, не можу. Завтра.

Вона повернулася і, не промовивши жодного слова, жваво

спустилася сходами і пішла до свого будинку.

       Степан, збентежений, стояв біля дверей. Невже він міг так далеко зайти? Він не хотів цього. З думки в нього не йшла Олександра. Він кілька разів поривався наздогнати її, попросити пробачення і завагався. Степан  відчинив двері будинку і покрокував у його темряву.

 РЕЗОЛЮЦІЯ
 Кримська ОУН готувалася до організації повстання проти

гітлерівців за незалежність Криму в складі України. Провід хорошо знав політичну і економічну ситуацію і намагався відчутно на неї впливати
      На 10 листопада 1941 року в Криму сформувалося 28 партизанських загонів, які налічували 3734 бійці. Вони дислокувались в основному в гірських  лісових масивах та каменоломнях. 
      Організацію партизанського руху взяв на себе Смирнов М.Д., який створив централізовану мережу на чолі з Кримським штабом партизанського руху. Командуючим партизанським рухом був призначений підполковник О.В.Мокроусов.
       В Криму німці впровадили військово-політичну систему управління. Вся повнота влади на окупованій території надавалася командуючому вермахту. Для підтримання "нового порядку" були створені німецька громадська, а також місцева, допоміжна адміністрації. Фактично вся влада зосереджувалася в руках рейх комісара, генеральних комісарів, дебіт комісарів, місцевих комісарів та різних "шефів" і комендантів; на ці посади призначались  тільки німці.
      У багатьох районних центрах Криму були створені друкарні, обладнання для яких завозилося переважно з Німеччини. Там видавалися листівки, звернення, накази, розпорядження, а також газети і журнали. Фашистський уряд для спеціально підібраних людей із числа гітлерівських прислужників організовував так звані "екскурсії" до Німеччини, щоб ті після повернення додому виступали перед населенням і розповідали про "райське життя" в Німеччині.
      На всій окупованій території "новий порядок" підтримувався мережею каральних органів : гестапо (державна таємна поліція гітлерівської Німеччини), СС (охоронні загони фашистської партії), СД (служба безпеки при рейх-фюрері СС) та ін. Життя людей суворо регламентувалося. Цивільному населенню заборонялося залишати місце проживання без спеціальних пропусків, виходити на вулицю після встановленої комендантської години, приймати на роботу громадян з інших місць проживання та ін. Расистська політика призводила до етнічних чисток. На території Криму фашисти створили табір смерті. У містах Криму рябіли вивіски "Тільки для німців". На низці громадських будівель міста Сімферополя з'явилися написи "Власність німецької держави". 
      Для захисту від агресії частина населення Криму змушена була взяти зброю і розпочати партизанську війну. Таку ж мету ставив перед собою і  український підпільний революційний комітет, створюючи дружини самооборони та вишколу. Єдиний шлях визволення з-під соціального і національного гніту революційна ОУН бачила в загальнонаціональному національному повстанні при підтримці представників інших національностей. Партизанська війна, спрямована  проти окупантів, підтримувалась ОУН революційною за умови її справедливого характеру. Розвиток подій виявив дві протилежні тенденції : ідейну, що сприяла перемозі жертв агресії,  і психологічну, яка примушувала народ братися до зброї у відповідь на загибель і страждання людей, знищення матеріальних і духовних цінностей. На різних етапах народного опору окупаційному фашистському режиму здійснювались ідеологічні і психологічні парадигми, ідеологеми політичної роботи, виховні фактори націоналістичної спадщини та воєнно-політичне мислення в екстремальних умовах військової обстановки.

       Резолюцію, яку прийняла Організація Українських Націоналістів Криму, передбачала нарощення сил партизанського руху, шляхом комплектування кримських партизанських загонів прихильниками, які б у відповідну мить могли перейти на бік українських повстанців. Це завдання виконувалось успішно.

      Тільки за останні три місяці 1943 р. у партизанські загони було відправлено тисячі військовополонених, звільнених з таборів і німецьких ешелонів, виникло сім нових партизанських бригад, а всього восени 1943 р. діяло 8 партизанських бригад. Але перебрати на себе керівництво партизанським рухом українському підпільному революційному комітету так і не вдалось. У той час керівництвом партизанським рухом з Росії до Криму була переправлена Центральна Оперативна група (ЦОГ). Також були надіслані десятки особливих груп із каральними повноваженнями, які розгорнули діяльність по зміцненню радянської ідеології серед партизан і навіть серед військ противника. З’явились тисячі листівок німецькою, румунською, словацькою мовами, в яких викривались цілі війни, запроданство румунського і словацького урядів. Ці агітаційні звернення вказували солдатам на справжніх винуватців їх бід і поневірянь, закликали повернути зброю проти фашизму. Підривники часто проводили бойові операції, знищували залізничні ешелони з військами й технікою противника. Деякі операції проводились силами кількох партизанських угруповань. Були розгромлені великі гарнізони ворога у селищі Зуя, у селах Перевальному, Сорокіну, Цвітоковому, Голубицях, Генеральському та ін. Трохи пізніше гарнізони ворога були розбиті в Бахчисараї та Старому Криму. У листопаді 1943 р. партизани здійснили 48 нападів на колони й гарнізони ворога, знищили більше 1000 німецьких солдатів та офіцерів, 4 ешелони, 20 вантажівок, 60 тяглових екіпажів і взяли чимало трофейної зброї. З підходом радянських військ у  тих партизан, що виконували завдання ОУН визвольні націоналістичні переконання розвіялись. Революційному комітету сформувати нові загони у такій кількості, щоби протистояти радянським окупантам було практично неможливо.
      Якщо національне питання в Криму становило раніше серйозну проблему через репресивні методи сталінського режиму і втрату народної довіри,  то з появою ЦОГ успіхи партизанів всіма засобами почали рекламуватися як досягнення саме цієї групи, навіть ті, які їй не належали. У пригнобленого фашизмом населення почала зростати віра у „справедливих комуністів”. Сімферопольський Український Революційний Комітет у цей час займався  підпільною, мало кому відомою діяльністю, що, на жаль, не дуже сприяло зростанню його авторитету серед населення. Багато питань виникло у зв'язку із суперечливою внутрішньополітичною обстановкою, яка була викликана переломом війни на фронтах. Сімферопольський Український Революційний Комітет готувався до повстання проти радянських окупантів одразу ж після своєї перемоги над німецькими окупантами. Сформовані для цієї мети партизанські загони Криму, у яких перебували і націоналісти, були націлені воювати проти німецької окупації, а ось проти радянської...? Ситуацію змінити було неможливо, тому керівництво ОУН Криму серед своїх прихильників оголосило мобілізацію до УПА. 

       Стосовно керівництва комуністами партизанським рухом слід відзначити, що Кримський обком партії знаходився в Краснодарі. Через нестачу радіо засобів зв'язок підпілля з партизанськими формуваннями підтримувалася через зв'язкових. Директиви партійних органів та штабів армій потрапляли  до виконавців дуже повільно або й зовсім не доходили, а необхідні дані з підпільних організацій і партизанських загонів інколи приходили з таким запізненням, що втрачали свою актуальність.
      Завдання партизан, радянських підпільників і підпільників українського революційного комітету постійно розширювалися. Між ними існувала взаємодія. Володимир Шарафан контактував з Філіпом Макаровим, підпільником радянської групи Григор’єва М.В. У звіті члена цієї підпільної групи Мойсеєва Івана значиться Макаров Філіп Омелянович, який з червня по грудень 1943 року подавав розвіддані групі „Сокіл”, якою керував Серго Арадбаджієв. Підпільники відстежували, щоб гітлерівці не знищували і не вивозили матеріальні цінності. Вони рятували населення від депортації в Німеччину, нападали на штаби, на вузли зв'язку, автомобільні колони, влаштовували засідки, інформували радянське командування про дії та заходи гітлерівців, висаджували в повітря ешелони і мости, а в період звільнення Криму оперативно взаємодіяли з регулярними військами. За признанням колишнього командуючого одинадцятою німецькою армією Манштейна, боротьба партизан на території Криму розгорнулася з перших днів його окупації й представляла собою постійну серйозну загрозу для німецьких та румунських військ. Найбільшу небезпеку становили дії партизан на комунікаціях,  де діяла група Рустема.
      Важливу роль у боротьбі з фашистами відіграли підпільники Севастопольського Революційного Комітету. Вони внесли свій вагомий внесок у зрив економічних, політичних заходів гітлерівців населенням півострова, добивалися ігнорування населенням розпоряджень окупаційної адміністрації та військового командування, офіційно відмовились брати участь в охороні шляхів залізничного сполучення. Зриваючи заходи загарбників, підпільники-націоналісти зберігали людські ресурси Криму, перешкоджали перевезенню на роботу в Німеччину, використовували роботу промислових підприємств, електростанцій, рудників та інших об'єктів, проводили диверсії на залізничному транспорті, збирали розвідувальні дані і передавали партизанам, переховували втікачів із таборів військовополонених і відправляли до партизан. Все це підривало моральний стан гітлерівських військ, а в деяких випадках навіть руйнувало плани німецько-фашистського командування.

      В Сімферопольському підпіллі та партизанській війні брали участь кримчани 34 національностей, на півострові діяло 12,5 тисяч партизанів і 2,5 тисячі підпільників. Усього за час окупації кримські партизани провели 252 бої, здійснили 1 632 диверсії, знищили понад 30 тисяч ворожих солдатів і офіцерів, 79 ешелонів, безліч бойової техніки.

      Німецькі офіцери у своїх мемуарах відзначали, що в Криму їхня армія воювала на три фронти - у районі Керчі, у районі Перекопу і проти партизанів.

ПІЛОТИ
        Вогненне небо шипить, стогне і гуркоче, ніби бурхливий океан полум'яної лави. Вибухи зенітних снарядів розривають на клоччя, на дрібні шматки руді хмари. Штурмовики ламають чіткий стрій бомбардувальників, які, тікаючи, шукають порятунку від неминучої смерті. Кулеметні сутички винищувачів ледве чутні у цьому гуркоті. Спостерігаючи на землі мала Людмилка громаду літаків сприймає за маленькі метелики, які розгублено носяться в різні боки в гуркотливому небі. Знала б вона, що там діється! Запеклий бій і надривисті повідомлення пілотів:
       — Плануємо! Я третій... прийом... капітан Шипка —  долітає радіохвиля центру. —  Приготуватися до стрибка!...

       Інстинкт самозбереження твердить Шипці наказ:

       — Курс на північ! Взяти курс на північ!

 Літак піднімається над вогненним виром і провалюється в

темряву.

       Інший оглушений і осліплений пілот Рискаль покладається з великою надією на свій продірявлений літак.

       — Перелетіти б фронт!

       Літак почав завивати, плануючи вниз. „Треба стрибати з парашутом”. Пілот  підвівся, вивалився з кабіни і тут же вирвав кільце парашута.
БАТЬКИ

      — Гуси летять! Гуси летять! — біжить підтюпцем по подвір’ю семирічна Людмилка і бачить, як в небі тонесеньким трикутником летять літаки. 

       Радісний крик почули Софія з Володимиром, що наближались до оселі батьків, а кроків за сто позаду них із-за рогу сільської вулиці вислизнули ще три постаті. На серці у Софії стало спокійніше. Рідний голосок донечки підтверджував, що в домі все гаразд. Людимилка стояла серед двору в сіренькому пальтечку, зеленій вовняній хустині і кирзових чобітках. Вона мимоволі перевела погляд з небесної сині на двох рідних людей і з криком „Татусю! Мамусю!”  кинулася в рідні обійми. „А там льотчики попадали”
       Та і в хаті виявилося не все гаразд. Захворів трьохрічний син.

      — Вчора викликали до нього сільську акушерку, Софійко,                  — Раїса Петрівна підводиться назустріч зі стільця. — Надвечір дуже температурив.

     Батьки вдвох припали до найменшенького, Валерія. Софія заглядає в горлечко, прикладає руку до голівки.

      — Що сказала акушерка?

      — Простуда... Кашель. Слабенький він.

      — Щось приписала?

      — Риб’ячий жир... але де ти його візьмеш. Даю козячий жир.

    Володимир у цей час розмістив літунів в сараї, заніс у хату  дрова і заходився розпалювати піч, щоб перекласти Валерія на теплу черінь. У димарі печі жалібно виє вітер ... Зося лягає поруч з дитиною, лагідно з ним розмовляє, пестить і умовляє спати.

      — Заснув? — запитує Володимир. — На, накрий кожухом. Нехай спітніє...

       Прийшов зі школи Яків Степанович. Вони з Володимиром довгенько розмовляють на подвір’ї, а потім ідуть до схрону, замаскованого дровами, який господар збудував поруч із входом  до сараю.

      — Переведемо пілотів сюди. Буде і нам , і їм спокійніше.

      Він відсунув убік дрова, накладені на санки, і відкрив довгу ляду.     

      Володимир побачив дерев’яні східці, що вели у невідому і загадкову темряву.

      — Іди, скажи хлопцям, нехай переходять до схрону, а завтра раненько я поведу їх до партизан.

       Біля п’ятої ранку в будинку прокинулися всі. Яків Степанович з хлопцями вирушив в дорогу. Раїса Петрівна поралася біля печі. Малий Валерій прокинувся добре спітнілим. Повеселів, але залишки хвороби давали ще про себе знати. Володимир ще звечора сходив до Тимка Ланового і купив за дуже велику ціну склянку меду. Чай з цвіту липи і меду – найкращий  спосіб зміцнити ослаблений хворобою організм. Але ніщо не лікує краще, ніж материнська любов, ніж материнське бажання віддати своє здоров’я дитині, а хворобу забрати собі. Безперечно, це бажання передається біотоками до імунної системи дитини, і дитя переборює всяку недугу подвійним опором : власним і материнським.

       На третю добу  Валерію зовсім полегшало, і підбадьорена цим сім’я вирішила рушати до Сімферополя, але Раїса Петрівна заперечила. Вона наполягала, щоб Володимир поїхав в казимирівський маєток за Геленою.

      — Що їй там робити? На стіни власного будинку дивитися? Гелені з онуками спокійніше буде,  і Софії допомога.

      — Володику, а правду говорить Раїса Петрівна. Привези сюди маму. Що їй там одній бідувати?
· Це займе ще три доби. Будете чекати тут?

· Будемо!  - відповіли всі хором.

НЕСПОДІВАНИЙ ГІСТЬ

     Бувають же несподіванки, та ще й рано-вранці у п’ятницю! Спочатку всі думали, що якийсь злодій товчеться біля дверей. Як не як -  п’ята година ранку. Коли Яків Степанович відчинив двері, то перш за все в очі кинулися клунки біля порога, а поруч – жінка, яка дмухала на долоні, зігріваючи їх. Жінка посміхнулась.

      — Розбудила, Якове Степановичу? Пробачте. Я хотіла почекати.

      — Боже! Гелена! Про вовка промовка, а вовк із-за гори... Заходьте.

      Яків Степанович взяв клунки, і Гелена за ним зайшла до кімнати.

      Першою кинулась до мами Софія. Вона міцно пригорнула її до себе і одразу посипалися запитання:
      — Матусю, мабуть, щось трапилось? Я відчувала, навіть Володя сьогодні мав їхати за тобою. 

      — Та нічого такого не трапилось. Німці уподобали наш маєток. Не захотіла бути їм прислугою, ось і подалася до сватів.

      — Роздягайтесь, свахо, —  звернулась Раїса Петрівна, —  в дорозі, мабуть,  натомились і замерзли. Зараз натопимо піч.

      Господарка відкрила заслінку димаря, потім піч,  наклала на черінь соломи, дровець, положила на брачки клаптик паперу і розпалила вогнище. Солома затріщала, у димарі загуділо. Раїса Петрівна відрегулювала засувом тягу і взялася  до готування, увесь час тихо розмовляючи з Геленою.

      — Тебе сам Бог направив сюди. Володя влаштувався на роботу в Сімферополі, і Зося там працюватиме. Вони вирішили забрати тебе для нагляду за дітьми. Надто вже малеча хвороблива.

      — Звичайно, попіклуюсь, тільки в тому гуртожитку мало місця для такої великої родини.

      — Володя має двокімнатну квартиру, місця вистачить.

      — А вони що, в Сімферополі живуть?

      — З грудня минулого року. Володя був у полоні, втік звідти. Тепер працює в підпіллі і міській управі.

      — Он воно що! Виходить, діти пережили скрутний час. Нічого, допоможемо їм, допоможемо чим зможемо.

      Від палкої розмови прокинулась маленька Людмилка, угледіла свою улюблену бабусю Гелену і в захваті викрикнула:

      — Бабуню, бабуню, а вже гуси полетіли у вирій! Коли вони повернуться? Коли скінчиться війна?

      — Вони, Людмило, обов’язково повернуться, —  лагідно відповіла Гелена і пригорнула світлокосу онуку.

     Прокинувся і Володимир. Від дуже поважав матір своєї дружини за її прекрасну вдачу і добру душу. Чоловік розповів їй невеликі сюжети з історії своєї долі.

      — Дуже радий, що бачу вас, дуже радий... дуже радий... —   повторював Володимир. 

      Софія зрозуміла, що Володимир більше радів тому, що не прийдеться витратити тиждень на мандри до Кубані.

БІЙ

      На світанку 32 річний учитель, голова Українського повстанського революційного комітету Криму Олександр Шапар зі своїми людьми влаштував засідку на залізничній колії поблизу Джанкоя. Шапар розділив повстанців на три групи. Першою, найбільшою, керував він сам. Ця група мала забарикадувати залізницю спиляними деревами, зненацька  зупинити ешелон, захопити вартових і зброю.

       Друга невелика група на чолі з Савкою мала здійснити засідку на під’їзних шляхах.

       Третя група, керована Вольчаком, повинна тримати напоготові гужовий транспорт для поранених і організовано відвезти звільнених на схід до Арабатської коси.

       Розробити план було не так важко, як його здійснити. Нарешті на колії було навалено гілля, а повстанці полягали обабіч залізниці. Тиша тривала недовго. Коли показався ешелон, Шапар наказав підпалити гілля. Це був знак для загону Рустема, який знаходився в одному із вагонів ешелону, що можна починати операцію. За десять хвилин поїзд зупинився.

      — В атаку! - скомандував Шапар. Він піднявся з укриття і рушив до ешелону, а за ним – група повстанців. 

       Раптом автоматна черга підкосила командира. Він не мав права на смерть, він мусив нести своє закривавлене тіло крізь потік, прийняти всі муки, крім смертної, важко було боротися йому і не сміти вмирати. В гурті товаришів він глузував би з тортур і плював би катам в обличчя, наближав би до себе славну смерть незламного націоналіста, а тут він мусив продовжувати своє життя, та не зміг. Справа української визвольної боротьби залишилася в його сміливому і назавжди затихлому серці. 

      Ніхто не зупинився. Бійці Рустема, перебігаючи зверху  по вагонах, знешкоджували вартових. Полонених солдатів зв’язали міцними мотузками. Коли операцію було майже завершено, прибув Савка з групою. Він перебрав командування операцією на себе.

      — Сьогодні настав час розплати за наших друзів! - сказав він.

      Звільнені з вагонів військовополонені і молодь, що була примусово завербована до Німеччини, колоною попрямувала на схід Криму. Протягом тижня можна було спостерігати метушню серед ворога. Вони ніяк не могли збагнути, як серед степу зник цілий ешелон людей. Але  всі намагання знайти якісь сліди не дали результатів. У другій половині дня, коли звільнені з ешелону відійшли на 70 кілометрів від Джанкоя, пішов дощ. Спершу він тільки накрапував, потім подув сильний вітер, дощ підсилився,  перетворюючись в справжню  зливу.

      Савка радів:

      — Дощ з одного боку нам допомагає, а з другого - вишколює. Сюди вони і за три дні не доберуться, хіба що рачки прилізуть. Вся погоня загрузне. Але все ж нам треба бути напоготові і виставити надійних вартових.

       До Савки підійшла сестра милосердя Калиновська, за освітою фармацевт, і повідомила , що люди починають хворіти. 
      — Ці люди дуже виснажені, а тут ще дощ, так недоречно...

      — Серед них є непогані люди. До Німеччини їх погнав голод. Ніяких надій на майбутнє. Вони не знали, куди подітись. От і пішли, довго не роздумуючи.

      — Звичайно, не всі погані, але багато застуджених. Їм потрібно сухе приміщення.

А у однієї  дівчини дуже сильна гарячка.

      — Їй дуже зле?

      — Не дуже. Я натерла скроні оцтом і приготую напій.

      — Роби все, щоби хвороба минула.

      Савка задумався, потім покликав Вольчака, який вважався найчеснішим і наймудрішим серед кримських націоналістів. Вони довго про щось радились і нарешті прийшли до висновку, що потрібно цю тисячну колону розмістити в Михайлівці, а на світанку рушити далі. Вперед послали кінну розвідку. Розвідники верхи на конях просунулись уперед і обстежили село. На щастя, ворога в селі не було, і людей із колони  почали розміщувати по будинках.        

     Вологий поривчастий вітер не вщухав. Небо швидко темніло. Надвечір спустився туман і огорнув  усе село.

ТРИ КОЛОНИ

     Ні сестра милосердя Калиновська, ні Волощук, ні Савка до ранку не стулили очей. Вони ходили від будинку до будинку, влаштовуючи прибулих на нічліг,  і на ранок визволені були поділені на чотири колони. Для вишколу у  Савки залишилось 40 чоловік, до місцевих партизан забажало приєднатися більше 150 військовополонених. Працювати в підпіллі погодилось більше половини звільнених. Ще одна колона сформувалась із тих, хто побажав бути відправленим за лінію фронту. Питання про це  підняли три військових літуни, що потрапили в полон до німців. Після короткого інструктажу Савка розділив колони на невеликі групи по 5-10 осіб. Вони рушили в трьох напрямках дорогами, які заздалегідь обслідували провідники-вершники. Тільки вишкільна група залишилась в селі. Повстанці знали тактику противника нишпорити кримськими дорогами, тому пробирались до гір узліссями, яругами та балками по бездоріжжю на відстані одна від одної. Ворог так і не дізнався, де подівся цілий поїзд люду. Їм і на думку не спадало, що учорашні полонені зможуть за півдоби подолати майже 80 кілометрів так швидко та організовано.

      Три дні дощ лив, як з відра. Потім перестав ненадовго і знову прорвався зливою. Становище груп ускладнилось, труднощі зростали, з’являлась злість і непримирима ненависть до окупантів.

      — Чи ви не знаєте приємну новину, — жартували бранці, — ворог застряв у Джанкої. Злива зіпсувала їм всю зброю.

      — Це ж просто жах, у мене грип, а треба іти по цьому бездоріжжю. — скаржилися інші.

      — Краще ходити з грипом, ніж лежати в домовині, - втішали їх старші. —  Дістанемось до партизан, розрахуємось.

      Тільки найменша група, яку до Сімферополя супроводжувала Сашенька Калиновська, йшла мовчки. Савка наказав передати звільнених офіцерів-літунів "Другу Ша", який мав зв’язки з Пилипом Макар’євим, надійно перевіреним  членом чекістської групи "Сокіл". Цією Сімферопольською групою керував Серго Арадбаджієв. Зв’язковою у Макар’єва була Ніна Волкова. Через неї він передавав у партизанські загони літературу.

 Мовчанку порушила Сашенька:

      —Погляньте, дощ підсилюється! 

      Вона показала на дощову смугу, яка швидко наближалася до них. Вітер гнув

додолу скрипучі вільхи, гудів у кронах низьких дерев. Вони намагалися знайти на узліссі захисток, але  марно. Все було мокре. В лісі зовсім почорніло, голосно шумів дощ, вода річкою бігла по яругах. Хлопці йшли напомацки.  Кримські низькорослі сосни обступали їх з усіх боків, шуміли і струшували рівними краплями дощ. Лісовий туман заполонив цей дрімучий широкий світ. З неба на ліс, доли і гори струмками виплескувалися сині озера.

      — Коли вже ми нарешті дійдемо? — озвався наймолодший із офіцерів, Василятко.

      — Скоро. Можеш обпертися на моє плече, — по-батьківськи відповів старший. —  Ти ж увесь мокрий.

      Василятко почав розповідати про свої юнацькі пригоди,  намагаючись підбадьорити і себе, і друзів. Але їм було не до сміху.

      На кожному кроці на них чекала смерть. Вони віддавали усю свою силу і енергію цьому надто тяжкому переходу і намагались іти в один за одним, обминаючи непролазні хащі.

      —Давайте трохи відпочинемо, —  запропонувала Сашенька.

       Сивий туман раптом наче упав перед очима. Калиновська відчула червоний жар і легеньку прохолоду. Вона поправила хустину на голові і зав’язала кінці навколо шиї. Кров не хотіла її гріти від надмірної зовнішньої вологості. Ноги в колінах і кісточках ниють і тремтять.

      Їм так і не вдалося знайти сухе місце, і всі притулилися спинами до мокрих стовбурів дерев. Сашенька сіла поруч з Василятком і від втоми схилила голову йому на плече. Вона промокла до рубця, тремтіла і дихала повільно й хрипло.

Йому здалося, що він чує калатання її серця.

      Дощ потроху почав вщухати. 

      — Сашенько, поглянь!

     Василятко показав на хмарки, із-за яких визирнуло сонце. Пахло землею і травами. Так прикро, що так безталанно минали найкращі роки їх життя! Здавалося,  воно минає безцільно, без будь-якої користі для людей, і  всі важливі плани та задуми так і залишаться нездійсненними

      —-Ходімо! 

      Вони знову брели мокрою травою, уважно  розглядаючи все навколо себе і прислухаючись до кожного шереху.

     Сашенька пригадувала свою рідну Миколаївщину, батьківську садибу і той 1930 рік, коли над їх сім’єю нависла біда.

      Батька, заможного селянина, «розкуркулили», забрали корівчину і пару коней до колгоспу, а всю родину  вислали в Архангельську область. Коли вони повернулися в 1934 році, то ужахнулись від наслідків голодомору. Майже половина мешканців села вимерла. Тоді вирішили податися до Криму, на станцію Тагамаш,  де їх і застала війна. Під час війни батько працював агрономом в підсобному господарстві міського відділу охорони здоров’я. Коли при міськвідділі була організована школа фармацевтів,  вона пішла навчатись разом із подругами Машею Морозовою і Галиною Сінченко. Згодом батько познайомив її із Степаном Теслею. Вона закохалась і вирішила, як він, присвятити себе українській визвольній боротьбі. За завданням Теслі вона працювала  в німецькій управі помічником фармацевта і поставляла ліки для щойно створеного шпиталю революційного українського комітету, але її запідозрили в крадіжках ліків і звільнили. Потім працювала в кількох приватних аптеках міста і теж була звільнена за недостачу ліків. Після оголошення німцями загальної мобілізації молоді 1923-1925 років народження перейшла  на нелегальне становище, була зв’язковою Ольги Пруднік, брала активну участь у визвольних операціях.

        Долиною під деревами ніжився гарноводий Салгир. На березі троє хлопчаків шукали місце, де можна було б порибалити. Карасі в таку погоду лежали на дні ріки,  а хлопці все одно шукали, ходячи понад водою.

        Було заколисливо на березі Салгиру, а ще оці хлопці тут блукають з вудками під осінь. Літуни стали пильно обдивлятися місцевість і обережно просуватися вперед. Йшли довго, як раптом недалеко попереду почувся гавкіт собак. Всі зупинилися і перезирнулися. Сашенька кивнула, показуючи,  що на розвідку піде вона,  і пірнула у вечірні хвилі туману.

     На околиці міста невгамовно брехали собаки. Вона прожогом кинулася до дверей хати, в якій світилося, і потормошила клямкою. З хати вийшов старенький бородатий татарин.

      — Це Сімферополь? — запитала вона і, не отримавши відповіді, попросила напитися води.

      — Сімферопол, Сімферопол... —  ствердно кивав головою татарин і звернувся до хатніх. — Айно, принеси води. А може,  гарячого чаю? Ти он як промокла.

       — Ні-ні, дякую! – відмовилась дівчина
       Сашенька висушила кварту води і вже за хвилину вела свою групу безлюдними вулицями в центр міста, до квартири друга Ша.

ЗАВДАННЯ ВИКОНАНО

      Володимир повернувся додому біля одинадцятої ночі. Софія спала поруч з Людмилкою. На столі стояла миска прохололого борщу. Володимир тихенько примостився до столу, впорався з їжею і тільки-но хотів піднятись, як у двері хтось постукав. Від стуку прокинулась Софія, подивилась на чоловіка.

       — Кого ще там серед ночі принесло? — прошепотіла вона злякано.
      — Хто? —  запитав Володимир через двері.

      — Це я, Саша Калиновська, від Савки.

      Володимир відчинив двері  і побачив людей у мокрих, пошарпаних піджаках, які юрмилися під дверима і гнулися від холоду.

      —  Заходьте. Роздягайтесь. Стели їм, Софійко, під грубою.

      — Це офіцери-літуни, - пояснила Калиновська. - Савка наказав мені передати їх вам. Ось я передаю. Вони про все розкажуть, а я побігла додому. До побачення.

      — Зачекай. Розповідай, як пройшла операція.

      — Пройшла швидко, але загинули Шапар і Язор.

      Володимира це повідомлення приголомшило. Він більше ні про що її не запитував.

      Софійка кинула ватник на підлогу, підсунула під нього стареньку плюшку, яка часто слугувала за подушку,  і наказала хлопцям познімати з себе все, передаючи Володі чисту і суху білизну.

       Коли прибульці полягали, Володимир засипав їх запитаннями. Старший розповідав, як вони вели нерівний повітряний бій в районі Керчі, як були збиті і потрапили в полон, як їх вмовляли стати на бік фашистів, а коли вони відмовилися, відправили до табору смерті. Доля була до них ласкава,  і їх визволили партизани. Вони діяли так злагоджено, що не всякий військовий зміг би так швидко визволити таку кількість людей. Володимир посміхнувся.

      — Я вас розчарую, - сказав він. - Визволяли вас не радянські партизани. Це були українські повстанські дружини самооборони. Чули про такі?

      — Ні, ніколи не чули.

      Володимир не став їм пояснювати, сказав тільки, що дружини борються проти німецьких окупантів і звертаються до всіх народів за допомогою. Вони хочуть своєї свободи.

      На столі стояла гасова лампа, коло неї лежала купа газет і журналів: тижневик "Краківські вісті"  (редактор Хом’як, місце знаходження редакції  - 

м. Краків,  вул. Рейхштрассе, 34), журнал української національної думки "НАСТУП" під редакцією відомого Степана Росохи, бюлетень "НАЦІОНАЛІСТ", а також молодіжний націоналістичний журнал "ТЕХНІК".        

      Калиновська підвелася з лави й почала прощатися. Перед очима все ніби пливло, голова йшла обертом, розривалася від болю, але Саша опанувала себе. Вона мовчки оглянула присутніх і вийшла.

ВОЛОЩУК

      Волощук увесь час їхав верхи. Кінь був зморений, спотикався. Групи, що були відправлені Савкою до партизанів,   давно з’єдналися в колону, ішли навмання через кримське нагір’я. Волощук схилив голову, пустивши з руки повід. Кінь зупинявся на бездоріжжі. Лісова осінь під вечір нахнюпилась і дошкуляла вологістю. Попереду йшли похмурі й неголені дядьки, а позаду, ледь пересуваючи ноги, молодь. 

     Колона Волощука помалу посувався крізь ліс. Шлях, далекий і жаданий, кропив дощем по очах. Усі йшли за мовчазним, завзятим, невідступним і сміливим Волощуком. 

      Голову революційного комітету Шапара німці вбили під час визволення бранців з ешелону. Поховали його зі славою під Михайлівкою. Волощук прийняв командування тільки однією групою бійців, вів цей загін у гори, а зв'язку з партизанами не було. Попереду відкривалися мальовничі і загадкові Кримські гори. Була рання осінь дев'ятсот сорок третього року.

      — Зачекай, — гукнув Володя Лапін і наздогнав Волощука. Він їхав без сідла. — Я тобі скажу одверто, друже сотнику, гості ми недовгі на цьому світі, майже всі бійці похворіли. Давай пристанемо кудись до села і залишимо там хворих. 

      — Часи тепер настали  непевні,  і німці нас шукають. Не будемо ризикувати.

      Волощук махнув рукою на Лапіна і витер мокре обличчя. «На піч мені хочеться. Що воно за знак, що хочеться на гарячу черінь? Невже усім цього хочеться? Авжеж, в голові вітер гуде четверту добу, всі виснажені, а партизан нема. Вони, чортяки, десь замаскувались в теплі, а мої хочуть на сухеньку траву прилягти. Я їх веду невідомо куди за сотню кілометрів. Коли ж буде кінець...?"

      — Знаєш, Гришо, нема поруч друга Вусача, той точно знає, де партизани, та й батьки його повинні знати. Вони живуть тут, поблизу, в Петрівці.

      — І ти досі мовчав? Скільки приблизно до Петрівки?
      — Кілометрів з двадцять.

      — Привал на дві години! — гукнув Волощук. — Даю тобі коня і дві години часу.

      Волощук взявся за голову, зняв мокрого картуза. Голова горіла, серце під шкірянкою прискорено билося. Він ще проїхав кілька кроків мовчки, зіскочив з коня і віддав його Ляпісу. 

       Лапін глянув на Григорія, кивнув на знак згоди, взяв вуздечку і одним махом скочив верхи. Стовбури сосон відбивали тупіт копит, і гулкий звук скоро стих вдалині. Волощук присів під сосною і закрив очі. Він навіть не глянув у бік Лапіна. "Була б карта, — подумалось,  -  зорієнтувався б, де знаходимось, а то як сліпі цуценята..."

      Лісова гірська дорога показалась за соснами. Ліс на вершинах гір наче підпирав небо, похитувався й скрипів. Ляпіс швидко просувався вперед, і не було краю ні лісові, ні горам. То була людська мука і ризик, ноги опухали, руки німіли, хотілося спати, — безкінечно, без просипу, та маячіла мета -  здобути українську державність, віддати за неї всього себе, навіть життя. Здавалося, що над соснами й над хмарами розливається синя морська вода, і човни гойдаються над верхів’ями дерев. 

       Лапін дивився вдалечінь. Скоро має бути село, а там уже можна зорієнтуватися. Це палке бажання напружувало Лапіна, і скоро він побачив хати й погнав коня ще швидше.

       Село наближалось, і незабаром стало видно хати, що стояли рівними рядками, такі похмурі, наче їм по тисячу років. Здавалося,  дощ відмивав їх старечу давнину Крізь жовте листя біліла стіна, блищало вікно, дим коливався і плив угору.. 

     Постукав у вікно. Скрізь шибку на нього злякано дивилась  молода жіночка.

      — Чого вам?
      — Мені вчителів,  Раїсу Петрівну та  Якова Степановича.

      — За перехрестям  третій будинок.

      Лапін уже не сідав на коня, повів його  за вуздечку до будинку Якова Степановича, даючи тварині відпочити. Коли Ляпіс зайшов у двір, в хаті заметушилися. Назустріч вийшов Яків Степанович.

      — Молодий чоловіче, ви, часом, не заблукали? — привітно запитав господар.

      — Можливо, і заблукав, якщо ви не Яків Степанович.

      — Так, це я. А з ким маю честь розмовляти?

      — Володимир Лапін із Сімферополя, друг Вашого Володимира.

      — Чував про такого, але бачу вперше. А як це ви з Володимиром розминулися? Він тільки зранку звідси поїхав.

      — Та ви що? От не щастить! Уже п’яту добу блукаємо, і тільки на вас одна надія.

      — А що трапилось? 

      — Звільнили ешелон з людьми, ведемо до партизан, а провідника  немає.

      Яків Степанович подивився на Лапіна насторожено. "Часом не провокатор? — подумалось, — треба  добре перевірити. Дійсно, з ешелону звільнені бранці. Якщо не провокатор, то повинен знати про літунів."

      — А скажи, добрий чоловіче, кого з бранців на Сімферополь відправили?

      — Твоїх літунів.

      — Тепер я впевнений, що ти свій. Став коня під накриття і заходь.

      Коли Лапін зайшов до будинку, сплеснув руками. Назустріч йому вийшла Гелена. Він її добре знав, адже з Володимиром товаришував давно і часто до нього заходив.

      — А ви мене не могли відразу впізнати, а то Яків Степанович влаштував перевірку?
      — Береженого Бог береже. Та хіба подумаєш, що Володимир Лапін в такий дощ може бути в Зуї. А по друге, я не маю права ризикувати. Виходьте, це свої.

      Із комірчини вийшло троє літунів, і Лапін здогадався, в чому була проблема і чому здійнялася така метушня. Він посміхнувся і присів на ослоні.

      — Ми збираємося провести їх до партизан, — сказав Яків Степанович.— Володимир залишив Гелену, аби вона вивчила дорогу і водила наших прямо із Сімферополя.

      — Зрозуміло. Але в лісі мокне дві сотні людей. Уже п’яту добу блукаємо, вибились із сил.

      — Добре, зараз зберемось. Гелено! Проведи літунів через городи до дубків, а ми підемо дорогою.

        Гелена і супутники зупинилися коло дубків. До них наближався Лапін, який вів за повід коня, а  Яків Степанович їхав верхи. Верховіття старезних сосен похитувалось, погойдувався і вершник, накритий брезентом. 

      З неба продовжував литися дощ,  а біля лісного озерця ліс порипував, як нові чоботи. Яків Степанович, сидячи на коні, мовчав. Перед очима стояла біла пелена. Він намагався розгледіти дорогу, щоби зорієнтуватися далі. Всі зрозуміли, що Яків Степанович хоче говорити, але він даром рота не розтулить, щоби не накликати біду. Він краще загляне кожному в вічі і прочитає всі бажання, але сам мовчатиме, старий говірливий історик, в'їдливий і завзятий, якого мати в дитинстві в окропі купала, а батько кропивою пестив.

       Йшли довгенько. Сосни рипіли, суглинок тягся за підошвами і вони раз-у-раз Він краще загляне кожному в вічі і прочитає всі бажання кожного, але мовчатиме старий говірливий історик, давно в'їдливий і завзятий, якого мати в дитинстві в окропі купала, а батько кропивою пестив. Нарешті озвалась варта колони.

      — Ані руш! Хто іде?

      — Лапін.

      Це прізвище було як пароль. Їх негайно повели до Григорія Волощука. Той навіть на піднімався, так і сидів під деревом, схиливши  мокру голову. Та що йому ці дві години: і не поспав, і не відпочив. Колона по команді підвелася і попленталась за Яковом Степановичем. Коли рух остаточно оформився, стало зрозуміло, що його не зупинити.

ПРИВАЛ

         Стоїть надзвичайна осінь. Гори простяглися у всі боки, охололи від літньої спеки,  над ними коливається марево -  оманна, примарна країна. Такі гори — для мрій. На них немає певних контурів, теплих ліній життя. Дні холодної нудьги, коли людина, готуючись до смерті, живе серед цих гігантських гір і бореться не на смерть, а на життя. Жовте сонце котиться по небу, на даючи тепла. Відлітають в ірій журавлі і зрідка кидають на землю журні тягучі голоси. Люди переселяються в глухі місця, зважуються на вбивства тільки тому, що війна. 

      Троє партизанів сидять на пагорбку, біля якого сходиться багато доріг. Вони поставлені на охорону табору. А гори як давні козацькі могили. За два кілометри, в долині, потопає під дощем селище. Кілька димарів виписують димом візерунки у височіні. 

      — Те, що ми досі робили, друзі, — каже дядько Тимофій, — тільки початок. Тисячі фашистів ми поклали в штурмах. 

      —Ти-хо-о, — шепоче партизан.— Хтось іде.

      Вони завмерли, ніби ковтнули міцної горілки, і вона їм забила дух.  Чуб дядька Тимофія заворушився, звисаючи над оком. Подзьобане віспою обличчя вартового стало одразу страшним — оббите дощовою водою обличчя кольору опалого листя. Тимофій міцно тримав рушницю, потім поклав її на суху гілку дерева і направив стволи в напрямку шорхання. Інший похмурий вартовий притиснувся щільно до землі, простягши зціплені руки до кулемета. Його маскували старенька куфайка з плямами на плечах і солдатські штани. До пагорба наближався кінь з вершником і поводирем.

      — Ось і коника нам Бог підвернув. Беремо?

      — Беремо.

      — Здорові були! — гукнув з коня Яків Степанович.

      — Здорові будьте і ви! — відповів йому кулеметник.

      — Мовчи, дурень! — крикнув на нього дядько Тимофій. -  Не підходьте, ви під прицілом. 

      — Ми свої, прийшло поповнення, — Яків Степанович притишив голос.
      — А, це ви, Якове Степановичу, — упізнав його дядько Тимофій і з усмішкою додав : — Сила велика, а головне — надійна: кінь і два вершники.

      — Позаду сто шістдесят бійців і два кулемети.

      — І кулемети. Це добре. Треба доповісти командирові, а Юрко потім заведе людей  на базу. Пішли, Якове Степановичу. А це хто з тобою?

       — Друг Володимира, Григорій Волощук.

       Вони йшли поволі і розмовляли, як старі друзі. Яків Степанович частенько поставляв до загону поповнення. Вони говорили про великі ціни на продукти, потім про кількість румунських солдатів, що квартирують у селі, про вісті, які надходили до партизан з фронту. 

       Хто-хто, а Яків Степанович був знаний партизанами. Це він отаборив їх тут, в горах, серед густого лісу. Виявити кримських партизан було практично неможливо. Справи свої вони робили помірковано : на певній відстані виставили сторожу з кулеметників, які день і ніч чергували, а стрільці займались господарством.  Біля печери горіло вогнище. Новобранці, намочені дощем,  обступили вогнище і грілися. Їхні холодні тіла набирали тепла. Люди по черзі нахилялися до вогню, і гаряче повітря піднімалося просто їм в обличчя. Щоки починали горіти. Кожен протягував уперед зведені холодом руки, підставляючи їх ласці вогню. Мої любі, грійтеся. У ваших жилах тече загартована кров. Ви не звисли безсило від розпачу та невдач, ви завжди чесно служили людям. Дрова розгорілися добре, і обличчя багатьох змучених тривалим переходом вояків ніби помолодшали від тепла. Кров змішується з енергією вогню і тече по жилах. 
      Командир з великою вдячністю прийняв поповнення від Якова Степановича, адже сили партизан з кожним боєм слабшали. Вмирали поранені, і завжди останнє, прощальне слово говорилось про їх життя та подвиги. В очах померлих назавжди відбивалася краса кримських пейзажів. Живі ховали мертвих і в задумі слухали останнє слово — без салютів та музики. Вони, бувало, співали тихими голосами молитву, наче крізь сон, і коли вона закінчувалася, кидали в могилу земельку. Кожного разу  загін їхав бити ворога з новими силами,  і цього разу дві сотні новобранців замінили загиблих. 
       Повідомити в центр про літунів не було можливості. За час дощів промокла батарея від радіостанції. Командир дав завдання Володимирові Шарафану  терміново роздобути акумуляторну батарею. То ж Вольчак не гаяв часу і вирушив на захід.  Кінь обережно ступав лісовою дорогою, наставляючи вперед вуха, а ліс простягався густий і незайманий кілометри зо три, а далі видко було, що він нескінченний. Праворуч низина і передлісся, а далі  -  прірвисте узлісся і кущі аж до Бахчисарая. Дощ ущух і на заході визирнуло сонце, зрівнялося з лісом і покотилося по ньому, переплутавши проміння. Промінці начебто вібрували й гойдалися разом з вітами, зазирали в крони дерев, на промоклу дорогу, блискучу, мов ріка. На неї потрапив Вольчак,  і навколо нього ніби засяяв німб . 
        Аж раптом кінь зупинився. Вольчак машинально стиснув його боки шпорами. За просікою дорога знову йшла лісом, і кінь нізащо не хотів туди йти. Він звернув під дерева. Вольчак тримав у руці наган. Пахло лісом і чимось нелюдським. Вольчак хотів повернути назад, і в цей час щось волохате впало на нього згори, мов кошмар. "Рись!" -  миттєво промайнуло в голові. Кінь рвонув, і дикий звір  впав на каміння. Григорій ледь устиг обхопити коня за шию,  і вони помчали поміж дерев. Зупинити коня було неможливо, адже він не хотів потрапити в лапи голодної рисі. Лісова дорога лишилася далеко позаду і вершник в'їхав в долину. Навколо нього стояли гори, світив місяць. Була глибока ніч .І раптом зморений кінь зупинився і заіржав, радіючи, що лишився живим. Його іржання ледве чутною луною пронеслося поміж гір, то віддаляючись, то наближаючись. Волощук наближався до міста. Виднілося рівне поле,  перші будинки та  хати здавалися темною плямою. Треба було доїхати до  вулиці Ялтинської і лишити коня у знайомих. «Стій!» — почулися позаду грубі голоси. Волощук миттєво пришпорив коня і зник у провулку. 

       Нарешті знайома садиба. Він під’їхав до будинку і постукав у вікно, але ніхто не відгукнувся. Волощук під'їхав верхи до сараю і завів у стайню коня. «Все зроблено, можна іти на Битацьку, а завтра до Вусача",  — заспокоїв себе Волощук.   

ДРУГЕ ЗАСІДАННЯ КОМІТЕТУ

       У цегляному двоповерховому будинку на вулиці Кірова, 29 розміщався український комітет.  Тільки одне віконечко світилося,  на нього й пішов Володимир Шарафан. Як тільки він переступив через поріг і зайшов у коридор, молодий незнайомець, очевидно, охоронець, рішуче заступив дорогу і суворо запитав, чого йому треба.

      — Мені потрібно знайти Микитенка, — сказав Шарафан.

      — А як вас відрекомендувати?

      — Володимир Шарафан.

      — Прошу хвилинку зачекати.

      В цей час коридором пройшов Тесля у засмальцьованій кепці і фуфайці. Зачувши розмову, він звернувся до Шарафана і сказав, що потрібно зайти в треті двері ліворуч.

      Шарафан швидко розшукав двері і тихенько постукав. Але з-за дверей ніхто не відповідав. Шарафан постукав сильніше, так що той, хто сидів у кімнаті, обов'язково почув би цей стук. Але за дверима знов мовчали. Тоді Шарафан потяг на себе двері і переступив через поріг, опинившись  у вузенькій тісній кімнаті, слабо освітленій каганцем.

        За великим столом сиділи, схиливши голови, четверо чоловіків, а найстарший серед них, Микитенко, щось писав, не звертаючи уваги на прибулого, навіть не підвівши голови. Потім він глянув перед собою і запросив Володимира сісти за стіл.

        Обличчя Микитенка було зосереджене, напружена поза виражала заклопотаність дуже важливою роботою. Шарафан сів на стілець і став чекати, доки його введуть в курс справи. Пройшла хвилина, друга, а Микитенко усе ворушив губами і  писав. Тоді Володимир піднявся із стільця і сказав голосно:

      — Можливо, я вам не потрібен, то я піду.

      Микитенко, продовжуючи писати, навіть не поворухнувся. Володимир подивився на кожного з присутніх.

      — Може, ви всі глухі? — виразив свій сумнів.

Микитенко підвів голову і низьким басом промовив:

      — Зараз почнемо.

      Нарада розпочалася дуже офіційно. Голова українського комітету Микитенко виголосив вступне слово. Присутні після виголошення кожного програмного завдання схвально кивали головою. І кожне Микитенкове "це потрібно, друзі", "це конче необхідно" піднімало віру у можливість вирішення завдань.

       За кілька хвилин Микитенко взяв свої записи, підсунувся ближче до каганця і почав читати. Тепер Володимир зрозумів, що йшлося про легалізацію українського комітету.  Усі присутні є його засновниками. Микитенку відведена роль голови, а йому, Шарафанові, пропонувалася посада заступника. Фактично комітет здійснюватиме підготовку до повстання. Був затверджений військовий референт і така військова структура: дружина самооборони, загін або група вишколу керівних повстанських кадрів, госпіталь та арсенал. Також були затверджені допоміжні фінансово-господарчі та культурно-пропагандистські підрозділи, розроблені плани співпраці з українською церквою. Так повинна була розгортатися схема підготовки до повстання, але поки що вона була в стані задуму.

      — Так... Ви мене вже вибрали. Чому я , а не хто інший? – запитав Володимир.
      — Пропонував голова, ми підтримали,—  відповів Тесля.— Не кожен зможе працювати заступником з пропаганди. Ця роль у Вас, Володимире Антоновичу,  вийде  найкраще.

      Володимир, розстібнувши піджак, повернувся до Микитенка. 

      — Ви, Петре Микитовичу, тільки не сердьтеся. Довірили мені посаду заступника з пропаганди, буду працювати.

      — Ви не хвилюйтесь, Володимире Антоновичу, ми допоможемо.

Потім вони вирішували, де краще розмістити госпіталь, як створити склади зі зброєю, як залучити українців до роботи в господарчо-культурних утвореннях. 

      — Головне — залучити до організації відданих національній революції людей, —  підбив підсумок засідання Янчишин.

ТРАГЕДІЯ ЄВПАТОРІЙСЬКОЇ ОУН

       Протягом двох тижнів Іван Чумак здійснював зв’язок з командуванням загону „Сиваш” і керівництвом окружної ОУН. Майже всі звільнені під Джанкоєм військовополонені залишились на вишколі у загоні. Місцева молодь була сформована у трійки і розійшлась по своїх домівках до особливих розпоряджень. Ті, хто були призначені керівниками роїв, обов’язково проходили вишкіл. Серед них були люди різних національностей: українці, росіяни, білоруси, вірмени, кримські греки і татари. Повстати проти німецьких окупантів погоджувались усі. У складі дружин самооборони „Сиваш”  переважно були місцеві жителі. Савка разом з військовим референтом революційного комітету визначав,  яку кількість людей зібрати на ту чи іншу операцію, скільки залишити на вишколі. Бійці дружини самооборони після завершення операції розходилися по своїх домівках, і тільки час від часу ройові доставляли харчі на місце базування продовольчого складу.

       Після захвату повстанцями ешелону і визволення полонених німецьке командування розпочало арешти.

       Кримську організацію спіткало нове лихо – арешт і розстріл в гестапо керівника Євпаторійського районного Проводу ОУН Степана Осадчука. Це насторожило підпільників. За вказівкою Дніпропетровського крайового провідника Юрка до кримської організації був направлений новий досвідчений керівник. Ним стала Катерина Мешко з документами, оформленими на Ольгу Пруднік. Її супроводжував студент, крайовий працівник служби безпеки Іван Дубенко (справжнє ім’я Леонід Ларжевський). Завдання Юрка –  виявити причини провалу, переформувати місцеву службу безпеки, а підпільників, які не мали стосунків з Осадчуком, перевести в розпорядження крайового Проводу, -  нове керівництво виконало. Згодом надійшло нове, нелегке завдання – створити арсенали зброї та медикаментів.
ІВАН

       Вечір оповив севастопольське небо. Вгорі замерехтіли незліченні зорі, простягаючись вдалечінь до темної безодні моря. Зсунувши на потилицю капелюха, Володимир Шарафан підставляв спітніле чоло морському вітерцю. Він удавав, що байдужий до замаскованих у гавані німецьких кораблів. А тим часом думав він не про кораблі. Вранці він із сумом довідався про невдачу, що спіткала Євпаторійську ОУН, і цього вечора на зустрічі з севастопольським провідникам Іваном хотів усе як слід обміркувати. Було ще одне важливе завдання : Володимир  мав  вручити провідникові припис на прибуття до Південного крайового Проводу. Припис воєнного часу не передбачає обговорень, але хотілося багатенько про що поговорити.

      — Мої вітання, Володю, —  промовив за спиною знайомий голос. 

      Володимир повернувся і побачив перед собою засмаглу руку, яку Івана протяг для привітання.

      — Здоров був, Іване. Чому ти так безпечно, без паролю?

      — Був би хтось інший, незнайомий, обов’язково б сказав: „Море тут спокійним не буває...”

      — Особливо надвечір, - відповів на пароль Володимир

     Вони потиснули один одному руки і пішли від вокзалу на  Корабельну сторону.

      Обабіч, мов сторожа на варті нечуваного зубожіння, під кручами біліли  будівлі. Більшість халуп збудовані із саману. Навколо домівок -  низькорослі дерева. Листя на них від  пожовкло та опало. Вузенькі, витесані з сірого місцевого каменю східці вели до будиночку під самим курганом. Східці від давності стерлися, втратили свою симетрію, і Володимир піднімався по них дуже обережно. Підйом тривав не більше семи хвилин. В будинку вони сіли за невеликий столик,  і Володимир передав Івану припис. Той довго читав, потім над чимось задумався, дивлячись у маленьке віконце. Підпільна робота не дозволяла зайвих питань, але  Володимир здогадався, що на Івана чекають нові життєві випробування. Нарешті Іван поглянув на Володимира.

      — Це від Юрка, —  сказав пошепки, —  нашого провідника. Наказано переправити в Одесу до Остапа закуплену нами зброю і залишитись в його розпорядженні. У мене, Володю, погане передчуття, але накази не обговорюються. До речі, ми з Петром закупили невелику партію медикаментів для госпіталю. Я на днях збирався їх переправити до вас. Може, ти забереш їх з собою, як повертатимешся до Сімферополя?
      — Кого рекомендуєш міським референтом з пропаганди?

      — Вчительку.

      — Познайомиш.

      — Пішли, тут недалеко, 15 хвилин ходу.

      Вони спустились до залізничного вокзалу і піднялися на Ушаковку. Центр міста мало чим відрізнявся від Сімферополя, хіба що меншою кількістю дерев і більшою кількістю розвалених будинків. У вітрині аптеки лежали медикаменти, але за нечуваною ціною. Тротуарами походжали військові в німецькій уніформі. До комендантської години залишалось небагато часу. Вони встигали заглянути до української школи і повернутися до будинку Івана.

       Іван добре орієнтувався в коридорах шкільного приміщення. Учительку він помітив у спальні, біля дітей. В кутку кімнати палала піч. Поруч, біля купи дров, сидів учень і час від часу зазирав у щілинку печі. „Мабуть, черговий” -  подумав Володимир. Посередині кімнати сиділа худенька жіночка. Вона із захватом  про щось розповідала, але, побачивши Івана з незнайомцем, тихенько вийшла в коридор.

      — Доброї ночі, Оксано Тимофіївно! Знайомтесь, це друг, Вусач – референт з пропаганди.

· Дуже приємно, добрий вечір.

· Це  Чайка, — сказав Іван, не звертаючи уваги на запитання, —
наш директор української школи.
      — Радий познайомитися, — обізвався Володимир. — Скільки дітей навчається в школі?
      — Шістдесят три, в тому числі 11 сиріт, які постійно проживають у школі.
      Володимир з усмішкою запропонував:

       — Тут кілька підпільних журналів „Пробоєм”. Прогляньте і підготуйте невелику доповідь про пропаганду визвольного руху в Севастополі і завдання організації з поширення агітації серед населення.

· Я так зрозуміла, що ви, друже Іване,  хочете перекласти
на мене свої функції?
· Справи, пані Оксано, склалися так, що мене відкликали.

Ви переходите в розпорядження міського провідника Петра. Будете виконувати функції референта з пропаганди. Всі організаційні вказівки вам надішле Вусач. Тому..., прощавайте, Оксано Тимофіївно. 

        В його голосі бриніла якась висока нота, що виявляла роздвоєність Іванової душі : бажання попрощатись з цією надзвичайною жінкою і водночас вибачитись за те, що не завжди виходило надати їй допомогу. Володимир  узяв її тонкі руки у свої широкі долоні і з великою ніжністю тепло поцілував. Вона стояла нерухомо, розгублено, і тільки зронила якийсь звук, схожий на пісню.

       Нарешті вони вийшли із школи  і спустились на вулицю Ушакова. Навколо стояла мертва тиша, а шум прибою ще більше згущував її... Море глухо билося об скелястий берег, то шуміло, то затихало. Ліхтар внизу, біля залізничного вокзалу кидав на землю вузеньку смужку світла. Дув легкий вітер і наповнював прохолодою повітря. Володимир та Іван обговорювали план перевезення зброї із Севастополя до Одеси.

      Оксана Тимофіївна довго дивилась їм услід, поки два силуети не зникли на східцях біля самої залізниці. Вона не знала, що сьогодні розмовляла зі своїм ройовим останній раз.

       Р.S. Референт севастопольського націоналістичного підпілля з пропаганди Василь Чмига, він же Моряк, Іван, прибув до міста у складі Похідної групи ОУН. За наказом Південного крайового Проводу ОУН  в жовтні 1941 року був переведений у розпорядження Остапа, а потім -  сотником повстанського загону „Бійці”, що діяв в Одеській області. В одній із операцій в Голованіському районі він загинув від рук гітлерівців.

      Над морем горіло ранкове сонце.

      Зустріч із Петром відбулася рано -  вранці на залізничному вокзалі. Спочатку говорили про те, що стосувалося Івана, а потім розмова зайшла про проблеми революційного націоналістичного підпілля міста. Петро був набагато старший за Володимира. Запалі щоки і сивина на скронях  підкреслювали його мужній вигляд, але обличчя зовсім не мало якихось характерних рис, і ті, хто його бачив вперше, ніколи не впізнавав удруге. Треба було  навмисне запам’ятовувати цю особистість. Не сановитий, спортивної статури, він завжди діяв непримітно і не відрізнявся якоюсь особливою поведінкою.

      Петро із сумом розповідав про зраду адмірала Октябрьського, про моряків, яких залишили на загибель, і тисячі яких полягли біля укріплень 35-ї батареї. Потім почав розповідати про санітарний транспорт „Вірменію”. Трагедія ось уже півроку була на вустах у севастопольців. Вони проклинали радянську владу за це найбільше знищення  севастопольців. 

      — То це була не катастрофа? — запитав Володимир.

      — Ні. Це було сплановане вбивство поранених, —  відповів Петро. —  Вбивство людей, яких потрібно було лікувати, витрачати на них час і кошти...

      — І хто спланував цю акцію?

      — Мабуть, органи НКВС. Кажуть, що санітарний транспорт „Вірменія” знайшов вічне місце спочинку на траверзі Алушти. Штурман Сорокін, який до „Вірменії” затопив ще два судна: на Печорі – баржу, а на Балтійському морі – військовий корабель,  7 листопада 1941 року навів судно на якірну міну радянського виробництва  . За такі пригоди командування перевело його на Чорноморський флот і призначило штурманом... без корабля.
       Морське командування напередодні катастрофи призначило Сорокіна  військовим лоцманом на „Вірменію”. Це колишнє пасажирське судно із серії „Кримчаків” довжиною 112 метрів і шириною 25 метрів. Судно було до війни вантажно-пасажирським, а з початком війни його переробили на санітарний транспорт. На ньому були установлені дві гармати 45 мм та два зенітні кулемети. Командиром корабля був призначений капітан Плауновський.

       5 листопада 1941 року транспорт „Вірменія” доставив у Севастополь боєприпаси, паливо та бійців Стрілецької дивізії. 7 листопада транспорт завантажив у Севастополі 5000 севастопольців, а в середині дня пристав до берега  у Ялті, де довантажився 3000 ялтинцями.

       Ось тут, в Ялті, командування дало Плауновському військового провідника лоцмана Сорокіна, щоби він провів судно вздовж берега між замінованими зонами.

       Під час маневру „Вірменія” наскочила на радянську глибинну міну. Вибух був наскільки потужним, що транспорт опинився на дні за кілька хвилин. Врятувалося тільки 7 чоловік, в тому числі і Сорокін. Це говорить про те, що акція була спланована і здійснена руками Сорокіна. Він підклав вибухівку і кинувся за борт судна.  8000 кримчан миттєво загинули.

      Петро замовк і задумався, дивлячись на синій обрій через вікно. 

       Володимир пригадав, як того ж 5 листопада він потрапив в полон під Судаком, і як доля обрала  для нього шлях ризикований і благородний. Він придивлявся довкола, намагався робити тільки добро людям і ненавидів усіх, хто пророкував зло. Ось і в цьому випадку, з „Вірменією”, велике зло було створене прихвоснем режиму. Родичі загиблих і взагалі севастопольці мають моральне право на помсту, на вселюдний осуд злочинів комуністичного режиму.

      Нарешті вони залишили свої важкі роздуми і почали обговорювати план переправи зброї в „Холодний Яр” за дорученням Ольги. Вирішили цю операцію покласти на загін Рустема.

       — Ось тут медикаменти і гроші, -   звернувся Петро до Володимира і поставив перед ним велику коричневу валізу.  Я думаю, що ти зможеш взяти її з собою в потяг, адже тут нічого протизаконного немає.

      —  Добре, візьму... А ти візьми мою валізу з літературою. 

      Він поставив поряд менший чемодан, і вони розійшлися: Володимир до потягу, а Петро – у місто.

ОЛЬГА

      На серпневому засіданні Кримського Проводу ОУН Ольга Пруднік подякувала Петрові, Рустемові та Шарафану за успішне виконання завдання з доставки зброї і медикаментів до центру. Вона оголосила, що центром формуються загони Української Повстанської Армії, і Кримська організація не буде стояти осторонь від цього питання. Ситуація, що склалася на фронті, дає можливість розгорнути визвольну боротьбу в Криму, але дві сотні повстанців не вирішать цього важливого завдання.

· Ми активніше долучимося до формування повстанських загонів. На сьогодні маємо підготовленими більше тридцяти ройових, маємо дві дружини самооборони. Але чи підтримають нас кримські партизани і місцеві націоналістичні організації? Про нашу готовність я маю доповісти центру і отримати конкретні вказівки. Зі мною до Львова поїде Друг Ша. Виконувати обов’язки Всекримського провідника буде Севастопольський провідник Петро.

Ось такі конкретні і останні завдання були поставлені

Ольгою. 

 На початку вересня вони з Володимиром вирушили до

Дніпропетровська, де на той час розпочалось формування УПА Південь. Дніпропетровський Південний Крайовий Провід, очолюваний Василем Куком, вручив Катерині Мешко, як членові УГВР, припис відбути до Львова, а Володимир був затверджений на керівну роботу в ОУН Криму, пройшов необхідне стажування і отримав завдання по формуванню кримчанами УПА. Повернувся Володимир до Криму в середині вересня 1943 року і розпочав поетапну відправку добровольців до лав Української Повстанської Армії. За матеріалами  таємної справи № 329, підтвердженої доказами допитаних, тільки за жовтень до лав УПА відбуло 43 члени ОУН.

      Тисяча дев’ятсот сорок третій рік. Осінь, ні, ще тільки початок кримської осені, жовтень. Катерині до найменших подробиць були відомі площі, вулиці, закутки, будинки, знала вона і усіх наших людей. Це були дні і ночі, ранки і вечори, повні напруги і чекання. Це була боротьба, ризикована і на велику ставку, і ставкою цією була воля. Ризикували, але відчували велич і відповідальність моменту, передчували велику боротьбу. За справами оцінювали один одного і гартувались. У цьому вирі народжувались міцні і відпадали слабкодухі. У вишколі власного життя формувалися справжні борці. Це були дні буремної юності, які не забудуться ніколи Це були сторінки подій, які творились від мрій, від бажання, від почуттів душі. Володимир пригадує їх першу з Софійкою зустріч. Був вечір. Періщив осінній дощ. З моря залітали вітри і пронизували перехожих. Гуляючи вулицями міста, Софія і Володимир зупинялись біля інститутського гуртожитку, де вони щоденно зустрічаються. Минають хвилини – чверть години – півгодини. Має прийти. Вочевидь, забарилася. Ще хвилинку... А очі шукають знайому сильвету на Інститутській вулиці. І ось вона, його кохана Софійка-Зося. Скільки було щастя і відчуття, що душі побрались, всі мрії та бажання злилися. Але хто знав, що доля заплаче. І всьому вина – війна, яка не могла вказати вірного шляху людям. Тепер Софія кожного дня з тривогою проводжала і зустрічала його.

· Володику, пам’ятай, у тебе маленькі діти!

      І цього разу вона довго наставляла його бути обережним, адже принаймні з тиждень він буде в чужому місті. Софія щиро підтримувала політичний вибір чоловіка і в усьому допомагала, а якщо в нього щось не виходило, давала в руки скрипку, смичок, і він починав грати полонез, той полонез, який наспівувала колись Гелена, передаючи свою улюблену мелодію, яку чула від своєї мами ще в  колисці.

     Володимир сидів у потязі навпроти Ольги,  і його погляд був глибший від найглибшого моря, але його мрії не могли втопитись в цьому погляді. Відчуваючи тепло від дотику жіночої руки, Володимир покинув свої мрії на потемнілому  небі пейзажу, що віддалявся,  і питально подивився на Ольгу.

      — Ти так схожий на мого чоловіка, Омеляна Логуша. Я тебе з ним обов’язково познайомлю. Насправді моє ім’я Катя. Я кажу це тобі тому, що нас у Дніпропетровську зустрічатиме Меля, тож нехай тобі не буде дивно, коли він мене називатиме Катрусею.

      От життя! Живе поруч людина, хороша людина, з хорошим княжим ім’ям Ольга, а виявляється, вона не Ольга, виявляється, вона просто тінь. Рік поруч проходила і зникла назавжди.

· Помиляєшся... Тінь таки зникла, а її справи залишаться

навічно.

ПЕТРО

      Ніхто не знав його справжнього імені . Більшості він був відомий як  Григорій Вольчак. Знаємо тільки те, що він був провідником Севастопольської Організацій Українських Націоналістів, військовим референтом Кримської ОУН до вересня 1943 року, а з початку вересня по кінець жовтня 1943 року -  Керівником Кримської ОУН. До Севастополя Петро прибув  для організації повстання проти гітлерівських і радянських окупантів у складі похідної групи, яка почала діяти на у місті з січня 1942 року.

      Незабаром у цю групу почали переходити мельниківці, а також місцеві жителі. Був створений Севастопольський український комітет, українська школа та організоване культурне та повсякденне життя українців. Одне із завдань, що було блискуче виконано Петром, -  створення резервного складу зброї та медикаментів. В основному зброю, що була залишена радянською армією, викупляли у місцевого населення. Петро налагодив зв’язок з місцевими партизанами та підпільниками для координації дій повстанців проти спільного ворога - фашизму.

       Уявіть собі юнака — високого стрункого, з голубими очима, енергійного, з привітним та рішучим поглядом. Його руки люблять доторкнутись до всього нового й відчути приємність там, де вершиться справа. Руки, що люблять працю і гвинтівку. Людина націоналістичних ідей, знає і шанує своїх авторитетів і ненавидить ворогів.  Він не егоїст, бо не знає нікого схожого на егоїста, і не цинік, бо так називають людей з хибними думками. Його поведінка завжди виважена, а розум  - як у старої досвідченої людини. Він хоче змінити рабський світ. Йому завжди щастить, і його молоде “я” рухає думку. Молодість не завадила йому набратися корисного досвіду на  життєвому шляху. 

      В історії української визвольної боротьби ще й досі живуть незабутні справи українських повстанців, незважаючи на протидію мельниківців  і більшовицької   пропаганди, яка приписувала бандерівцям справи "українських реакційних буржуазних націоналістів", якими саме і були члени  іншої ОУН, мельниківської.

      Для ОУН Севастополя початок 1942 року був часом піднесення сил і енергії, часом наполегливої праці і розгортання нових перспектив. Як і в  усьому Криму, в Севастополі існували місцеві прихильники української державності.

                              Частина третя

                         ВОЛЕКРИЛА НЕВМИРУЩІСТЬ
УЧИТЕЛЬКА
      Пролунав дзвоник. Діти перестали бавитись. Стомлені, мов пташенята, вони усілися за парти, чекаючи на вчительку. За вікном севастопольське море зливалось з обрієм своєю голубінню. Недалеко від моря, біля підніжжя пагорка, розмістилася школа. Вікна школи були обплетені виноградною лозою, важкою від сонячних солодких ягід. Де-не-де лишилися будинки з обгорілими стінами. Серед руїн  незайманим лишилося тільки шкільне приміщення, в якому дітвора і навчалась, і в більшості своїй жила. Центром і душею  шкільного життя була старенька вчителька Оксана Тимофіївна, яку щиро любили і кожного разу чекали на її розважливі розповіді. Здавалось, що вона знає усе на світі. Захоплено слухали діти фронтові замальовки про геройські вчинки їхніх батьків, і кожного разу в їх сумних очах  поставало прохання:
      —  Оксано Тимофіївно, розкажіть і про мого татуся...

· І про мого!
· І про мого..
     Вони чекали, поклавши руки на парти. Раптом двері класу відчинились, до столу підійшла  Катерина, учениця старшого класу.
      — Увага... Сьогодні я буду учителькою,  —  сказала вона впевнено, і від рвучкого руху голови тріпнулося її біляве волосся.

      — Руки складіть навхрест, пальці сплетіть... Хто пустуватиме, той буде покараний, хто...

      — Не лякай, ми німцями лякані!  —  крикнув Петрик.  — Краще скажи, що трапилось із нашою вчителькою.

      — А скажи-но мені, учню, чого це ти кричиш поперед учителя, слухати не хочеш? Оксана Тимофіївна наказала мені сьогодні  бути вашим учителем.

    Щоб  додати ваги своїм словам, Катруся взяла указку і постукала по столу.

    Діти принишкли, тільки найменший, Андрійко, голосно засміявся.

      — Неуки вчителями не бувають. Спочатку абетку вивчи і таблицю множення...

     Катруся почервоніла. Вона поправила рукою свої білу хвилю волосся, глянула спідлоба на Андрійка.

      — А ти знаєш абетку?! А ти вивчив табличку множення?! Хто знає – піднесіть руки!  —  підвищила голос „учителька” і строго подивилась на дітей.  —  Хто знає, я запитую вас... Отже, ніхто не знає?

      Діти принишкли. Дійсно, ніхто абетку не знав. Адже за 15 днів вересня  вони пройшли тільки частину шкільного матеріалу, а два попередні роки війни байдикували, бо школи не було. Тільки в 1943-му році севастопольський український комітет організував національну початкову школу.

      — Ану, скажіть мені, хто такий Роман Бардахівський?

      Молодші розкрили очі від захвату, а старші піднесли руки, похитуючи ними, щоб  Катерина  неодмінно викликала саме їх дати відповідь.

      — Скаже Гриць.

Хлопчик підвівся, глянув круг себе і боязко сказав :
      — Мама говорили, що це партизан-бандерівець, який бив німців за те, що прийшли на нашу землю.

     Після відповіді Гриць опустився на парту.

      — А ти що скажеш,  Ганнусю?

      — Це командир джанкойських партизан. Він боровся за наше визволення, так писали  у листівках.

      — А що скаже Василько?

      —  Це герой, закатований німцями, підпільник і учитель.

      — Отже, мало ви знаєте про Романа Бардахівського. Я вчора принесла  і віддала Оксані Тимофіївні листівку. Сьогодні вранці гестапівці її заарештували.

      —  Так чому ми тут сидимо? Я пропоную всім класом піти на визволення учительки..         

      —  Нехай заарештують нас усіх?

 На очі  Андрійка накотились сльози. На якусь мить він стиснув губи. Очі в нього почали похмурніти,  і плач вирвався з грудей.

      —  Не плач... Оксана Тимофіївна ніколи не плакала.

      — Це через тебе, через твою листівку. Ти винна... Бо ти завжди хотіла бути вчителькою!
     Вони всі вибігли зі школи, і кинулися між обгорілих кущів винограду  вниз до Великої Морської вулиці, де розміщалось приміщення гестапо. За кілька хвилин всі стояли перед під'їздом.

      —  Стійте! Стрілятиму!

       Гестапівець підняв рушницю, але діти не звертали на це уваги. В цю мить на порозі з’явилась учителька,  і її суворий, ніжний голос зупинив дітей.

     Вона підійшла до найменших, погладила кожного по голові, посміхнулась.

      — Підійдіть... Підійди і ти, чого плачеш? Покинь плакати, як малесенький. Які ви у мене дорослі! 

      Вона відчуває, як крається її серце і в цих українських дітях вона ніби бачить їх батьків , яких вона вчила, на жаль, російської мови і літератури. Такий був час. Про рідну мову і згадувати боялись , все було під жорстким контролем  НКВС, а німецьке командування дозволило створити міський український комітет і початкову школу. Надто багато сиріт з’явилось на вулицях. Вона дивилась на своїх улюбленців і просила Бога послати їм квітуче майбутнє, адже вони на те  заслуговують.

       Діти заспокоїлись, почали бавитись, щебетати, мов пташки. Життя не спиняє свого нестримного бігу. Діти нічого не хочуть знати про важкість життєвих проблем, вони вірять у свою щасливу долю, їх  призначення -  продовжувати вічне древо життя. Але в це древо ударила блискавка, гілки повсихали , обпалений стовбур похилився . Проте навколо коріння проросли пагінці,  і в них -  надія на продовження   життя.

       Думки Оксани Тимофіївни знову летять в далеку давнину. Колись після закінчення інституту її прислали сюди навчати дітей. Тоді майже всі дорослі і діти позбігалися подивитись на неї. Вона сподобалась усім, а згодом стала дружиною Любченка, кремезного моряка, великої душі людини. Чоловік у вільний від служби час рибалив, працював на землі, і навіть сухі гілки проростали  від тепла його працьовитих рук. Садиба зеленіла, ставала пишною. Все було добре в родині, але, на жаль,  своїх діточок Господь Бог не дав. Минули ті часи . Біль скував садибу. Зараз навкруги обгорілі пеньки. Доріжки позаростали колючим чагарником. Не було тих рук, які б піклувалися про все. Забрала війна. Земля огрубіла, запустіла, і тепер втіхою для жінки  лишилися сирітки, про яких вона піклувалася з материнською ласкою і суворістю учителя. 

       Оксана Тимофіївна пильно глянула на дітей  і подумала: „Вони теж люди. І чого б  мені це не коштувало, я їх виведу в життя.” 

        Вона стояла й дивилась вдалечінь ... Тої ж хвилини  її потаємні  думки злилися з вічністю оксамитового обрію і вечірньої морської хвилі, по яких мчав непомітно символічний вершник. Він наблизився, і вона розпізнала в невиразній примарній постаті Святого Георгія. Однією рукою він тримав поводи коня, другою, схилившись до неї , обійняв її , поцілував, як матір . Він не мав часу. Адже війна на нашій землі. Буде бій, і вершник мав поспішати на допомогу воякам.

     — Ходімо,   — смикали учительку діти.

     Крутими сходами вони рушили до школи, а там ще  довго-довго слухали її розповіді.

      Перед світанком морок погустішав. Перед тим, як вщухає буря, її останні хвилі найстрашніші. Вони поглинають все: човни, людей...

     Оксана Тимофіївна стала коренем життя в цій чорній лихомані.

     — Вставайте! —  стурбовано гукнула вона дітям . — Треба тікати!
     Надворі лютував бій. Дітям хотілося спати, але вони слухняно прокидалися, і вчителька швиденько вела їх   до підвалу, в якому ще до війни було обладнано бомбосховище.

      Німці нишпорили всюди , закладали вибухівку, підпалювали будівлі, обливаючи їх гасом, стріляли овець, свійських птахів, грабували останні  припаси людей. Язики полум’я  облизували все довкола. Крики і постріли... 

     Знали б ви тільки, які в Криму були чудові світанки ! Наче перлами, сонце грається хвилями. Запашні квіти посміхаються бурштиново . Гірські рисі гуляють скелястими карнизами над сірими прірвами. Рись не полює, а охороняє красу. Тільки сонце і смуга синього кобальту окреслюють замкнутість гір. Із їх таїни росяний димок  мерехтить в лоні ніжності і линуть обриси вічності в білих лілеях хмарин. 

      А цей світанок був іншим. Треба чекати, треба терпіти, щоб побачити ту, давнішню красу. Стискалося серце, коли цокотіли кроки в шкільних коридорах, і двадцять пар очей світилися від жаху у глибокій мовчанці. Тільки море гомонить зі срібним листям олив про горе людське. Стогнуть почорнілим віттям платани на Малаховому кургані, і плачуть струмки по схилах Південної бухти. Але за ці роки зовсім повисихали сльози і зачерствіли серця. І хоч діти, здається, за мить все забувають, бігають, граються, але потім... Потім всі нещастя, як хижий птах, кружляють в їх чистих очах. Ось тоді вони біжать до своєї вчительки-матері, шукають захисту і спокою, її обіймів і теплих слів. Під її захистом, від її повчань діти зростають, мужніють, набираються досвіду.

     Хлопчики і дівчатка  збилися табунком кругом вчительки і слухняно виконувала її настанови. Діти не мають великого досвіду, не можуть приймати важливі рішення усвідомлено, а у неї є інстинкт, який допомагає бачити навіть приховані справи.

     —  Все скінчилося, ми вільні!
     Вона, оточена дітьми, тільки - но вибралась зі схованки, як з усіх кінців почулося  переможне: „Ура-а-а-а!!!”

     Але радість була недовгою. Знову прилетів хижий птах – офіцер  в енкаведистському одязі, постукав у двері школи.

     —  Доброго вечора, пані Любченко... Не чекали?

     —  Доброго вечора, якщо він добрий...

     —  Чого ж Ви, пані, навчали діток? Націоналістичної мови?

Він кидає погляд на дітей. Ті, як пташенята, на яких напав шуліка, злякано збилися довкола Оксани Тимофіївни.

     — Скажу тобі, шановна пані, мені не шкода буде, коли ви сохнутимете за залізними ґратами. Захотіли стати вільними? Там дістанете свою волю.

     — Мені здається, що недобре  ятрити рани дітей . Вони всі, пошли їм Господь здоров’я, чесні і хороші. Ось тільки таких, як ви, будуть цуратися все життя.

      Він знову кинув погляд на дітей, посміхнувся, а потім виклав свої думки :
     —  Я прийшов заради дітей, і пропоную віддати їх по-доброму.

     —  Геть!  —  сказала Оксана Тимофіївна рішуче. — Не дам нівечити дитячі душі! У них волекрила невмирущість!
       Це були останні слова, які вона промовила на волі. Вона побачила залізні тюремні ґрати і до останнього дня життя носила тавро зрадниці.
АПОСТОЛОВО

          Володимир Шарафан випростався і з силою відчинив двері в купе. Духмяний солодкуватий аромат баштану вдарив йому в носа Тільки тут він з повною силою відчув наближення осені. Вона цього року була суха, як і літо, — ані краплиночки. Земля понад залізничним шляхом порепалася, трава обабіч нього вигоріла. Самі перепини в землі кругом чорніють, і, здається, окрім кавунів та динь нічого на Херсонщині не вродило. Ближче до Дніпра повітря було вологим : там по яругах .у гущавині, багато джерел та струмків. На тернах блищить павутиння, воно висить і на дротах телеграфних стовпів, що тягнуться понад шляхом. Кругом голо, лише де-не-де у полі видніються скирти соломи. До Дніпропетровська лишилося половина шляху. Ольга призначила за себе провідником Кримської ОУН голову Севастопольської організації, друга Петра. Вона попросила, щоб до місця дислокації Крайового Проводу в Дніпропетровську її супроводжували заступник з пропаганди Володимир Шарафан і заступник з військових питань Григорій Волощук. Потрібно було вирішити організаційні питання по керівництву обласною організацією. Вона вже знала, що її залишать в центрі, і хтось із її заступників буде затверджений провідником. Більшої переваги Ольга надавала Володимирові,  і не тільки тому, що він був дуже схожим на її чоловіка, а й тому, що він серйозно ставився до справи, мав хороші зв’язки з організаціями інших національностей, партизанами, підпільниками. Всі мали його за свою людину. Вона подумки перебирала всі якості Володимира, аналізувала  "за і проти" і поглядала в його бік. Він стояв біля відкритого вікна і вдивлявся в далечінь, і раптом наче відчув, що за ним стежать жіночі очі. Він озирнувся. Погляди Володимира і Ольги зустрілися. Він допитливо вдивлявся в обличчя Ольги , і вона якось тихо, не поспішаючи, і на диво спокійно сказала:

       — Сідай, будь ласка . Щиро дякую, що провітрив купе.

        Знову мовчання. Ольга задумалась. Її товаришам по купе невідомо, що вона  - член Південного Крайового Проводу ОУН. Від її рішення може змінитися партійна кар’єра кожного з них.  Для неї найважчим був 1943 рік. П’ять місяців день і ніч вона працювала разом із представником служби безпеки Південного Проводу Іваном Дубенко. Принаймні, таким було його прізвище  згідно з легендою. Ольга змогла виконати завдання центру по комплектації Української Повстанської Армії легіонерами, переправити в Холодний Яр велику партію зброї та медикаментів. Вона б ніколи не виконала завдання без таких відданих патріотів України, як Володимир Шарафан, Петро Мельниченко, Григорій Волощук і багатьох інших друзів.

      Ольга заговорила ніби сама до себе:
       — А все - таки скільки хороших справ зроблено... Ти про щось хотів мене запитати?  —  звернулася вона до Григорія.

       — Ні, не запитати. Хочу просити залишити мене в центрі. Я розумію, що нас запросили не випадково.

       — Нас запросили тому, що для досягнення програмної мети буде доведений новий формат завдань. Інші питання і те, яке ти тільки що підняв - другорядні.

        Григорій був задоволений відповіддю. Більше, ніж повідомила Ольга, вона не могла розповісти, а він не повинен був запитувати. Це було золоте правило націоналістів. От Володимир ніколи не цікавився її справами, але завдання виконував старанно і відповідав на запитання правдиво. Від нього вона знала, які завдання виконували радянські підпільники, і навіть дозволила передавати партизанам деякі відомості про розташування збройних арсеналів, складів пального, місця дислокації німецьких військ. За її наказом партизанському загону була передана акумуляторна батарея для радіостанції, аби підпільники ще більше довіряли Володимиру. Так, він найбільше підходить до ролі обласного провідника, його і хотіла пропонувати Ольга. 

        З Дніпропетровська десь з  годину їхали до Апостолова. Від станції дорога була брукована, а далі  -  ґрунтова, аж до райцентру. Сонце вже стоїть низько, ось-ось сховається за будинки міста. На вулиці ще трохи віє теплом. Узбіччя усипані підгорілим листям з кленів. Не доїжджаючи до центру, супутники вийшли. Обабіч над тинами вишневі садки. Вишні сяють у сонячному промінні і наче горять вечернею загравою. Їх так багато, аж гілля гнеться. «Дз-з-з», — гудуть бджоли понад вишнями, опускаючись рухливою жовтою стежечкою до вуликів.

      — Поглянь, — стрепенувся Володимир  і жестом показав перед собою, — це вулиця, яка нам потрібна.

      За цією адресою був високий приватний будинок. Ольга залишила своїх супутників хвилин на десять на вулиці, а  потім повідомила, що провід розміщується за іншою адресою. Усе було так, як у  шпигунських фільмах: обережність і пересторога. Нарешті аж з четвертої спроби кримчани потрапили в будинок за справжньою адресою. Коли вони підійшли до дверей двохповерхового будинку, назустріч їм вийшла жінка у чорній вечірній сукні. Вони з Ольгою обмінялись люб’язностями, як давні знайомі.

      — Заходьте, Провідник чекає.

       За столом сидів їх ровесник, невисокий, кремезний і привабливий. Він піднявся назустріч Ользі, взяв її за руки і посадив поруч. Потім глянув на проводжатих і мовив англійською:

      — Sit down. Cigarette?*

      — Ні, дякуємо, не палимо, -  за обох відповів Володимир.

      — Будемо знайомитись. Крайовий провідник Юрко,—  відрекомендувався Василь Кук прибулим.

      — Заступник обласного провідника по пропаганді, друг Ша,—  представився Шарафан.

      — Військовий референт Грицько,—  слідом випалив Волощук.

      — З подругою Катериною ми давно знайомі, -  посміхнувся провідник.

      — Я в Криму працюю як Ольга Пруднік.

      — На щастя, працювала. За рішенням центру ви переводитесь в інше місце. Тепер до справи. Скільки ваших людей пройшли вишкіл у старшинській школі?
      — Шістдесят вісім. Із них членів ОУН тридцять шість.

      — Малувато... А скільки реально може стати до зброї? Ми створюємо УПА-Південь.

      — Можливо, з півсотні. 

      — Зовсім мало. Тоді не будемо гадки гадати. Їх потрібно направити до нас. Списки з собою?
      — Так, — відповіла Ольга, відвернулась до вікна і звідкись дістала аркуш паперу.

      Василь Кук наказав викликати Арсена. Разом вони вийшли з кімнати, і Шарафан і Волощук змушені були  більше як півгодини читали журнали.

      Юрко повернувся один. Він повідомив, що Володимира затверджено провідником, хай він повертається до Сімферополя і продовжує справу, а Волощук буде приймати легіонерів з Криму і формувати повстанську сотню.

Зайшов Арсен. Кук відрекомендував йому кримчан і передав список.

      — Відкликати з Криму провідника Петра і друзів згідно з цим списком. Завдання термінове. Арсен на знак згоди кивнув головою.

      — Забирай з собою друзів, підготуй їм проїзні легендовані документи.

КІРОВОГРАД

      І знову напівпорожній поїзд. Володимир вирішив заїхати в Кіровоград, згадати літа юності. З 1925 року він виховувався в дитячому будинку, потім вчився  в педагогічному технікумі, а з 1930 року працював учителем фізики в робітничому вечірньому університеті  міста Кіровограда. Коли йому виповнилось 10 років, його батько, Антон Павлович, помер. Мати, Марченко Раїса Петрівна, корінна кримчанка з Новгород-Сіверського (с.Зуя), працювала в сільській школі спочатку на Дніпропетровщині, а потім в Петрівській школі Кримської області. Володимир часто гостював у матері, і на пропозицію вітчима, Якова Степановича, вступив у Кримський педагогічний інститут, одночасно працюючи інструктором кримської бібліотечної мережі. Йому хотілося походити вулицями Кіровограда, згадати дитячі і студентські злиденні роки і, можливо, зустріти друзів юності. Але зустріч з Кіровоградом була суцільним розчаруванням. Мабуть, немає все ж таки кращого куточка землі, ніж рідний Крим. І хоча Володимир народився в Києві, малою батьківщиною для нього завжди лишався Крим. Тут народилась його мама, її батьки, батьки її батьків, а головне, тут народилися його діти, його пташенята, за якими він так сильно скучив. Він ходив по вулицях міста, ї вони йому ледь згадувались. На маленькому базарному майдані з ранку до вечора стояли мовчазні люди, тримаючи в руках усе, що було у них найкоштовніше: костюми і пальта, сукні й згортки матерії, черевики й «кіровські» годинники на вузеньких ремінцях... І все те не продавалося, а мінялося хоч на який-небудь харч. Та найчастіше в натовпі було чути: «В кого є сіль? Віддаю чоботи за склянку солі...» 

      "Треба багато зазнати в житті, щоби дійти до ручки,—  думав Володимир, —  людям помирати не хочеться, ходять, шукають порятунку, доки й ноги не відпадуть. А були які непосидючі, козакували й добре працювали. Тепер клопоти обсіли, і торбини пусті, наче вимерли Турбаї справжні, а німець собі надумав з них кріпаків зробити. Не вийде!"

      Цей сорок третій рік , рік поразок і перемог, кривавий рік історичних баталій і нелюдських битв, критичний по силі, незламний по волі, безсонний сорок третій рік! Рік оборони, рік боїв з німцями, рік славних битв Української Повстанської Армії. Ще повстане далина великих боїв. В очах Володимира шаліє пахуча, невідступна урочистість кіровоградських тополь і загадковий сорок третій рік! Прощавай, місто юності!
       Володимир сів біля дверей, притулився спиною до стіни вагона, яка гойдалася і заколисувала, і дивився у прочинені двері на небо. Низькі чорні хмари, здавалося, стояли нерухомо, але по тому, як вони час від часу засмолювали негусті дрібні зорі і як ті зорі знову ненадовго з'являлися, Володимир впевнився, що хмари рухаються. 

      Поїзд смикався, набирав швидкості, потім гальмував різко, а то просто зупинявся посеред степу і довго стояв. Біля переднього вагона, біля паровоза було чути німецьке ґелґотіння. 

      Вагон розгойдувало все дужче й дужче. Цей одноманітний рух заколисував. Володимир прокинувся від гучного гуркоту дверей. І не одразу розгледів на тлі сірого дощового неба німця напідпитку, що стояв простоволосий, без зброї, у довгих, по самі лікті, шкіряних рукавичках. Німець обвів ліхтариком усі кутки, помовчав, розставивши ноги і згасивши ліхтарик, і раптом крикнув: 

      — Гераус!!! [1]
      Першим пішов до дверей дядько. В руках у нього був невеличкий вузлик. Німець поманив чоловіка пальцем до себе. Коли дядько підійшов близько, німець відкинувся плечима назад, обкрутнувся на одній нозі, а другою з усього маху вдарив старого вище колін. Дядько охнув і сторчма випав з вагона. Німець знову став у попередню позу і чекав жінок. Володимир одчинив свої двері. Зойкнула жінка, закричала друга, третя... Німець бив їх так само, як і дядька. Володимир уважно оглянув свого противника і, помітивши його товстий живіт, подумав: "Ось що тебе доконає..." Володимир помітив, що німець б'є лише правою ногою, підскочив до нього зліва і з усієї сили штурхонув ногою в живіт. Німець полетів з вагона, перекинувся в повітрі й посунувся сторч головою по крутому насипу. Володимир довго дивився на жертву, яка лежала непорушно, поступово  віддаляючись.

       Супутники Володимира почали дякувати, улесливо посміхаючись. Тепер вони могли нікого не боятися і їхати спокійно. Поїздом мали дістатися до Сімферополя. Після поїзда вони мчали по території Криму і через три години сягали кінцевої станції. Біля переднього пасажирського вагона стояв гурт німців. Вони палили цигарки та реготали. Ніхто з них поки що не помітив відсутності п’яного вояки. Володимир попрощався зі своїми супутниками і покрокував вулицями рідного центрального району міста до будинку №5 у провулку Профспілковому.  

ПОРАНЕННЯ

      Рана нагадувала своєю формою горіх. Її краї були сині, трохи бузкові. З одного кінця йшла смуга порізу, крізь яку випливала й випливала кров. Осколок, ударивши тіло, розірвав шкіру та м’язи. Очі Володимира застилає туман, але він бачить її — свою рану — і чує уразливий біль. Він відчуває, що в нього дві рани, ні , три... О, неначе всі груди пошпортало осколками! І всі рани наче однакової форми. Володимир стогне. Йому здається, що... земля почала швидше обертатись навколо своєї осі. Біль з кожною хвилиною посилюється, світ зникає з очей. Залишається тільки біль — гострий, пронизливий -  з правого боку черева. Разом із цим повітря густим струменем йде з легень, так що в горлянці клекоче, і він сам чує свій стогін. Невідомо звідки простягаються чиїсь руки і накладають пов’язку на рану. Шарафан бачить тонкі жіночі пальці. Йому яснішає в очах і жевріє надія, що тепер він зможе встати. Бинт ліг на рану. Знову скажений біль стиснув мозок. Володимир по-звірячому крикнув і знепритомнів. Стало тихо. У вухах дзвеніла тиша, абсолютна тиша.
ГІРКОТА
      Лікар оглянув рану, сказав коротко:
      — На операційний стіл.

      Спочатку шкіру навколо рани обробляли коричневою рідиною а потім скальпель посунувся по рані і завдав нестерпного болю. Володимир кричить. Лікар дає розпорядження увести місцевий наркоз. Асистент проколює шкіру голкою і впускає холодну рідину. Живіт холоне і біль зникає. Чути тільки тихий спокійний голос лікаря: «Скальпель, тампон, затискач, ножиці, щипці, тампон...»  Вони знову ріжуть черево і занурюються в нього. Рука ворушиться, мацаючи і шукаючи пальцями осколок, торкається всього і, нарешті, виходить звідти. По ній збігає кров, але пальці затискають осколок, які намацали в череві. Ще кілька рук опускаються над раною. Вони тримають голку з ниткою, хусточки, блискучі речі. Руки швидко починають шити.  “Цьому повезло, буває гірше”, — говорить голос. Нарешті Володимиру накладають пов’язку на черево, перебинтовують зчесаний осколком лоб, відокремлюють нерухоме зболіле тіло  від столу і заносять в палату. 

      В кімнаті лежало більше десятка поранених. У Володимира два сліди від осколків, у інших —ще більше, у декого ампутовані руки, ноги... Санітари стежать, подають, прибирають. Кімната, чиста, але пропахла ліками і хлоркою. 

      — Молодчина санітарочка, — шепоче сусіда по ліжку. 

      — Ми їй будемо все життя вдячні, — відповідає Володимир.          — А ще будемо вдячні тим санітарам, що витягли нас з поля бою і врятували. 

      — Ти майже весь останній час був непритомний, — хрипить сусіда, — я хотів лікаря кликати, але гляну -  дишеш. 

      — Я втратив багато крові. Голова йде обертом. 

      — Недаремно ж я за тобою слідкував увесь час.   

      Володимир приязно подивився  на співбесідника. Кивнув головою і заплющив очі. Розмовляти не було сили, в роті сушило. Але сусіда, навпаки, нудився від самоти  і йому кортіло почесати язика. 

      — Тебе де поранило? — знову прохрипів сусіда. 

      — В Севастополі, на Малаховому кургані. 

      — А мені під Сапун-горою праву руку відірвало.

      Володимир розплющив очі. Він довго дивився з жалем і співчуттям на безрукого солдата, поки той не ліг, а потім перевів погляд в білу стелю. На ній побачив картину бою. За останній тиждень йому прийшлось багато натерпітися. Ні їжі, ні води. Через брак однієї води можна збожеволіти! Не треба мати багато уяви, щоб намалювати собі картину того страшенного бою на Малаховому кургані. Перші дні хворі почували себе прекрасно. Вони розповідали один одному про свою любов, свої переконання, знайомилися і товаришували. Жодної різниці між ними не було. І кожного разу, коли до їхнього товариства потрапляв новий боєць, розмови і запитання поновлюються. А потім поранені почали відчувати злість, роздратування, стали уразливі, їх нервувала кожна смерть. За таких обставин іноді  трапляється те, що трапляється на війні : без роздумів і жалю люди відбирають життя у свого супротивника. 

      В кімнаті з'являється сестра милосердя. Вона підходить до кожного ліжка, оглядає усіх, запитує, кому що подати, кого чим розрадити. Десятеро пар очей стежать за нею і чекають її дзвінких запитань і відповідей. Потім сестра виходить, і сусіда починає рухатись, підніматися з ліжка. Власне, починає підносити голову, оглядаючи кімнату помутнілими очима. 

      — Вже пішла? 

      — Пішла. 

      — Покличте швидше сестру, — аж свистить його голос, — у мене всі бинти промокли від крові. Я тоді... як... закашлявся... 

      Примруживши очі, Володимир допитливо дивиться на солдата. Невисокий, кремезний хлопець із червоним круглим обличчям і кирпатим носом підвівся і сів поруч з Володимиром на стільчик.  Він і хвилини не всидить спокійно. Мабуть, увесь госпіталь його знає.

      — Що ж, на війні без руки не повоюєш, а додому не відпускають. От і пристаю до лікарів із різними запитаннями. Може і випишуть, — виправдався перед Володимиром він.

      — Гм... погляньте на нього. Подавай йому сестричку! У сестри, щоб ти знав, своєї роботи досить.

      — А чом би й ні? Якщо я мушу сидіти тут без діла,— посміхається. Потім  серйознішає і тихо, ніби сповіщаючи таємницю, тихо говорить:

      — Розумієш, якщо мене не відпустять, я сам втечу.

      — У тебе є дружина?

      — Ні, але буде. От тільки повернуся додому. Коли б ти її знав, друже!

      — А рука... Чи не буде перешкодою для неї?

      — От недотепа! І про що ти тільки думаєш! Невже ти гадаєш, що я однією рукою не зможу приголубити жінки?

      — Я так не думав. Я... розумієш...

      — Ти так говориш, тому що на лобі в тебе бинти!

      — Знаєш, — перевів розмову на інше Володимир,— у мене дружина дуже гарна, розумієш, така...  - він намагався посміхнутися. -  І дочка, і син є.

      — Чого ж ти скиглиш! Женитися тобі не треба. І за мене нема чого турбуватися.

В палату зайшла сестра.

      — Ну що ти хотів, Васильку? - звернулась вона до солдатика.

      — Скажіть, Веронічко, ви б покохали безрукого?

      — Авжеж.. Тільки такого, як ти. За таким жінка не пропаде.

Хвилинку стоїть тиша. Вероніка запалює гасові лампи на столику, виносить вазу з квітами і всім суворо говорить:

       — Ну, досить. Повечеряли, побалакали і спати! З жінками куди легше домовитися, ніж з отакими самозакоханими баламутами!

      — Гніваєтесь, Вероніко Степанівно! — кинув услід Василь.

      — Гніваюсь... Бо ти все це навмисно робиш.

      — Невже ти не можеш мене зрозуміти?

      — У мене чоловік з перших днів війни на фронті, — почулося уже з коридору,—  і щодня, щогодини серце калатає від думки: як він там, чи живий. І я б дякувала долі, аби була певна, що він повернеться отаким, як ти, Василю.

     Вероніка Степанівна зітхає. Вона чимало горя бачила і на фронті, і тут, у шпиталі, та ще й отримала похоронку.  Вдруге таке вона б пережити не хотіла. А цей Васько... Він завжди посміхався, завжди був добродушний. І що на нього найшло? Чи любила б вона його? Її серце на це запитання так, одразу, відповісти не змогло.
ЖАХЛИВА РЕАЛЬНІСТЬ
      Ще не розвиднілося, коли Софія вийшла з дому. Вона зібралась в Алуштинський гарнізонний госпіталь, куди Володимира направили на лікування після важкого поранення. Він був випадково знайдений друзями-націоналістами, що разом з ним були призвані до лав Червоної Армії, серед поля бою, непритомний і виснажений. Друзі одразу повідомили її про поранення,  і вона домоглася, щоби Володимира відправили до військового медичного закладу.  Але пройшов тиждень, а  ніяких звісток від чоловіка не було. Жінка зібрала харчі, змінну білизну і вирушила в дорогу. Хотілося побачитися, втішити його, пригорнутися. Цього бажала б кожна жінка. Вона згадала, як наполягала, щоб чоловік не йшов до партизанів, як він не послухав її. Згадувала всілякі дрібниці їхнього життя,  часті сімейні наради, особливо після пропозицій роботи в ОУН, як обговорювали нове призначення, як вона не хотіла, щоб Володимир виїздив на  Кіровоградщину. Чоловік був невблаганний. Він уже не уявляв себе осторонь політичної роботи. Вона примирилася, коли призначили його провідником Криму,  і завжди допомогла чоловікові. Вона вийшла за місто з надією зупинити попутну автомашину, хоча б до Ялти. 

      Сонце якось непомітно з'явилося на обрії і розвіяло жовту ранкову заграву. Тільки де-не-де почали з’являтися біляві хмарки на сухому небі. На очі Софії навертались сльози. Чому доля до неї така немилосердна? Тільки-но її чоловіка в січні було мобілізовано до лав Червоної Армії, а вже 1 травня 1944 року було тяжко поранено. Така реальність війни. Він їй надіслав тільки одного коротенького листа, в якому повідомив, що він служить у 247 стрілецькій дивізії 844 стрілецького полку. Вона кілька разів перечитувала цього листа і пам’ятає кожне слово:

     "Рідненька моя Зосю! Я відчуваю, що ти увесь час думаєш про мене. Я теж кожну хвилину згадую тебе, свою горлицю. У мене все добре. Ми з нашими давніми друзями в одному полку, і навіть в одній роті. Настрій пекельний. Готуємось до штурму Сапун-гори. Ось уже минає остання  година затишшя перед боєм. До Севастополя підтягнута сила-силенна військ. Румунські солдати перелякані, багато з них здається в полон. Скоро це жахливе пекло закінчиться.  У мене прогресують якісь надмірні почуття до вас, до дому, і негативні до всього, що мене нині оточує. Я дуже -  дуже тебе кохаю. Обнімаю свою пташку і пригортаю діток. Так хочеться посидіти поруч з тобою, покласти тобі руку на плече й говорити довго-довго.  Міцно цілую вас і передаю свій уклін батькам."

      Автомашина минула останні хатки на повній швидкості, порівнялася із Софією. Вона підняла руку. Військова вантажівка зупинилася. Чорнявий підполковник, що сидів за кермом автомобіля, визирнув із дверей. Він видихнув цигарковий дим і звернувся до жінки хриплим командним голосом: 

       — Якщо до Ялти, сідайте.

       — До Ялти. Дякую. А можна біля вас?

       — Давай! — крикнув шофер. 

       Софія, не роздумуючи, сіла поруч. Вантажівка їхала помалу. Водій кермував мовчки і тільки питально поглядав на Софію. Вона відчувала тривогу, яка росла й росла. Хотілося зупинитися і вийти. Вона не могла собі відповісти, чому хвилюється, а коли озирнулась, то в кузові автомобіля побачила супутницю. Тривога зникла.  На щастя, підполковник їхав не сам. Розговорились. Виявилось, що дівчина в кузові - то його дочка. Вона була така чорна, як сім галок, і зовсім не виглядала на шістнадцятирічну. Дитина-дитиною. Її мама загинула в концтаборі. Бабуня живе одна-однісінька в Алушті і дуже просить віддати онуку на виховання. Софія помітила, що дівчина заглядає на неї у віконечко. Така ж худенька, як її Людмилка. Бідолашні діти. Як тільки вони витримали всі тяготи війни?! Софія здебільшого мовчала, а потім розповіла свою сімейну історію і причину поїздки в Алушту. Офіцер заговорив з нею лагідніше і запропонував забрати на зворотному шляху, якщо вона за годину упорається. Тільки під Ялтою вони познайомились. Похмурий офіцер повідомив, що його батьки -  індійці-емігранти, а ім’я у нього екзотичне -  Рад. Нарешті вони докотились до Алушти, і автомобіль почав обережно спускатись по вузеньких вуличках-терасах. Машина з ходу гальмувала, йшла боком. Виднілися крайні хатки, а далі дорога наче падала в яр. 

       Сонце ще не піднялось до свого зеніту. Море плюскотіло, спокійне і тихе. Повітря зовсім прозоре і струмить пахощами морського аромату. На морській гладі видніються вітрила рибацької шаланди. Вулиця зелена від виноградників і кипарисів. Перед невеликим готелем вулиця ширша, там навіть можуть зупинятися автомобілі. Рад поставив автомобіль майже впритул до іншого і, заточуючись, побіг до заднього борту, перекинув в кузов одну ногу, намацуючи нею гак... Він гукнув свою чорнооку Віту. Низькоросла дівчинка дбайливо переглянула свої речі, затягла кінцівками хустини у вузлик і підійшла до Софії.

       — У вас мама є? — запитала дівчина-галка. 

       — Мама є, і брати, і дочка малесенька, і синок — відповіла солодким голосом Софія. 

       — А в мене нема, одні татусь і бабуся,  —  із сумом сказала дівчинка. —  А яке ім'я вашої дівчинки, скільки їй років, де вона живе, мабуть,  у бабусі?

      Цікавість її зростала. Софія мусила все розповідати і клясти цю війну, яка безжалісно розлучила всіх і розкидала по всьому світу. Її розповідь розчулила дівчинку. Вона схлипувала і була загадково красивою, а ще вражала Софію своїми розумними відповідями. "За це вона, очевидно, буде мати зайву увагу і буде під владою невизначеності", - подумала Софія. Вони йшли вниз серединою вулиці у напрямку Воронцівського палацу, біля якого їх шляхи розійшлись. Рад нагадав, що він вирушить рівно через годину. Вони з донькою пішли в напрямку пристані, а Софія  - через Воронцівський парк до шпиталю. 

       На східцях, якими спускалася вниз, вона прискорила крок, дійшла до вулички, нею ліворуч, пройшла стару князівську гавань і через півгодини була в евакуаційному шпиталі. Могла б бути і раніше, але не знала прямого шляху. Яким же було її розчарування і відчай, коли вона дізналася, що Володимир заарештований органами НКВС і переправлений в лікарню в’язниці НКВС у Сімферополі. До автомобіля вона не йшла, а летіла, мов чайка. Кругом море, тихе й блискуче, але вона не бачила ні моря, ні дороги, і незчулась, коли опинилась біля автомобіля. Рад ще не підійшов. Вона сіла на підніжку кабіни і вперше за всі ці дні заплакала над тернистою своєю долею. 

       Назад вони довго їхали, не розмовляючи. Коли Софія, виснажена від плачу, схлипувала, важко і похапцем  хапаючи  повітря, Рад запитав :
       — Помер?

       — Ні... Гірше.

       — А  що може бути гіршим за смерть?

       — Заарештували органи НКВС. Ви знаєте, де вони знаходяться? Підвезіть мене туди, будь ласка.

       — Добре, підвезу. Мабуть, скоїв щось серйозне, якщо його тяжкопораненого заарештували, —  з сумом промовив Рад.

       В обласному НКВС Софія звернулась до чергового і отримала відповідь, що лікарні при НКВС немає. Її чоловік затриманий як ворог народу і знаходиться в окремій камері під наглядом лікаря. Побачення заборонені, передачі заборонені, і відповідати на такі запитання черговому заборонено. З усіма питаннями треба  звертатись до працівника НКВС Керика, який здійснював арешт і проводить слідство.
        Ой, Боже ж мій! Що їй робити, чим допомогти, щоб швидше врятувати Володю, не дати йому вмерти в тюрмі? Бідолашна Софія сушила собі голову цими тривогами,  і з безнадійною тугою переконувалася, що допомогти вона нічим не може, що навіть якби життя своє віддала, то й тоді не могла б і на один крок посунути його справу.
        З такими тяжкими думками просиділа вона  в приймальні до вечора. Вона хотіла було зостатися тут і на ніч, але черговий взяв її за руку й вивів з будинку геть. Вона постояла трохи неподалік і пішла додому, мало розбираючи, що вона робить.  
      Софія увійшла до своєї темної кімнати, сіла на стілець, обперлась руками на стіл, охопивши долонями голову, та й заніміла так. Вона сама не помітила, як страшна втома, що відняла в неї всю силу, кинула її в сон, і вона заснула як мертва, впавши на кушетку.
        Вона прокинулась несподівано серед ночі.    Навкруги була темрява. Софія не могла зрозуміти, що з нею. Вона підвелася і почала згадувати, що сталося. Якусь хвилину вона думала, напружуючи пам’ять, й одразу згадала, все згадала. Вона скрикнула несамовито й кинулася з лави посеред хати.
       Її чоловік в тюрмі, в нього вимагають видати друзів, знущаються з пораненого, він помирає з голоду! Безнадійна, жахлива туга охопила жінку. Вона почала ридати, але ридання те було більше подібне до несамовитого крику, ніж на плач. Навколо була темрява, чорна, важка, похмура темрява, і серед цієї темряви, в квартирі, нікому не видна, всіма покинута, сиділа маленька жіночка і, обхопивши руками худі щоки, ридала з нестерпного болю. Вона губила все, що мала в житті: сім'ю, коханого, роботу, усе своє щастя, і чи ж могла вона не ридати, не розриватися в несамовитому плачу. Двійко діток лишалося в неї на руках сирітками.
       І вона ридала.      Ніч уже кінчалась, і похмурий невеселий день зазирав у вікно. Софія не помічала цього, не помічала, як потроху білішали перед нею стіни, як виглянула з темряви кімната, а потім меблі. Тільки тоді, коли сонце заглянуло у вікно, вона помітила світло, підвелася і, хитаючись, вийшла з дому.
       Вона пішла до тюрми. Але там ніхто на неї не звертав уваги, як і вчора. Знесилена, сіла вона на ту лавку, де сиділа учора. Вона не хотіла вірити, що чоловіка не відпустять, вона хотіла бути тут, дожидатися й діждатися. Вона просиділа увесь цей день, німа й непорушна. До неї приходила Гелена, їсти приносила, але їсти вона не могла, все розпитувала, як там її дітки і тужила, дуже тужила за своїм коханим.
        На ніч вона не пішла додому, - сподівалася, що вночі, може, відпустять, але о двадцять третій ночі вийшов слідчий і повідомив, що Володимир - ворог народу, його буде судити військовий трибунал, що вона марно чекає. Вона прийшла з надією, і надія трималася по цей час у неї в грудях. І ось надія зникла, і пекуча німа туга безнадії огорнула жінку. Вона вийшла на вулицю. В голові плутались безладно чорні думки. Ні, це помилка. Він боровся проти фашистів зі зброєю в руках, він допомагав радянським партизанам і підпільникам. "Розберуться і відпустять," - втішала вона сама себе думкою і незчулася, як дійшла до будинку Гелени.

      —  Ну що, доню?

      — Все безнадійно, сказали, що ворог народу.

      — Потрібно, щоб партизани підтвердили, що Володимир воював з ними проти фашистів.

      — Мамо, потрібно, але де ти їх знайдеш?  Ти ж знаєш, що їх усіх демобілізували до лав Радянської Армії. Що ж робити? Чекати суду? А там, можливо, хтось із партизан повернеться до Сімферополя і розкаже, що Володя забезпечував партизанське підпілля.
                        Цілком таємно
КРИМІНАЛЬНА СПРАВА №329,
(архівна 2804)

на Шарафана Володимира Антоновича,

арешт 15 07.1944 р.

 З ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ ОБВИНУВАЧЕНОГО 
ВОЛОДИМИРА ШАРАФАНА ВІД 20 ЖОВТНЯ 1944 РОКУ

     "Коли в листопаді 1941 року я потрапив в полон до румун, то був відправлений в Карасубазарський табір для військовополонених. Я бачив, як румуни і німці грабували населення і знищували все на своєму шляху : худобу, майно, продукти. В таборі мені стало зрозуміло, що чекає на нас, військовополонених. Звідти я здійснив втечу  10 листопада 1941 року і прийшов в с. Петрівку Шуйського району, де жили і працювали вчителями мої батьки , де тимчасово жила моя жінка з дітьми. 12 листопада я поїхав до м. Сімферополь. Квартира була зайнята німцями,  і я зупинився у свого колеги по технікуму, учителя Горбачова Йосипа Івановича по вул. Битакській, 26. Потім знайшов вільну квартиру в провулку Профспілковому, 5. В кінці грудня міська управа  оголосила  набір вчителів. Я звернувся за оголошенням і отримав роботу в міському інвентаризаційному бюро обліковцем бездомного майна. На цій посаді пропрацював до березня 1942 року.

        З одного боку - крах радянського ладу, а з іншого - експансивна політика германського фашизму все частіше змушували замислюватися,  що буде далі?

       Кожна імперія, що виросла на крові, в майбутньому розпадалась. Так було з царською Росією та з іншими імперіями, де народи прагнули вийти із - під гніту чужинців. Що рушило ці імперії? Національно-визвольні війни закріпачених народів. Так було в Італії під час правління Муссоліні, так було в Югославії, Чехословаччині. І ми зараз є свідками національно-визвольної боротьби, так, як це було з російським народом під час  визволення його від монголо-татарського ярма. Історичний досвід визволених народів  дозволив мені зробити  висновок, що українському народові теж необхідно звертатись до боротьби за національну незалежність.

       Спочатку мельниківські провідники Савка і Суховерський розповідали мені про бандерівців, які були начебто студентами Львівського університету і через свої недосконалі уявлення про цілі визвольної боротьби  відкололись від основної організації. За розповідями мельниківських керівників, група прихильників Бандери створила свої похідні групи для відкритої боротьби і організації кримських повстанців із залученням всіх членів підривних рухів українського народу. На думку підпільників, своїми діями в боротьбі з Німеччиною і окупацією вони викликають репресії германської військової влади. Мельниківці ж були здебільшого перекладачами німецьких військових частин, що стояли під Севастополем, а в Сімферополі діяли протягом березня-квітня 1942 року для організації свого підпілля.

      У мене виникали питання:

      Чому мельніківська націоналістична організація на чолі з Мельником не збирається боротись проти окупантів, а український народ відчуває весь жах війни?

      Чому Мельник нічого не робить для визволення українського народу?

        Чому у своїй ідеології мельниківці ставлять провідною силою тільки інтелігенцію , не відводячи ролі іншим класовим прошаркам?

       Чому Програма мельниківців має імперіалістичне спрямування? 

       На всі ці запитання я не отримав відповіді від Савки і Суховерського, і  в квітні вийшов із рядів  мельниківців. Але вони залишились працювати в Криму в театрах і інших установах, мали вплив на українське населення, їздили по містах і селах Криму з концертами, розширювали свою партійну мережу.

        Після виходу з мельниківської організації я познайомився з Борисом Микитенком , який дав мені почитати бандерівську брошуру "Ідея і чин" і розповів про мету та завдання організації, які відповідали моїм поглядам. На початку березня до мене зайшов художник Сакович, який жив на вулиці Набережній біля садівництва, і запропонував організувати початкову українську школу. До співучасті в її організації я запросив учителя Луговського, що мешкав по  вулиці Госпітальній,5,  та ще одну вчительку, прізвище не пам’ятаю. Ми обходили сім'ї українців і записали до школи 40 дітей. Потім подали заяву помічнику коменданта  Сімферополя Мерлі, який дозволив на вулиці Тургенівській, 40 відкрити українську школу. Сакович був інформатором Мерлі і давав йому характеристики на окремих громадян, міського голову, його заступників. Від одного з керівників бандерівців, Грицюка, я дізнався, що Сакович і Палійський, що працювали тоді в культвідділі міської управи, були інформаторами в гестапо і за неправдиву інформацію були обидва заарештовані. Палійський був розстріляний, а Саковича відпустили, але згодом знайшли дома повішеним.  

      Революційна ОУН ставила такі завдання в Криму:

      Залучення нових членів організації, виховання їх в націоналістичному дусі, підготовка до повстання та для роботи в державному апараті.

       Виховання молоді в націоналістичному дусі планувалося проводити через школи, театри, бібліотеки, українську церкву, а також шляхом розповсюдження патріотичної літератури.

      Призначення членів ОУН на різні посади в адміністративні, господарчі та культурні установи і вербування з їх числа українців для співпраці з ОУН(р).

       Передбачалось створення Революційного Повстанського Комітету, який  вирішено було легалізувати як Український Комітет. За  його допомогою    планувалась організація низки господарчих установ і підприємств із залученням до їх роботи українського населення. Таким чином через ці організації, а особливо через торгівельну мережу, члени ОУН(р) могли б здійснювати свій вплив на райони Криму.

      У момент остаточного розгрому німцями Червоної Армії передбачалось перебрати на себе керівництво партизанським рухом в Криму, налагодити зв’язок з націоналістичною організацією татар, а якщо вона відсутня, організувати її .

       Для здійснення програмних завдань Українським Комітетом в Сімферополі були створені такі легальні підрозділи: Український комітет,  головою якого  спочатку був Шапар, а потім Микитенко ; Стіл допомоги збіднілому українському населенню по вул. Кірова 29, завідувач Микитенко; початкова українська школа на вул. Тургенєвській 40, директор Власенко; Український музичний театр з капелою бандуристів, директор і режисер Петренко; комісійний універсальний магазин „Консул”, розташований на розі Пушкінської і Карла Маркса, завідувач Колісниченко; продуктовий кіоск на ринку, продавець Комар; хлібопекарня по вул. Госпітальній, завідувач Білогор; перукарня на вул. Гоголівській; гончарне виробництво, майстерня української вишивки, швейна майстерня в магазині „Консул”, художня майстерня, а також інші нелегальні об’єкти забезпечення Революційного Комітету.

До складу  Революційного комітету входили :

     Шабарт Олександр – голова, Язор Іван – заступник, члени – Колісниченко, Ісаєв і Тишкевич. Тишкевич був кооптований Гестапо. Після загибелі Шабарта комітет був у такому складі: Микитенко Петро - голова, Шарафан Володимир - заступник, Тесля Степан і отець Іван - члени комітету. Вольчак Григорій - керівник спеціальної групи. Після заборони німцями Українського комітету   обов’язки Революційного Повстанчого Комітету виконував Стіл допомоги українському населенню, який очолював Микитенко. 

      За моєю ініціативою на базі початкової школи була створена середня школа, яка з 1943 року стала російською (директор Тихонович І.Є.)

      Після створення Українського Комітету від німецького командування надійшла  вимога  - треба було  організувати 400 добровольців для охорони залізничних шляхів. Відмовитись від наказу німецької влади значило б  викликати репресії німців проти керівництва Комітету з боку гестапо, але і виконати вимогу означало порушити програму ОУН революційної, що передбачала фізичний супротив німецьким загарбникам. Тому було вирішено послатись на завантаженість членів комітету організаційними питаннями.       

      Залишили цю вимогу без виконання, за що в середині жовтня 1942 року комітет був ліквідований німецьким командуванням, і  Революційний комітет був позбавлений можливості діяти більш широко.  Тепер із впевненістю можна сказати, що німецьке керівництво було поінформовано про завдання Комітету, і наказ про організацію 400 добровольців був одним із способів ліквідації Комітету. То ж не випадково лікар Ісаєв був запропонований в Комітет німецькою комендатурою, він і був її організаційним інформатором. А з боку СД в Комітет в якості спостерігача був призначений Шульга. Він був драматургом, і, як характеризував себе, „лауреатом Сталінської премії по художньому дислокуванню”.

      Мені відомі такі члени організації:

      Тесля Степан – провідник, від роду 30 років, працював перекладачем на Сімферопольському вокзалі. Арештований гестапо весною 1943 року.
      Янчишин Іван – 28 років, працював бандуристом у театрі, заступник провідника по безпеці, виїхав до Львова влітку 1943 року.
      Член організації на прізвисько Грицько – продавець  магазина „Консул”, працював у групі безпеки. З травня 1943 року з Янчишиним перейшов на нелегальне становище, а 15 жовтня 1943 року виїхав у Львів.

      Микитенко Петро, 30 років, за професією учитель, голова Українського Комітету, секретар Столу допомоги українському населенню, помічник провідника, відізваний в кінці зими 1943 року на керівну роботу в ОУН.

      Колісниченко Микола, працівник магазину „Консул”.
      Шарафан Володимир, 34 роки, за фахом -  учитель, працівник хлібозаводу, практичну діяльність в ОУН  відновив з травні 1942 року.
      Шапар Олександр, 55 років, за фахом агроном, працював головою Столу допомоги українському населенню,  весною 1943 року вбитий під час операції ВШ.

     Комар, продавець в рундуку на ринку,

     Колесник, 45 років, працював на ринку, виїхав зимою 1943 року.

     Псевдонім Калина, прізвища не знаю, 35 років, працював водієм в автоінспекції поліції, працював у службі безпеки ОУН

     Білогор, 45 років, працював директором хлібозаводу.

    Чигирт, працівник міської управи.

     Після провалу Теслі Центральний Провід в кінці квітня  - на початку травня 1943 року призначив провідником Ольгу, яка поставила нові завдання перед   організацією.  Наприкінці травня 1943 року я вперше зустрівся з Ольгою, яка запропонувала залишити роботу на хлібозаводі і перейти на активну політичну роботу. Коли вона поцікавилась моєю зарплатнею, то дозволила не залишати роботи на заводі, а вирішила давати мені окремі доручення. Вона пообіцяла, що в разі хорошого виконання доручень направить мене  на керівну роботу в інші області України . За її завданням за два тижні я написав звернення „Воля народам і людині”, але, на думку Ольги, вона виявилась не дуже переконливою. Потім вона запропонувала зібрати матеріал з історії та економіки Криму. На цю роботу я витратив  приблизно з місяць. Потім я зайнявся підготовкою людей до роботи в ОУН.

       За завданням Ольги я вийшов на контакт із націоналістичною організацією татар і кримськими партизанами. Я зупинився на Мустафаєві, який до війни був відомим працівником житлового відділу. Я знав, що німці розстріляли його близьких родичів, і під час зустрічей з ним вів розмови про історію українського і татарського народів, підводячи його до висновків про необхідність національно-визвольного повстання та створення націоналістичних організацій для цієї боротьби. Я заговорив про необхідність створення націоналістичної організації у татар і спільної боротьби за свободу. Але було видно, що він насторожений, не зовсім готовий сприйняти цю ідею, і тому наступною кандидатурою я вибрав Карімова Аліма, викладача історії. Я дав йому  літературу ОУН. До мене на квартиру приходив зв’язковий від Центрального проводу, або ж приносив повідомлення через Грищука, зв’язкового на ринку . Грицько відводив його до Провідника. Провідник Ольга кілька разів  ночувала в моїй квартирі. Вона ніколи довго не зупинялась на одному місці. Із усіх організаційних пунктів мені була відома лише конспіративна  квартира в Джанкої. На початку вересня 1943 року Ольга повідомила мені , що її відкликали з Криму, і мені потрібно було переходити на нелегальний стан в організації. Ольга запросила поїхати з нею, там мені буде запропонована самостійна робота Провідником. Їхали через Херсон на Дніпропетровськ. Ми приїхали до станції Апостолове, де пробули більше доби. Там в місцевій організації обговорювали обстановку. Ольга запропонувала зібратись всім націоналістам навколо Центрального Проводу і продовжити боротьбу з німцями, а мене відправила в Сімферополь. Я поїхав через Кіровоград, де пройшли мої дитячі роки, і був там три доби. В Крим повернувся 23 жовтня. Тут ще  були останні провідники, Петро і Грицько,  які згодом поїхали до Львова. З цього часу активна підпільна боротьба ОУН революційної в Сімферополі майже припинилась. Націоналісти і партизанська підпільна група звали мене друг Ша."

ВИРОК

     Шарафана знову викликали на допит у справі №329 у відділ НКВС 20 жовтня 1944 року.
      У справі він проходив як обвинувачуваний, але постанову про це йому так і не пред’явили. Від слідчого посипались ті ж питання. Володимира  підозрювали у  співпраці з німецькими окупантами, але відповіді його були чіткі і категоричні. Була співпраця тільки з кримським партизанським підпіллям, була боротьба проти німецьких окупантів. Володимир дивився на документ, який писав слідчий, і дивувався, чому  не всі його свідчення занотовуються до протоколу.

      — Запишіть, що я особисто передав батарею до радіостанції кримським партизанам, а також список прислужників німецьких.

      — Ти що, бандерівська шкура, будеш мене  вчити, що і як я маю  писати? Будеш у мене писати власноручно те, що я скажу!     

     Обличчя слідчого, схилене над столом, почервоніло. Він дивився на Шарафана із злістю і ненавистю, насупивши брови, потім підвівся і зайшов за його спину. В ту ж мить  Володимира вдарили по голові   – в одну скроню і другу. Ці удари враз погасили Шарафану світло, він впав, зачепивши стілець, на підлогу, і далі уже не відчував, скільки його били ногами і як відливали водою. До камери його приволокли волоком по підлозі . Двоє військових охоронців поклали його на трав’яну підстилку і ще раз облили водою. Ніхто з цих катів не зважав на поранення і тяжкий стан, а навпаки, додавали мук тортурами.

      За що? За те, що був тяжко поранений в боротьбі з німецькими окупантами на Малаховому кургані в Севастополі? Це трапилось 1 травня 1944 року, коли він у складі 144 стрілецького полку 247 Стрілецької дивізії  4-го Українського фронту увірвався у Севастополь, де в жорстокій схватці з фашистами звільняв метр за метром политу кров’ю землю. В архівах полку він значиться в наказах з січня по кінець квітня 1944 року.

        Заарештував його співробітник НКВС Керник 26 червня 1944 року в Алуштинському евакогоспіталі на підставі ордеру на арешт від 24 червня, який не мав навіть реєстраційного номера. Постанова про арешт від 26 липня санкціонована невідомо яким прокурором, відсутні записи про його  посаду, прізвище і, врешті-решт, печатка. Окрім цього нерозбірливого  підпису,  прокурорський нагляд за справою був відсутній. Тільки від дня арешту і до дня допиту Володимира як обвинуваченого пройшло 4 місяці. Пояснення, які він писав власноруч, слідчого не влаштовували, терміни розслідування затягувались. 

       Володимир тільки  тепер розумів, яким чином підтримувався комуністичний режим : тортурами і знищенням інакомислячих. Він відчував. що настали останні дні, останні хвилини життя. Десь нагорі, в цих НКВДистських приміщеннях, вирішується його подальша доля.

        Краще лежати непритомно, ніж знову йти на тортури, але хіба  витримаєш довго на цьому мокрому сіні, у сирому підвалі. Спочатку він намагався ходити по колу чи з кутка в куток, але камера була усього два метри завдовжки, і він  міг тільки переступати з ноги на ногу і гаряче дихати. Підірване  пораненням здоров’я трималось на волоску, а нестерпні  умови перебування зовсім його підкосили. Кожного дня НКВедисти чекали, що цей день стане для Володимира останнім , щоб викликати лікаря і констатувати смерть. Та смерть не могла охолодити його енергійну душу. Хлопці-конвоїри ставились до нього по-різному. Були такі, що співчували, і тоді думалось: могли бути його учнями, він-бо скільки років викладав!
      — Шарафан, на допит! —  почувся  голос конвоїра у дверях камери.

      Він відкрив очі. Біля нього стояли незнайомці: двоє з наганом і третій з рушницею. Це кінець. Орган, що підтримує залізний порядок, викуваний з металу червоного режиму, приречений проливати червону кров.

   Його підняли і попід руки повели. Як хотілося втекти, але тут ще ніколи не було випадків втечі,  та і куди ж тікати? На цей раз його завели поруч, в слідчу кімнату, підштовхнули до столу, де сидів той же слідчий. На столі лежала зловісна справа №329, яка ніяк не складалася.

      — Ну що, подумав? Будеш розповідати?

      — Я все розповів. Я нічого поганого не зробив.

      — Підпишись під протоколом допиту. 

      — Тут написано неправильно.

      — Тоді дивись востаннє. Я підписую за тебе.

      Слідчий нахилився над справою і на кожній сторінці протоколу вивів „В.Шар.”, а потім наганом вдарив Володимира поміж очей. Кров бризнула на протокол допиту. Так і лишилась 70-та сторінка справи поплямованою бурими цятками. Ось чому в протоколі допиту немає ніяких конкретних дат і фактів, що свідчили б про зраду, вбивства чи інші злочинні дії Володимира і його товаришів. Для слідства це вже було неважливо.
     Чи справжнім був вирок?

     В архівній справі не знайдено протоколу судового засідання. Отже, засідання зовсім не було. У так званому вирокові трибуналу військ НКВС, підшитому   починаючи з 202-гої сторінки справи №329, зазначено, що трибунал розглядав справу на закритому засіданні і без присутності сторін. Володимир Шарафан на момент складання вироку міг уже бути мертвим. Про це свідчить сам вирок, на якому відсутні печатка на підписах головуючого і членів суду, а також юридичні реквізити військового трибуналу . Відсутній і лист, яким  повинна супроводжуватись в судову інстанцію кримінальна справа . Отже, гриф таємності, „цілком таємно”, що вчинений поверх вироку – виправданий. Таким чином бандитський режим прикривав свої вбивства. Не можна сьогодні встановити, чи  справжні прізвища представників військового трибуналу вписані до вироку. Більше того, можливо, що таких людей  зовсім не існувало, адже неозброєним оком видно, що всі три підписи в кінці вироку вчинені одним почерком.

       Розписка від 4 грудня 1944 року  про ознайомлення з вироком суду, а не військового трибуналу, також сумнівна. Підпис Володимира Шарафана не співпадає з підписами на його власноручних поясненнях.

      У справі відсутні матеріали і про виконання вищої міри покарання – розстрілу,  і про місце його  поховання.

      Із спогадів Калиновської відомо, що вона бачила Володимира на допитах пригніченим, але сповненим надії. Його надії не виправдались. Військовий трибунал під головуванням псевдокапітана юстиції Піскарьова, техніків-лейтенантів Волинкіної і Смирнової та секретарі Скляровій склали не зовсім переконливий документ про таке:

      „З прибуттям німецьких загарбників в м. Сімферополь в грудні 1941 року із західних областей України прибули представники контрреволюційної організації українських націоналістів (ОУН) – націоналісти Тесля Степан, Вольчак Григорій і Янчишин для розбудови в Криму підпільної контрреволюційної організації українських націоналістів бандерівського спрямування, маючи на меті відокремлення радянської України від Радянського Союзу шляхом збройної боротьби проти Червоної Армії і створення на території України самостійної держави.

      Негайно після прибуття в Крим указаних представників ОУН Тесля, Вольчак і Янчишин стали  залучати до членів організації людей, ворожо налаштованих  до радянської влади. І таким чином на початку 1942 року створили в Сімферополі організацію українських націоналістів ОУН бандерівського спрямування, у  якій задіяли Шарафана, Колесника і Калиновську.

     Практична участь вищезгаданих осіб у роботі Кримської ОУН полягала в наступному : підсудний Шарафан, перебуваючи на фронті і не бажаючи в подальшому захищати зі зброєю в руках соціалістичну батьківщину, 5 листопада 1941 року в районі м. Судака опинився в полоні у  німецько-румунських військ. Після цього деякий час  був у таборах військовополонених, прибув на проживання в окупований німцями Сімферополь, де налагодив зв’язки з рядом керівних працівників ОУН мельниківського напрямку (Суховерським Борисом, прізвисько Савка), а також учасниками ОУН бандерівського напрямку (Теслею Степаном, Вольчаком Григорієм , Янчишиним та іншими).

     Ознайомившись із метою і завданнями ОУН, а також з контрреволюційною націоналістичною літературою, і переконавшись, що мета і завдання співпадають з його розумінням ситуації, втупив до  контрреволюційної підпільної організації націоналістів, спочатку мельниківського напрямку, а потім перейшов до бандерівців безпосередньо в члени ОУН, був завербований одним із керівників ОУН Криму Микитенком Петром, після чого взяв активну участь у діяльності ОУН, а згодом став одним із керівників названої контрреволюційної організації.

      За завданнями Центрального Проводу ОУН брав активну участь в створенні українського комітету в Сімферополі, виконуючи обов’язки заступника голови цього комітету, проводив підбір нових членів, особисто залучив до роботи ОУН Буць Григорія і Добровольського.

     Являвся активним членом ОУН, видавав націоналістичну літературу -  „Воля народам і людині”, написав листівку-звернення до татарського населення,  закликаючи його об’єднати зусилля з українцями для спільної  боротьби за створення самостійних національних держав. Намагався встановити зв’язок з татарською націоналістичною організацією з метою схилити їх на бік ОУН у майбутній боротьбі з радянською владою.

     Крім того, згідно із завданням Центрального Проводу ОУН, намагався встановити зв’язок з кримськими партизанськими загонами з метою впровадження в партизанські загони членів ОУН – агітаторів і організаторів, які мали б залучати партизанів на бік ОУН.

      За активну роботу в Кримській ОУН Шарафан був задіяний Центральним Проводом  на керівній роботі в центральному апараті,  і з вересня 1943 року, разом з керівником Кримської ОУН Ольгою виїхав до Львова, але не доїхав туди, повернувся в Крим і продовжував контрреволюційну націоналістичну діяльність в Кримській ОУН.

       На підставі викладеного військовий трибунал визнав провину скоєння злочину  Шарафаном за ст. 58-1”б”  і 58-ІІ   КК РСФСР

      Керуючись ст. ст. 319   і   320  КПК  РРФСР, ст. 54 КК,

                                          Присудив:

      Шарафана Володимира Антоновича за сукупністю скоєних ним злочинів, передбачених ст. 58-1 „б”, ІІ  РРФСР,  піддати до ВМП – розстрілу з конфіскацією всього майна. 

      Вирок касаційному оскарженню не підлягає.”

       Для комуністичного режиму  Володимир Шарафан дійсно був ворогом, але не настільки  запеклим, щоб його за це можна було позбавити життя. З історичних джерел відомо, що тисячі українських патріотів тільки за  думку про  самостійну українську державу, за намір здобути її  поплатились життям. Режим будував свій добробут на трупах передової інтелігенції.

     Володимир Шарафан з січня по травень приймав участь у військовій операції по визволенню Севастополя від фашистів, пережив втрату друзів. На Малаховому кургані під ворожим вогнем  піднімався в атаку. Він перебігав від однієї позиції до іншої,  з чотирма товаришами піднявся на вал і був відкинутий вибухом снаряду вниз. Обличчя почорніло, спеклось , із воронки чорніли лише ноги . Тяжке поранення пекло  плечі, охоплювало  відчуттям неймовірності того, що відбувалось, важко було зрозуміти : живий чи ні? Товариші приспіли вчасно. Піхота перехопилася через вал. Скрізь чулися  стогони поранених. Володимир наче з’єднався з червоно-чорною горою смерті, досі не знаним щемливим відчуттям, наче життя погасло у глибокій кривавій ямі. Цей щем стояв йому в грудях довго.
ДОКУМЕНТИ І СВІТЛИНИ

[image: image3]
                                   Карта маршрутів Похідних груп ОУН
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             Карта бойових дій в Криму в жовтні-листопаді 1941 р.
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e, SBAIOTC MPOLECCYATHHAINI (KPOME TINHEDS JOKYMHTOR W pyKonmceli),
npetocTaBITS Batt KCepOKOMHH JOKYMEHTATSHbX MATEPHATOB He NpeiCTARIAETEA

BOSMOKHBIM.

C ynawermen,

£ i

Hnmnsna?rnnunrn ynpasaenns B.B.ITmenwamnbii
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Степан Бандера                       Роман Шухевич
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Ольга Пруднік вона ж Катерина Мешко друга з права
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Роман Шухевич і Катерина Мешко
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                                                       Родина Шарафанів
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                                  Володимир Шарафан
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Василь Кук
КОРОТКА  ХРОНІКА   ЖИТТЯ  І  ДІЯЛЬНОСТІ  ДІЯЧІВ  ОУН,  ПРИЧЕТНИХ ДО  РОЗБУДОВИ  РЕВОЛЮЦІЙНОЇ  ОРГАНІЗАЦІЇ  В  КРИМУ

ПРОВІДНИК УКРАЇНСЬКОЇ НАЦІЇ 
СТЕПАН БАНДЕРА

       Степан Бандера народився 1 січня 1909 року в селі Угринів Старий Калуського повіту у Галичині, яка в той час належала до Австро-Угорської імперії.  Його батько, Андрій Бандера,  служив священиком греко-католицької церкви в Угринові Старому в сані пароха. Родина батька походила із Стрия. Його мати, Мирослава Бандера, походила зі старої родини священиків. Вона була донькою греко-католицького священика з Угринова Старого - Володимира Ґлодзінського, а матір’ю її була  Катерина з дому Кушлик. Старшою за Степана в родині була тільки сестра Марта, а молодші – Олександр, сестра Володимира, Василь, Оксана і Богдан.
Дитячі роки Степана Бандери пройшли в маєтку батьків і дідів, в Угринові Старому, де була велика бібліотека і куди часто з'їжджалися активні учасники українського національного життя Галичини.

       У жовтні-листопаді 1918 року його батько разом із лікарем Курівцем став одним із організаторів визвольної боротьби в Калуському повіті. Із селян довколишніх сіл були сформовані озброєні військові загони. Батько був послом до парламенту Західноукраїнської Народної Республіки - Української Національної Ради в Станіславі,  і брав активну участь у формуванні державного життя в Калущині, був учасником злуки ЗУНР з Українською Народною Республікою в одну державу в січні 1919р. У вересні 1919 року Степан Бандера прибуває до Стрия, складає вступний іспит і стає учнем місцевої української гімназії. Виховання і навчання в українській гімназії в Стрию відбувалося за польською програмою. Проте  деякі вчителі зуміли вкласти в обов’язкову систему український патріотичний зміст. Але основне національно-патріотичне виховання молодь набувала в молодіжних організаціях «Пласт» і «Сокіл». Існували таємні гуртки підпільної організації , спільні з Українською Військовою Організацією - УВО, які виховували кадри для революційного підпілля. Степан Бандера з 1922 року належав до 5-го пластового куреня ім. кн. Ярослава Осмомисла, а пізніше -  до загону "Червона Калина", аж до заборони «Пласту»  польською державною владою в 1930 р. Після закінчення гімназії в 1927 році він залишився в батьківському домі, займаючись культурно-освітньою працею в рідному селі . Він працював у читальні "Просвіти", брав участь у  аматорському театральному гуртку і хорі, заснував підприємницьке товариство "Луг", проводив організаційно-вишкільну роботу підпільної УВО в довколишніх селах. У вересні 1928 року він переїхав до Львова, де пройшов повне навчання на агрономічному відділі Вищої Політехнічної Школи, але дипломного іспиту не склав через політичне ув'язнення. Найбільше часу й енергії Степан Бандера присвятив революційній, національно-визвольній діяльності, зафіксувавши свою належність до УВО в 1928 році, діставши призначення до розвідувального, а потім до відділу пропаганди. Одночасно він належав до студентської групи української націоналістичної молоді, яка була тісно зв'язана з УВО. Коли на початку 1929 року була створена Організація Українських Націоналістів, він стає її членом і учасником 1-ої конференції Стрійського повіту. З 1931 року Степан Бандера стає керівником реферантури з пропаганди в Крайовій Екзекутивній ОУН, а у 1932-1933 роках виконує обов’язки заступника крайового провідника. З літа 1933 р. він був призначений крайовим провідником ОУН і крайовим комендантом УВО на Західноукраїнських землях, брав участь у так званій Віденській Конференції ОУН у Празі та наступних конференціях у Берліні та   Данцигу. Революційно-визвольна діяльність вимагала більш широкої розбудови організаційної мережі і підбору кадрів, особливо на пригноблених північно-західних землях. Організація проводить систематичну кадрово-вишкільну роботу в трьох головних напрямках: практичному військово-бойовому вишколі , ідеологічно-політичний роботі  і покращенні підпільної практики. Крім цього в Організації запроваджено нову форму боротьби - масові акції,  та відкрито другий фронт антибільшовицької боротьби, спрямований проти дипломатичних представників СССР на Західноукраїнських землях, проти більшовицької агентури, компартії та совєтофільства, запроваджено бойові акції проти національно-політичного утиску й поліційного терору польської влади проти українців. Діяльність Степана Бандери в 1934 році закінчилася арештом і перебуванням у в'язницях Львова, Кракова і Варшави до кінця 1935 року, а на початку 1936 року відбувся судовий процес в   окружному Варшавському суді. Бандера разом з іншими 11  обвинуваченими, був засуджений за приналежність до ОУН та за організацію атентати на міністра внутрішніх справ Польщі Броніслава Пєрацького. Вони були засуджені до смертної кари. В основу вироку була покладена амністія,  і смертне покарання замінили  довічним ув’язненням. Влітку 1936 року у Львові відбувся другий судовий процес над ОУН. Бандеру судили як крайового провідника ОУН за активну діяльність ОУН-УВО разом із багатьма активістами Крайової Екзекутиви. Вирок з'єднали з Варшавським - на довічне ув'язнення. Утримувався він у Кельценській в'язниці "Свєнти Кшиж", у Вронках біля Познаня, і в Берестюнській  в'язниці над Бугом до середини вересня 1939 року. Але німецько-польська війна, що застала Степана у Берестюнській  в'язниці, у вересні 1939 року звільнила його  разом з іншими ув'язненими українськими націоналістами. В Сокалі Бандера зустрівся з провідними членами ОУН і обговорив напрямки подальшої праці. З Сокальщини він вирушив до Львова, де два тижні жив конспіративно.  Спільно з членами Крайової Екзекутиви було вирішено розбудувати дійову мережу ОУН на всіх теренах України, що опинилися під більшовиками; був розроблений план широкої революційної боротьби і поширення повстання на території України; передбачалися зворотні акції на випадок масового знищення більшовиками національного активу Західноукраїнських земель. Степан співпрацював з багатьма важливими закордонними осередками ОУН, а також із групами на Закарпатській Україні. Наприкінці 1939 р. або в перші дні 1940 р. до Відня приїхав інший провідник ОУН на Українських Землях Тимчій-Лопатинський. Після виявлення розходжень з провідною діяльність крайового революційного активу було постановлено, що вони обидва мали їхати до Італії на зустріч з тодішнім головою Проводу Українських Націоналістів полковником А. Мельником. С. Бандера мав з'ясувати ряд справ, проектів і вимог внутрішньо-організаційного і політичного характеру і ліквідувати розходження у поглядах на способи боротьби, завдання і цілі націоналістичного руху.
          До Італії він поїхав у першій половині січня 1940 року. Був у Римі, де осередком ОУН керував проф. Є. Онацький. Там Степан зустрівся зі своїм братом Олександром, який жив у Римі. З полковником А. Мельником Бандера зустрівся в північній Італії. Ці переговори закінчилися негативно. Мельник не погодився усунути Я. Барановського з ключового поста в ПУН-і, що давало йому вирішальний вплив і особистий погляд на важливіші справи Організації. Він відкинув вимогу не пов’язувати з Німеччиною революційно-визвольну протибільшовицьку боротьбу і не будувати залежності від німецьких військових планів. Мельник не хотів поступитися в політичній і персональній площинах, і 10 лютого 1940 року створено Революційний Провід ОУН на чолі із Степаном Бандерою. Роком пізніше Революційний Провід скликав II Великий Збір ОУН, на якому одноголосно  головою Проводу вибрано Степана Бандеру. Під його керівництвом ОУН знову стає кипучою революційною організацією. Вона розбудовує організаційну мережу на рідних землях, створює похідні групи ОУН з тих людей, що проживали  за кордоном, і в порозумінні з прихильними українській справі німецькими військовими колами творить український легіон та організовує визвольну боротьбу спільно з іншими поневоленими Москвою народами. Перед початком німецько-російської війни Бандера ініціює створення Українського Національного Комітету для консолідації українських політичних сил для боротьби за державність. Рішенням Проводу Організації 30 червня 1941 року проголошено відновлення Української Держави у Львові. Але Гітлер доручив своїй поліції негайно ліквідувати цю "змову українських самостійників". Німці заарештували Степана Бандеру за кілька днів після акту проголошення Української Держави. Німецьким в'язнем Степан Бандера був майже до кінця війни, і в грудні 1944 року його і кількох провідних членів ОУН було звільнено з ув'язнення.
       На Крайовій широкій нараді Проводу ОУН на УЗ у лютому 1945 року, що була трактована як частина Великого Збору ОУН, було обрано нове Бюро Проводу в такому складі: Бандера, Шухевич, Стецько. Цей вибір підтвердила Конференція ОУН 1947 року, і тоді Степан Бандера знову став  Головою Проводу всієї ОУН. Як Провідник ОУН, Степан Бандера у післявоєнний час вирішує продовжувати збройну боротьбу проти російського більшовизму. Він інтенсивно організовує крайовий зв'язок і бойові групи ОУН, які постійно підтримують контакт з Краєм. У 1948 році закордонні частини ОУН створюють опозицію, яку Степан Бандера ідейно не підтримував. Того ж року за його пропозицією представники ЗЧ ОУН входять до Національної Ради для консолідації політичної діяльності української еміграції. Але двома роками пізніше Провід ЗЧ ОУН вирішив вийти з УНРади, бо вона не давала моральної підтримки революційній боротьбі й узурпувала право репрезентувати український народ від імені фіктивних партій. Щоб якомога швидше владнати конфлікт з опозицією ЗП УГВР, у квітні 1948 року Бандера запропонував Лебедеві очолити Провід ОУН і сформувати його з участю членів опозиції, але  Лебедь уже в липні відмовився і передав керівництво знову  Бандері. Для скасування опозиційної критики про його диктаторські амбіції Бандера в грудні 1950 року відмовився від  повноважень  Голови Проводу ЗЧ ОУН і виконував функції члена Закордонної Частини Проводу під головуванням Степана Ленкавського, а з квітня 1951 року  - Ярослава Стецька. Коли опозиція поширювала інформацію, що ОУН в Україні зійшла з націоналістичних позицій на соціалістичні і те саме має зробити 3Ч ОУН, Степан Бандера вирішив радикальними засобами  примусити Крайову ОУН виразно визначити ідейно-політичні позиції, щоб унеможливити подальшу спекуляцію і закиди у ОУН до неокомунізму. 22 серпня 1952 року він самостійно пішов з посади Голови Проводу всієї ОУН,  але такий крок не був затверджений компетентним органом ОУН, і Степан Бандера залишався Провідником ОУН до своєї смерті в 1959 році. Четверта Конференція ЗЧ ОУН в травні 1953 знову вибрала Бандеру Головою Проводу ЗЧ ОУН. Після невдалих спроб домовитися на форумі Колегії Уповноважених, до якої входили Л. Ребет, З. Матла і С. Бандера,  в лютому 1954 року відбувся  розкол з новою опозицією, що сформувалась в Закордонних Частинах ОУН. Роком пізніше відбулася П'ята Конференція 3Ч ОУН, яка наново обрала Головою Проводу 3Ч ОУН Степана Бандеру, і з того часу Організація знову інтенсивно запрацювала.  15 жовтня 1959 р. Степан Бандера став жертвою вбивства. Медична експертиза виявила, що причиною смерті була отрута. Двома роками пізніше, 17 листопада 1961 р., німецькі судові органи визнали, що вбивцею Степана Бандери є Богдан Сташинський, що діяв за наказом Шелєпіна і Хрущова. Після детального слідства 8 - 15 жовтня 1962 року відбувся  судовий процес над  Сташинським .  19 жовтня проголошено вирок, в якому Сташинський визнаний повністю  винним і засуджений на 8 років позбавлення волі. Німецький Верховний Суд у Карлсруе виніс вердикт, що головний замовник вбивства Бандери – московський уряд. 
ГОЛОВНОКОМАНДУВАЧ УПА 

ГЕНЕРАЛ-ХОРУНЖИЙ 

РОМАН ШУХЕВИЧ

Роман Шухевич – член Українського Державного Правління (1941); голова бюро Проводу Організації Українських Націоналістів (1943 – 1950); головний командир Української Повстанської Армії (1943 – 1950), генерал-хорунжий (з 1946); голова Генерального секретаріату Української Головної Визвольної Ради і генеральний секретар військових справ (1944 – 1950); лицар найвищих нагород УПА – Золотого хреста бойової заслуги 1-го класу та Золотого хреста заслуги. Сьогодні – символ незламності і безкомпромісності, Герой України. 

Роман Шухевич походить з роду галицьких священицьких родів, що сприяли національному відродженню Галичини. Від своїх пращурів він успадкував патріотизм, інтелект, високу внутрішню культуру. 

З молодих років він активний учасник визвольної боротьби проти польських окупантів. На знак протесту проти штучного голодомору в Україні, створеного більшовиками, Роман Шухевич (підпільне прізвисько Дзвін) у 1933 році готує замах на дипломата Олексія Майлова, агента НКВС. Атентант виконав Микола Лемик. Також він влаштовує замах на польського міністра внутрішніх справ Б. Пєратського – головного пацифікатора Волині й Галичини. Атентант виконав 14 червня 1934 року у Варшаві член ОУН Гриць Мацейко. Патріоти використали судові процеси як трибуну для оповіщення світової громадськості про нестерпні  умови окупованого українського населення. 

             Роман Шухевич - поручик (Щука), з березня 1939 року активний учасник  оборони Карпатської України від угорських окупантів. 

             1939 року між СРСР і Німеччиною був підписаний договір про ненапад (договір про розподіл Європи), після чого почалась окупація Радянським Союзом західних областей України. Кожний третій мешканець західної України внаслідок цієї окупації був репресований. Сотні тисяч українців були депортовані з своїх рідних земель, які на сьогоднішній день не належать Україні,  внаслідок цієї акції . 

У післявоєнні часи, тобто після ІІ Світової Війни, в Європі був створений антибільшовицький блок народів (АБН), який спочатку очолив Ярослав Стецько, а в майбутньому -  його дружина. АБН мав великий вплив на національно-визвольні рухи інших країн, в тому числі на країни Африки. Керівництво визвольних рухів цих країн вивчало підпільний досвід УПА і застосовувало його у своїх національно-визвольних змаганнях.

У квітні 1941 року Роман Шухевич – майор Тур -  очолив військовий відділ Дружини Українських Націоналістів (ДУН). 29 червня один із куренів ДУН „Нахтігаль” увійшов до Львова, щоб звільнити Україну від Радянської окупації. Німецький уряд поставився вороже до проголошення акту відновлення Української держави. 8 січня 1943 року батальйон було роззброєно німецькими військами і українських вояків по 50 чоловік почали перевозити до станції Підзамче. Більшість з них втекла по дорозі. Р.Шухевич перейшов у підпілля. Тому заяви комуністів про знищення білоруського села Хатинь і українського села Кортеліси на Волині батальйоном  „Нахтігаль” – це підступна брехня.

Українські повстанці не вели бойових та каральних дій проти мирного населення. Вони воювали проти німецьких та радянських окупантів, польських поліцаїв і радянських партизан, а також знищували прислужників і нишпорок гестапо та НКВС.

Українська Повстанська Армія захищала свою землю, своїх рідних і близьких, свій народ від тих, хто прийшов на чужу землю чинити вбивства, нав’язуючи свою волю та ідеологію.

 Якою була УПА, довгий час керована Романом Шухевичем  (генералом Тарасом Чупринкою) ? Дехто поєднує партійну структуру – Організацію українських націоналістів  - з Українською Повстанською Армією. ОУН готувала революційне повстання на України проти окупантів і певним  чином стояла біля  витоків створення УПА, але історія організації перших визвольних загонів, хоч і не пов’язана з ОУН , але відразу чисельно підтримана. Військова структура УПА не входила в склад ОУН. Це була загальнонародна армія, що охоплювала людей різних політичних поглядів і національностей. До її складу входили відділи представників російської і єврейської національності, що мали антикомуністичні погляди. Це незаперечна  історія українського національно-визвольного руху.

Роман Шухевич – великий генерал, здібний організатор зі сталевими рисами характеру. Він був дуже небезпечним для Радянської системи. Влада боялася його не тільки живого, а й мертвого. 

Після героїчної загибелі Р. Шухевича працівники МДБ загорнули його тіло  у три плащ-накидками  і чомусь аж сім разів обмотали колючим дротом. Померлого без свідків закопали на подвір’ї управління МДБ у Львові, бо  в іншому місті повстанці  викопали б його  і  поховали за християнським звичаєм.

Але окупанти сумнівались, чи не довідалися підпільники про  місце поховання хоч і мертвої, але небезпечної постаті, тому нелюди з МДБ вирішили таємно викопати труп і знищити його шляхом спалення, аби вже ніхто ніколи не зміг поклонитися світлій пам’яті героя на його могилі. 9 березня 1950 року група співробітників МДБ у складі  полковника Кагановича, майора Подтепи, капітана Панченка, старшини Пономаренка, а також чотири солдати строкової служби, відвезли вантажівкою труп Романа Шухевича на лівий берег Збруча неподалік м. Скала-Подільська і поблизу села Гукова, що на Хмельниччині, облили бензином, спалили, а рештки зібрали в брезент і викинули в річку.

Звістка про смерть найдостойнішого витязя української сучасності мовби перетяла гострим лезом останню ниточку надії на воскресіння України. Велика туга лягла чорною пеленою на серця його товаришів, вигнанців з батьківського краю, які пліч-о-пліч із легендарним генералом „Тарасом Чупринкою” торували нелегкі шляхи визвольних змагань за волю рідного народу. Однак із відходом у вічність головного командира боротьба в Україні не вмерла, вона продовжувалася. Провід революційної ОУН та УГВР одностайно вирішив ушанувати світле ім’я народного героя  Днем пам’яті для   західної української діаспори.

У знаменні листопадові дні біля символічної могили Витязя Незламного Духу зібралася вся закордонна українська громада, об’єднавши людей різних поглядів, нерідко конкуруючих. А об’єднало їх мужнє і високе ім’я – Роман Шухевич. Бо це ім’я гордо стояло понад політичними групами і громадськими рухами.

Прощальне слово про легендарного героя від імені  всієї України виголосив професор Володимир Янів. 

„Прощаємось з Тобою, генерале. Прощаємося, голово Генерального секретаріату УГВР. Прощаємося з тобою ,Дзвоне  – Чупринка – Туре – Лозовський. Прощаємося, друже Романе, Шуху, товаришу наших змагань і в’язничних дум. Може, хто зі сльозою в очах, може, хто із закушеними губами, але всі щиро, як із бездоганним лицарем . Не знаємо, чи маєш могилу, чи чорний ворон розніс твої кістки по Україні, як розносив кості козачі. Не знаємо, чи заплаче за тобою дружина, як плакала вдова за Морозенком, але уявляємо в цю хвилину, що тебе кладуть у могилу на Україні. І кидаємо за стародавнім звичаєм грудки землі на твою домовину. Хай легкою стане для тебе рідна земля, якої ти не покинув. А що грудки кинемо, то усвідомимо один із твоїх заповітів. І клянемося, що чесно будемо їх виконувати, щоб не порушити твого сну.

Перший заповіт такий ясний, що про нього й говорити не приходиться – він випливає з твоєї постаті, що стала символом. Це наказ боротьби за Самостійну і Соборну Україну, боротьби до останніх сил і до останнього подиху.

А другий заповіт випливає з твоєї особистості як людини, яка розуміла всі пориви, яка розуміла всіх своїх земляків, і тому уявляла боротьбу широко, а не однобоко. Цей твій заповіт зокрема важливий для еміграції, бо він кличе змагатися за Україну не тільки на полі кривавої прі, але й скрізь, де б’ється українське серце. Боротьбою за Україну є те ж творення української культури, українського мистецтва, літератури, науки, українських духовних і матеріальних цінностей. І понесемо ми славу українського імені у широкій світ, щоб усі дізналися про нашу землю, змогли належно оцінити наш край і зрозуміти нашу боротьбу. 

А як третю грудку кинемо на могилу, то згадаємо тебе як людину, яка об’єднала усіх, і  пригадаємо, що понад партіями і групами стоїть народ, який закликає до єдності та до спільних дій. Це ж в останньому зверненні до української еміграції, підписанім тобою, слово в слово написано:

             «Україна, що воює,  рішуче вимагає від української еміграції повної єдності. У такий відповідальний момент, у такій важкій ситуації, в якій знаходиться сьогодні український народ, українська еміграція не може дозволити собі жодних чвар  і партійної гризні.»
Тепер листопад, як був і тоді , коли народилася легенда ЗУНру і Злуки з УНР, на якій виросло покоління Чупринки. І як кров лицарів покликала до життя нових переможців ідеї, так само недаремною була пролита кров генерала.

Нині ми ще відчуваємо сум і біль. Але могила нашого героя має містичну силу. Вона змушує вірити у день воскресіння України. Будьмо ж гідні цього дня нашою працею і виконанням заповітів! Будьмо ж готові зустріти цей день! Будьмо єдині в нашій дії, як ми єдині перед лицем смерті людини, що є зразком громадських чеснот справжнього державного мужа! 

Будьмо ж готові до дня, коли блискавки проріжуть небо й у гомоні громів пронесеться бойовий клич по Україні!”

З такими словами і почестями було символічно поховано Великого Лицаря українського народу генерала Романа Шухевича.

 Ми можемо пишатися своєю країною, що змогла зростити таких лицарів, яким був Роман Шухевич. Молоде покоління української нації успадкувало могутні генетичні корені своїх батьків і пращурів, звитягу героїв козаччини і визвольної боротьби. Наша молодь, особливо військовики, в чиї руки ми передаємо свою долю і долю держави, мають саме такі риси. Вони знають, чиї вони нащадки, і зможуть вирвати з-поміж себе бур’ян яничарства, примножити й зміцнити високий дух волі і боротися за воскресіння України.

Змагаймося ж за поширення сили, слави, багатства й простору Української Держави!

Василь КУК

Останнього Головнокомандувача Української Повстанської Армії генерал-хорунжого Василя Степановича Кука багато хто особисто знав. Він був легендарною особистістю, прожив майже 95 років. Його ім'я належить українській історії і ніколи не буде викреслене з її шпальт.


       Більше половини життя генерал перебував в умовах партизанської війни, а після полону  - у в'язницях Києва, Польщі, Німеччини та радянських катівнях. Він пережив своїх ворогів і до кінця днів зберіг фізичну й інтелектуальну активність, бадьорість і оптимізм.
         В останні роки перед смертю Василь Кук багато працював, читав, писав наукові статті з історії, був активним членом Головного Проводу Конгресу Українських Націоналістів, давав виважені і перевірені життям оцінки і пропозиції. Було приємно чути від людини похилого віку глибокі й мудрі настанови. Василь Кук володів проблемами української й світової історії й культури, давав політичну оцінку сучасним українським процесам, піддавав логічному аналізу втрати і надбання української нації та її провідників. Від хороших справ він надовго зберіг молодість душі. Ця рідкісна якість мало кому дана Богом. Його надзвичайно молода душа і розумні пронизливі очі приваблювали однодумців. Маленька худорлява фігура провідника була непомітною. Важко було повірити, що цій людині майже століття. А за плечима Василя Кука важке і трагічне життя. Його родину не обминула гірка доля страждань в катівнях. Брати Василя, Іларіон та Ілько, були страчені польською владою. Сам Василь Кук з 14 років – борець за незалежність. Він розпочав свою діяльність в молодіжній організації ОУН і не змінив своїх принципів протягом життя. Вперше відбував покарання за революційну діяльність у польській в’язниці, коли йому минув 21 рік. Після покарання перейшов на нелегальне становище. В 1940 році стає членом Головного Проводу ОУН. Навесні 1941-го бере активну участь в організації похідних груп ОУН. Він стає одним із керівників такої групи, що відбула зі Львова в центральні області України 30 червня 1941 року, відразу після проголошення Акту відновлення Української держави.  В складі похідної групи, що рухалася через Васильків до Києва, Василя Кука заарештувала німецька поліція і відправила товарним потягом на Захід для утримання в німецьких концтаборах. Однак у Луцьку Василю Куку вдалося втекти з-під варти разом із Дмитром Мироном на псевдо Орлик. Їхні шляхи знову пролягли до центру України. Дмитро був направлений до Києва, але через рік біля Оперного театру його застрелив агент гестапо. Василь Кук навесні 1942-го очолив Дніпропетровський Крайовий Провід ОУН. Всі однодумці знали його як керівника служби безпеки крайової організації під псевдо Юрко. Він брав участь і у кадровому забезпеченні кримських організацій ОУН. Навесні 1943-го року Василь Кук очолив військове командування УПА-ПІВДЕНЬ під псевдо Леміш” До УПА були зібрані кращі націоналісти, в тому числі більше 40 бійців, що проходили вишкіл в Криму. У квітні 1944-говін  керував великим боєм УПА під Гурбами. З 1947-го — заступник генерала Шухевича, а з березня 1950 року Василь Кук став керівником ОУН в Україні, головою Секретаріату Української Головної Визвольної Ради (підпільний уряд України) і Головнокомандувачем УПА. Генерал-хорунжий Василь Кук 23 травня 1954 року був захоплений спецгрупою МДБ. Перебував у в'язницях Києва й Москви до 1960 року.
         До 1991 р., тобто більше 30 років, Василь Кук прожив у Києві під наглядом КДБ. Йому дозволили трохи попрацювати в Інституті історії АН УРСР, але незабаром звільнили. Він працював товарознавцем та співробітником архіву. Після здобуття Україною незалежності Василь Кук нічого не одержав від нової влади, крім злидарської пенсії. Втім  він ніколи не жив меркантильними інтересами, ставлячи духовні цінності вище від матеріальних. У період правління Л.Кучми в 2001 році його намагалися зробити Героєм України, але він відмовився прийняти високу нагороду доти, поки ОУН-УПА не буде визнана стороною, що воювала і брала участь у Другій світовій війні.
        Люди, що воювали за волю України, були людьми якоїсь зовсім особливої вдачі. Але деякі горе-діячі висловлюються, що на ідеології, яка рухала героїв на боротьбу за українську державність, не можна виховувати молодь. Виходить, будемо виховувати злодійською соціалістичною романтикою, чи зеківским гітарним фольклором, або ж на прикладах з життя й діяльності казнокрадів, корупціонерів і політичних повій?              

              Ні, ми будемо виховувати нашу молодь  на зразках мужності народних генералів, їх незламного боріння і особистої жертовності в боротьбі за волю нашого народу. Вони створили власну українську героїчну епоху і залишили нам величну національну ідею.  

Видатна українська політична діячка Катерина Мешко, Ольга Пруднік, Озерська, Верещак, – член Головної Визвольної Ради, провідник Луганської і Кримської областей. Пройшла горнило нищення українського народу в 20-му столітті і стала на шлях революційної боротьби за незалежність України зі зброєю в руках, спочатку на керівних посадах в ОУН, а потім в УПА.

     Народилася вона у 1910 році в містечку Старі Санжари під Полтавою в багатодітній родині малоземельних селян із козаків, які ніколи не були кріпаками, а тому зберегли козацький дух. Сорокарічний батько Яків Мешко без будь-якої особистої вини перед радянською владою в 1920 році  разом з іншими заложниками був розстріляний за невиконання волостю продподатку. Хата була конфіскована, сімнадцятилітнього  брата Євгена, активіста „Просвіти“, убили. Сестра Віра і брат Іван розійшлися по світу. Двоюрідного брата розстріляли «за агітацію». Дядька вивезли невідомо куди як члена Спілки політкаторжан. Зазнала репресій і її сестра, відома правозахисниця Оксана Мешко, і інші члени родини. Катерина Яківна опинилася у Дніпропетровську, працювала на металургійному заводі ім. Петровського і вчилася на Робфаці. 1937 року виїхала з пригнобленої терором України до Москви. Там закінчила електромеханічний інститут, і 1941 року повернулася на батьківщину. Коли німці захопили Дніпропетровськ, стала на шлях боротьби з окупантами, вступивши в ОУН. З огляду на попередню біографію, вчинок цілком логічний.

        Про діяльність Катерини Мешко у той період у Дніпропетровську згадує її племінник Василь Худенко, допитаний 3 січня 1945 року як обвинувачений. Він розповів про таке: «В кінці вересня 1941 року, після мого місячного перебування в німецьким таборі військовополонених, на прохання мого батька я вернувся додому. Незабаром  після цього зі слів моєї тітки Мешко Катерини Яківни стало відомо, що в місто Дніпропетровськ прибула похідна група українських націоналістів, очолювана професором Регієм. Одразу ж після прибуття в Дніпропетровськ ця група стала легально проводити націоналістичну роботу шляхом вербування нових націоналістичних кадрів, забезпечувала їм керівні пости в органах і установах, створених німецькою владою, розповсюджувала контрреволюційну ОУНівську літературу серед населення міста. (...) Мешко працювала в Обласній управі на посаді  інженера адміністративного відділу, яким керував професор Регій, і якось повідомила мені про свої націоналістичні погляди і  про участь в роботі українських націоналістів. 
      Через деякий час Катерина  принесла мені маніфест ОУН із зверненням  до українського народу, «Декалог» і іншу націоналістичну літературу, рекомендувала мені її прочитати, що я зробив.

Пізніше вона детально розповіла мені про існування організації ОУН, про мельниківську і бандерівську течії в ОУН, розказала про створення «самостійної української соборної держави», яку було проголошено 30 червня 1941 року в місті Львові. Тому нам, українцям, вважала Катерина, потрібно брати  активну участь у вирішенні цього питання і не сидіти склавши  руки. 
З націоналістичними поглядами Мешко я повністю погодився. 
Після арешту Регія та його групи Мешко була усунута з ї посади, яку обіймала. Десь у січні 1942 року в Дніпропетровськ прибула націоналістична група західняків, які служили в німецьких військових частинах. Ця група в складі доктора ветеринарних наук Рудницького, Ярослава Некораки і ще одного на ім'я Міха (...) констатувала, що націоналістична робота не дає бажаного ефекту, і  стала закликати місцевих націоналістів до більш активної діяльності.  З цими націоналістами почала співпрацювати Мешко, яка неодноразово здійснювала в моїй квартирі конспіративні зустрічі з Ярославом Некораком. В подальшому з цими націоналістами познайомився і я»2. 
       Далі В.Худенко розповів, що протягом двох тижнів на квартирі Мешко проходив націоналістичний вишкіл у складі «трійки». 

       У зв'язку з відступом німецьких військ Василь Худенко опинився у Рівненській області, де був політичним референтом округи в УПА. Доля ж Катерини Мешко склалася так. Наприкінці 1942 року вона виїхала до Ворошиловграда, де очолила обласний провід ОУН, потім була провідником ОУН Криму. Наприкінці 1943 року разом зі своїм чоловіком Омеляном Логушем (псевдонім —Іванів) перебралася на Волинь. Очолювала Волинську мережу Волинсько-Подільського крайового проводу ОУН і безпосередньо підтримувала зв'язок з видатними провідниками ОУН-УПА Климом Савуром, Галиною, Горбенком, Лемешем та іншими. У 1943 році разом з Іванівим за завданням керівництва ОУН-УПА організувала Першу конференцію поневолених народів Сходу Європи і Азії, що відбулася 21-22 листопада в селі Будераж Здолбунівського району Рівненської області4. На конференції були представлені українці, грузини, вірмени, азербайджанці, черкеси, узбеки і т.д. — усього 39 делегатів. Катерина Мешко виступала з доповіддю «Організація і практичні цілі єдиного фронту поневолених народів», була обрана до складу революційної комісії, що підготувала низку відозв та інших документів. 
       В оприлюднених матеріалах конференції К. Мешко фігурує під псевдонімами Озерська і Верещак. Разом з Іванівим вона очолила в ОУН «Секцію поневолених народів», завданням якої була підготовка національних кадрів для відправки їх у східні республіки СРСР з метою створення там націоналістичних організацій і подальшої спільної боротьби проти гітлерівського та сталінського режимів за побудову системи «незалежних держав кожної нації на своїй етнічній території»3. 
          Результативність Першої конференції поневолених народів, доля її делегатів, їх особистості, повноваження і т. ін. не досліджені. Причиною цього є конспірація, з одного боку, і закритість документів органів Держбезпеки — з іншого. Навіть місце проведення конференції з конспіративних міркувань не вказувалося в опублікованих документах, а в усній пропаганді цим місцем називалося вигадане село Ляшвиці Острозького району. 
      Зі здобуттям Україною незалежності увага політиків і істориків прикута до конференції як до знакової події «на шляху до побудови цивілізованого демократичного устрою на всій планеті»4. Восени 2003 року на подвір'ї школи, в якій відбулася конференція, з нагоди її 60-річчя відкрито меморіальний знак. В урочистостях брали участь народні депутати В. Червоній, В. Кириленко, представник Рівненської облдержадміністрації та ін. 
Що ж до організаторки конференції, то її ім'я не згадувалося

        У 1944 році К. Мешко разом з Іванівим деякий час проживала у Львові, а потім виїхала за кордон. З 1949 року мешкала у США, в Нью-Йорку, брала участь у діяльності Української робітничої спілки і, вірогідно, в інших асоціаціях. Матеріали розшукової справи про її подальшу долю не сповіщають.

Шарафан Володимир Антонович, він же Вусач, він же Друг-Ша    Народився в 1908 році в місті Києві. Вихованець Ново-Стародубського дитячого будинку Дніпропетровської області. З 1927 року  навчався в Кіровоградському педагогічному технікумі, а з 1933 року -  студент Сімферопольського педагогічного інституту. З січня по травень 1942 року перебував в ОУН мельниківській, а з липня 1942 року член ОУН (р), входив в рій Петра Микитенка. З травня 1943 року -  окружний референт з пропаганди, а з 15 жовтня 1943 року  - кримський окружний провідник. Заступник керівника націоналістичного революційного комітету з підготовки збройного повстання в Криму проти німців і росіян. Брав активну участь у збільшенні мережі ОУН, створив українську початкову школу. На відміну від інших мав зв’язки з радянським підпіллям і особисто знався з членами чекістської групи „Сокіл”, яким передавав розвіддані про дислокацію німецьких військ, складів зброї та пального, стратегічних об’єктів та список із 4-х прислужників гестапо.  Незважаючи на це, був заарештований НКВС 26 липня 1944 року. За матеріалами кримінальної справи не видав жодного члена ОУН, про яких не було б відомо слідчим НКВС. На сторінках 69 і 71 справи є бурі плями, схожі на кров, і пропалини від цигарок, що дає привід уявити методи впливу на підслідного і одну із причин винесення трійкою смертного вироку 4 грудня 1944 року, виконаного 13 лютого 1945 року.

Янчишин Іван Андрійович, 1920 року народження, народився у  Львівській області. Провідник кримських Похідних груп. Прибув у Сімферополь в листопаді 1941 року, проживав на вул. Битакська, 20, працював в Сімферопольському українському театрі перекладачем. Очолив окружну організацію ОУН. Організував місцевий революційний комітет з підготовки збройного повстання в Криму і ввійшов до його складу як заступник з організаційної роботи. Розгорнув націоналістичну мережу в Криму, створив український адміністративно-господарський комплекс, військову реферантуру, загони самооборони і госпіталь. Керував бандерівським підпіллям по травень 1943 року. Після арешту 5 квітня 1943 року керівника СБ Степана Теслі був переведений новим провідником Ольгою в інший населений пункт Криму. Виїхав з Криму 6 жовтня 1943 року для підсилення УПА.

Вольчак Григорій Степанович, 1913 року народження, він же Сухий. Прибув до Криму на чолі однієї із Похідних груп в листопаді 1941 року. Організаційний референт – заступник окружного керівника ОУН. Відповідав за фінансове забезпечення підпілля, контролював господарські ланки Українського комітету, виділяв кошти на закупівлю зброї і медичних препаратів як для підпілля, так і для УПА. Проживав разом із Степаном Теслею на вулиці Битакській, 20, працював у магазині „Консул” продавцем. Невдовзі після арешту Теслі 24 червня 1943 року виїхав на батьківщину в с. Йосипівну Львівської області, куди прибув в кінці 1943 року і за вказівкою Петра Різуна, (він же Полтава) очолив надрайонний відділ пропаганди. Своїй зв’язковій Ярославі Павлик (уже покійній) Вольчак передав на збереження велику кількість фотографій розміром 3х4 см, на яких були зображені море, гори і молоді люди за читанням газет. У сусідньому селі Скригах у 1947 році Вольчак нелегально жив у брата Івана. Нині живі три племінниці : Софія, Галина й Катерина. Дівчата були задіяні в УПА як зв'язкові, тож Григорій ставився до них з повною довірою і часто розповідав їм про свою участь в утворенні кримських осередків ОУН, про те, як їхню групу врятувала від загибелі його кохана дівчина Валя, яка працювала в ортскомендатурі і забезпечувала оунівців потрібною інформацією. 

Племінниця Галина розповідала, що останній раз бачила дядька Григорія восени 1947 року, коли він у формі радянського майора відбував у невідомому напрямку . Він сказав, що виконує наказ провідника Полтави" Подальша доля Григорія Вольчака невідома.

Тесля Степан Михайлович, 1919 року народження. Прибув із Львова у Крим у складі Похідної групи ОУН в листопаді 1941 року. Проживав разом з Вольчаком на вул. Битакській, 20. У кримінальній справі зберігається довідка НКВС, яка подає відомості про Цеслю Степана, який на 1 липня 1939 року значиться дільничним поліцейським, але обґрунтувань, що вона стосується Степана Теслі, немає. За свідченнями членів ОУН, Тесля вважався окружним провідником, що підтверджує його причетність до організації і діяльності служби безпеки ОУН. В той час провідника конспірували, прикриваючи керівником служби безпеки ОУН. Невдала організація роботи СБ ОУН дала можливість агенту гестапо, тодішньому начальнику поліції Джанкою Скоропадському, проникнути до  лав ОУН і видати керівників підпілля Джанкою та 14 місцевих членів ОУН, які були розстріляні гестапо. Інший агент СД Трубач Марія Данилівна,  за завданням Гільденберга пішла на контакт з націоналістичним підпіллям, видала Степана Теслю, який 5 квітня 1943 року був заарештований гестапо і розстріляний.  

Волощук Григорій, приблизно 1914 року народження, він же Гриць, Грицько, Гришко, родом із Тернопільщини, за іншими даними -  з Проскурова. В Крим прибув в числі 13-ти спеціально підготовлених членів ОУН(м) разом із румунськими військами. З грудня 1941 року член ОУН(р), військовий референт. Займався організацією і вишколом загонів самооборони та проведенням військових операцій. Один із керівників вишколу повстанців. Співпрацював з працівником служби безпеки ОУН Калиною. Вибув з Криму за одними даними 22 вересня 1943 року разом з Ольгою, за іншими - 15 жовтня 1943 року на підсилення УПА.

Ларжевський Леонід Федосович, він же Дубенко Іван, 1918 року народження, уродженець Ново-Миргорода, Кіровоградської області, студент 3-го курсу Дніпропетровського гірничого інституту, уповноважений СБ Південного крайового Проводу ОУН по Криму з вересня 1943 року. Направлений керівником СБ Юрком для організації служби безпеки та встановлення причин арештів підпілля. Під час проведення  арешту чинив збройний опір працівникам НКВС. Засуджений 13 липня 1946 року до 10 років позбавлення волі. Звільнений 12 липня 1953 року із ВТК Магадану.

Микитенко Петро Миколайович, 1915 року народження, мешканець Бахчисараю, народився в селі Удільне Запорізького району Миколаївської області, освіта вища, педагог, вступив до лав ОУН(р) в  січні 1942 року. Провідник Бахчисарайського ОУН. Після скасування окупаційними військами Українського Комітету очолив Бюро допомоги українському населенню,   розміщене у Сімферополі на вул. Кірова, 29,  і продовжував виконувати завдання Революційного комітету з підготовки повстання.

Шапар Микола Олександрович, він же Олександр, 1887 року народження, зоотехнік. Місцевий житель. В ОУН з грудня 1941 року. Керівник Сімферопольського українського комітету (революційного), а після його заборони фашистами  - заступник керівника Бюро допомоги українському населенню, що виконувало функції революційного комітету. Активний організатор культурно-господарчих відділів Комітету із залучення українського населення до роботи у відділах комітету і в ОУН. Вбитий німцями на одній із невдалих операцій із звільнення в’язнів влітку 1943 року.

Мінценко, провідник Старо-Кримської ОУН. Окрім того, що в цьому підпіллі існувала явочна квартира, яку утримував підпільник, що працював ваговщиком, інших даних нема. 

Темний Семен Якович, житель м. Сімферополя, проживав на  вул. Битакській, 20. В ОУН з грудня 1941 року. Утримувач явочної квартири. 

Колісниченко Єрофій Тадейович, він же Єфрем, 1890 року народження, народився в с. Полтавці Первомайського району Одеської області. Член ОУН(р) з грудня 1941 року. Провідник націоналістичної мережі в Ак-Мечетському районі. В минулому -  член Української партії боротьбистів,  був заарештований в 1931 році і засуджений на 5 років за політичну діяльність. За сумлінну підпільну роботу переведений господарчим керівником Українського комітету, а потім на керівну політичну роботу. Трибуналом 4-го українського фронту від 15 липня 1944 року засуджений до 10 років позбавлення волі. При обшуку у помешканні знайдений ППШ з 74 патронами.

Колісниченко Валентина Єрофіївна, вона ж Прикуп. Одна із керівників Ак-Мечетської міжрайонної організації ОУН. У жовтні 1943 року вступила до лав УПА. Подальша доля підпільниці невідома.

Савенко чи Савченко, а ще Сакевич, він же Савка. В Крим прибув із сином Віктором у складі 13-ти спеціально підготовлених членів ОУН(м) разом із румунськими військами. Служив в УНА під керівництвом Симона Петлюри. З липня 1942 року в ОУН(р) очолює повстанський загін самооборони. Займається вишколом звільнених військовополонених в загоні „Сиваш”. Тримав зв’язок з керівництвом через явочну квартиру в завулку Тихому, 6 в м. Сімферополі. Виїхав у жовтні 1943 року на підсилення УПА.

Базилевич Олександр. Проживав у  Сімферополі по  вул. Жуковського, 16 на одній із явочних квартир. За професією учитель. Проводив політвиховну роботу серед підпільників. В жовтні 1943 року пішов до лав УПА.
 Савенко чи Савченко Віктор, син Савки. Прибув у складі 13-ти спеціально підготовлених членів ОУН(м) разом із румунськими військами. Член ОУН(р) з липня 1942 року. Працював у парі з батьком через явочну квартиру в завулку Тихому, 6. Виїхав у жовтні 1943 року разом з батьком та іншими бойовими друзями на підсилення УПА.

Петро, прибув із Львова у Крим (Севастополь) у складі Похідної групи ОУН в жовтні 1941 року. Провідник Севастопольської ОУН. Організатор Севастопольської української школи. Провідник Кримської ОУН після Катерини Мешко, з 22 вересня по 15 жовтня 1943 року. З Криму був відкликаний керівником служби безпеки Південного крайового Проводу ОУН Грабом. Ведуться розвідки про діяльність групи.

Чмига Василь, він же Моряк, Іван. У Крим (Севастополь) прибув у складі Похідної групи під керівництвом Петра в жовтні 1941 року.  За розпорядженням керівника  Південного крайового Проводу ОУН Юрка направлений в 1943 році в розпорядження Остапа, а потім -  сотником повстанського загону „Бійці”, що діяв в Одеській області. В одній із операцій в Голованіському районі убитий німцями.

Кабардинський Сергій Павлович, він же Лисий, 1892 року народження. Житель Сімферополя, проживав по  вулиці Інститутській. Член ОУН з грудня 1941 року. Надавав ОУН дані про фінансово-економічний стан Криму. Забезпечував нелегалам ОУН квартиру.

Комар Михайло Сергійович, 1889 року народження, родом з Чернігівщини. В Крим прибув у складі 13-ти спеціально підготовлених членів ОУН(м) разом із румунськими військами. З липня 1942 року член ОУН(р). Забезпечував явочний пункт на ринку та явочну квартиру по вул. Тракторній, 10. Допомагав ОУН коштами для закупок зброї і медикаментів.

Рустем – член ОУН, працював комірником на залізничній станції Сімферополь. Керівник визвольного загону, кістяк якого складався із числа тридцяти станційних робітників. Рустем успішно проводив операції по визволенню в’язнів із концтаборів та ешелонів з кримчанами, що силоміць відправлені на роботи в Німеччину.

Темний Степан Якович, житель м. Сімферополя, вул. Бакинська, 20, член ОУН з грудня 1941 року, господар і утримувач явочної квартири. Інших відомостей не має.

Калиновська Олександра Савеліївна, вона ж Степанівна, 1923 року народження, народилась в с. Переображенка Чаплинського району Миколаївської області. Останнім часом проживала в м. Сімферополі по вул. Червоноармійській, 6. В Сімферополь переїхала з батьками з 1934 року з с. Привітне Кіровського р-ну. Фармацевт. Працюючи в головному управлінні німецьких військ, з квітня 1943 року постачала в госпіталь Сімферопольської ОУН медикаменти. За підозрою в крадіжках медикаментів у жовтні 1943 року звільнена німцями з роботи. Особиста зв’язкова Степана Теслі – окружного керівника СБ ОУН. Заарештована 3 серпня 1944 року НКВС і засуджена до 8 років позбавлення волі.

Калиновський Савелій Денисович, 1897 року народження, батько Степанівни, член ОУН з травня 1943 року. Член загону самооборони залізничників ОУН під керівництвом Рустема. Працював в охороні залізничних шляхів сполучення. 

Колесник Ніна Зіновіївна, вона ж Валя, 1924 року народження, народилась в с. Монастирка Михайлівського р-ну Кам’янець-Подільської області. В Сімферополі з 1932 року. Член ОУН з 1941 року. Особиста зв’язкова Ольги (Катерини Мешко). Проживала в Сімферополі на вул. Битакській, 32, неодноразово надавала свою квартиру для проведення конспіративних зустрічей керівників ОУН Криму. Заарештована 15 липня 1944 року НКВС і засуджена на 10 років позбавлення волі. Після відбуття покарання прибула в Сімферополь на вул. Київську б.144, кв.96.

Колесник Зіновій Миронович, з грудня 1941 року член ОУН. В 1940 році судом на 10 років позбавлений волі. Відбував покарання в 4-й Сімферопольській колонії. До 1942 року працював спеціалістом лісової промисловості в „Кримсоюзі”. В грудні 1942 року вибув на керівну роботу в ОУН Києва. Подальша доля невідома.

Колесник Григорій Зіновійович, старший брат Валі, член ОУН, член загону самооборони, яким керував Савка. В одній із операцій в 1943 році загинув.

Бардахівський Роман. Прибув у Крим в складі похідної Джанкойської групи у жовтні 1941 року. Керівник Джанкойської ОУН. Викритий гестапо, заарештований разом з іншими 14 членами ОУН і розстріляний в 1942 році. За даними працівника служби безпеки ОУН Івана, що працював перекладачем офіцера німецької розвідки НАРИНЕ (морська розвідка), Джанкойську групу ОУН викрив агент гестапо, начальник Джанкойської поліції Скоропадський, якого керівництво ОУН намагалось залучити до роботи в СБ ОУН.

         Лобак Михайло. Прибув в Крим в складі похідної Джанкойської групи у жовтні 1941 року. Організаційний референт Джанкойської ОУН. Викритий гестапо, заарештований разом з іншими 14 членами ОУН і розстріляний в 1942 році. 
Ванкевич Степан. Прибув в Крим в складі похідної Джанкойської групи у жовтні 1941 року. Керівник служби безпеки Джанкойської ОУН. Викритий гестапо, заарештований разом з іншими 14 членами ОУН і розстріляний в 1942 році. 

Наконечний. Житель Джанкою. За освітою – педагог. Член ОУН з 1942 року. Викритий гестапо, заарештований разом з іншими 14 членами ОУН і розстріляний в 1942 році.

Іван. Керівник Керченської ОУН. Прибув до Керчі в грудні 1941 року разом з Похідною групою. З жовтня 1943 року в лавах Української Повстанської Армії. Про діяльність Керченської ОУН ведуться розвідки. 

Ігор. Керівник Алуштинської ОУН. Прибув до Алушти в листопаді 1941 року разом з Похідною групою. У жовтні 1943 року вступив до лав Української Повстанської Армії. Відомо, що в Алушті працювала велика молодіжна група ОУН .Існують фотознімки, що зберігаються у племінниці Григорія Вольчака Галини, яка проживає нині на Львівщині.

Роберт”, Альберт, справжнє ім’я Володимир, 1918 року народження. Родом з Херсону, де закінчив технікум. Глибоко законспірований член ОУН, що прибув до Криму в числі Похідних груп. Можливо, керівник Феодосійської ОУН, а можливо, мав відношення до Феодосійської вулиці в одному із населених пунктів Криму. Його діяльність потребує додаткових розвідок. Відомо, що під його керівництвом переправлялась велика партія зброї і медикаментів до УПА.

Вацик Павло, Вацик Іван, він же  Плут. Один із керівників Кримської ОУН(м), що прибув до Криму разом румунськими військами. Працював перекладачем німецького військового лікаря. В липні 1942 року вступив до ОУН(р). Один з організаторів Сімферопольського госпіталю ОУН. Займався закупівлею медикаментів для УПА за вказівкою Ольги. Помічник Савки , керівника загону самооборони. З жовтня 1943 року  в лавах Української Повстанської Армії, можливо, на керівний роботі в складі дивізії УПА „Говерла”. Дані потребують додаткових розвідок.

Борис Суховерський. Керівник Кримської ОУН(м), що прибув до Криму разом з  румунськими військами. Працював перекладачем в одній із німецьких частин. Даних про перехід до революційної ОУН немає, але не заперечував переходу в ОУН(р) інших членів мельниківської групи і не шкодив їх роботі. Є дані, що він відступав разом з німецькими військами до Севастополя. Діяльність мельниківської групи ОУН в Криму потребує додаткових розвідок.

Гайдай. Проживав у Сімферополі по вул. Братській, 74. Надавав свій будинок ОУН для зустрічей підпільників. Інших даних немає.             

Скряга Дмитро. Прибув до Сімферополя в листопаді 1941 року разом з похідною групою. Працював охоронцем в залізничній поліції. Подавав відомості про рух ешелонів з пальним, зброєю, продуктами, медикаментами та про відправку кримчан на примусову працю в Німеччину. З жовтня 1943 року в лавах Української Повстанської Армії. Загинув на Львівщині в бою з гітлерівцями.

Шрамченко Володимир. В ОУН з 1943 року. Кореспондент „Голосу Криму”.

Калина, можливо Лопатинський Юрій. Прибув до Сімферополя в листопаді 1941 року разом з Похідною групою. Один із працівників служби безпеки, глибоко законспірований член ОУН. Мав вищу освіту і, можливо, працював у військовій поліції. З жовтня 1943 року  в лавах Української Повстанської Армії на керівній роботі. Діяльність потребує додаткової розвідки.

Райко Іван, секретар Бюро допомоги українському населенню. Кримчанин. Освіта вища, інженер. Член ОУН з початку 1943 року. Член революційного комітету. В жовтні 1943 року змінив Керченського міжрайонного провідника ОУН. Його діяльність потребує додаткової розвідки.

Назаренко Антон Полікарпович. Кримчанин. Член ОУН з 1942 року. Працівник служби безпеки ОУН. Діяльність потребує додаткової розвідки.

Курилко Йосип, він же Куріпка, він же Йосеф. Спочатку належав до Кримської ОУН(м), а потім до Севастопольської міжрайонної ОУН(р). Працював під Севастополем в одній із частин перекладачем. Передав Ользі велику суму грошей для закупівлі зброї. З жовтня 1943 року в лавах Української Повстанської Армії.

Петров. Прибув в Крим в складі похідної групи у жовтні 1941 року. Працював в одному із населених пунктів Криму на керівній посаді ОУН. На початку 1943 року був переведений міжрайонним провідником Новомосковського ОУН Дніпропетровської області. Літом 1943 року під час арешту гестапівцями застрілився.

Стефан. Прибув в Крим в складі похідної Євпаторійської групи у жовтні 1941 року. Був глибоко законспірований. Восени 1943 року пішов до лав УПА. 

Матюшенко. Член ОУН 1942 року. Сімферополець. Технік-будівельник доріг організації „ТОРД”.

Лиходідов Борис Анатолійович 1881 року народження. Сімферополець.  Член ОУН з 1942 року.

Горбачов Йосип Іванович. Сімферополець, учитель історії. Член ОУН з 1942 року. Проживав по вул. Битакській, де збирались підпільники ОУН. 

Ковальська Марія Євгенівна 1912 року народження. Жителька м. Сімферополя. Член ОУН з 1942 року. Працювала в німецькій комендатурі перекладачем. Давала попередню інформацію про арешти підпільників ОУН.

Базілій Фіана Миколаївна. Жителька Сімферополя. Член ОУН з 1943 року. Працівник госпіталю ОУН, можливо, лікар.

Партолоха Микола Антонович, він же Партолько. Сімферополець. Член ОУН з 1943 року. 

Корж Адам Борисович. Сімферополець. Член ОУН з 1943 року. 

Догадко Лев Єфимовим. Сімферополець. Член ОУН з 1943 року.

Макаров Пилип Омелянович. Сімферополець. Можливо, член ОУН. Працював хіміком в інституті „ВІКО”. Арештований НКВС 23 травня 1945 року і засуджений на 5 років позбавлення волі. Звільнений 22 січня 1946 року Колегією Верховного Суду за співпрацю з підпільною чекістською групою „Сокіл” (керівники Мойсеїв та Григор’єв). Надавав допомогу радянським партизанам лікарськими препаратами, передав батарею живлення радіостанції, що надав йому Шарафан. Давав свідчення в НКВС на користь Шарафана з метою його звільнення.

Лапін Володимир Іванович. Даних про членство в ОУН немає. Зазначений в списках ОУН.

Халапсис Іван Васильович. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках ОУН

Халапсис Олександр Васильович. Даних про членство в ОУН не має. Значиться в списках окружної ОУН

Литвиненко Ніна. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Литвиненко Галина. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН

Плахова Людмила. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Кулик Марія. Даних про членство в ОУН не має. Значиться в списках окружної ОУН.

Колесник Ольга Петрівна. Член ОУН. Працювала в магазині „Консул” разом із Степаном Теслею. Значиться в списках окружної ОУН.

Перепечай Яків Федорович. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН

Кореновський Савелій Данилович. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Морозова Марина Назарівна. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Сінченко Галина Іллівна. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Цимбал Павло Петрович. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Попов Федір Іванович. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Біломор Дмитро Григорович. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Цискевич Микола Абрамович. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Дронязго Марія Федорівна. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Дронязго Марія Федотівна. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Челсенко Михайло Іванович. Даних про членство в ОУН не має. Значиться в списках окружної ОУН.

Шаповал. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Мартиненко Іван Іванович. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Тертичний. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Темний Є.П. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Любченко. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Шрамченко. Даних про членство в ОУН немає. Значиться в списках окружної ОУН.

Тихонович Іван Євгенович, 1899 року народження. Народився в місті Керч. Освіта вища, педагог. Член революційного комітету, один із організаторів української школи. В ОУН з 1942 року.

Шарафан Софія Іванівна. Народилася в 1912 році в м. Новоросійську. Проживала з чоловіком і дітьми в м. Сімферополі на вул. Профспілковій, 5. У зв’язку з тим, що її батько, Казимір Шенкшло, за національністю поляк, в 1931 році був розкуркулений і  страчений, змінила анкетні дані на Іванівну і переїхала в Крим. Успішно навчалась на Робфаці і в Кримському педагогічному університеті. Захистила дисертацію, кандидат філологічних наук. Член ОУН із кінця 1942 року. Зв’язкова з радянськими партизанами. Поставляла в Північне партизанське з’єднання військовослужбовців, звільнених Сімферопольським загоном самооборони ОУН(УПА) з німецьких таборів.

Шенкшло Гелена Казимирівна. Член ОУН з 1942 року, зв’язкова.

Микитенко Борис. Заступник керівника Бюро допомоги українському населенню. Член ОУН з 1942 року. Член революційного комітету з підготовки повстання в Криму.

Планшетний. Член ОУН з 1941 року. Працював в магазині „Консул” разом із Степаном Теслею. Значиться в списках окружної ОУН.

Красовський Станіслав, він же Стах, 1923 року народження. Член ОУН. Працював у Бюро допомоги українському населенню по обстеженню українських сімей. Вів облік українців Сімферополя, визначав і пропонував кандидатури щодо залучення їх до ОУН. Восени 1943 року пішов до лав УПА. Відомостей про його подальшу діяльність немає

Осадчук Іван. Прибув в Крим в складі похідної Євпаторійської групи в кінці жовтня 1941 року. Керівник Євпаторійської ОУН. Викритий гестапо в грудні 1941 року, заарештований і страчений.

Владиславський В’ячеслав Федорович, 1894 року народження, вища освіта, учитель фізики. В 1937 році репресований радянською владою. Активний учасник ОУН Криму.

Чепелівський Леонід Федорович, Єпископ Серафим, 1902 року народження, народився в с. Гунча  Гайсинського району Вінницької області, освіта вища. Дані про членство в ОУН відсутні. Настоятель української Володимирської церкви.

 Цей список далеко не повний, адже Кримська ОУН мала ройове розгалуження, і члени роїв знали тільки тих підпільників, які були задіяні в агітаційних і бойових операціях з підготовки кримського українського населення до повстання і встановлення незалежності України. Отже, в кримінальних справах, що зберігаються в архіві Головного управління служби безпеки України в Криму, далеко не повний перелік патріотів-підпільників, які стояли у витоків Української Повстанської Армії в Криму, але подальше  дослідження усіх справ і спогадів очевидців, можливо, буде сприяти відтворенню їх імен.

Хочу подякувати начальникові архівного підрозділу ГУ СБУ Андрію Валякіну і керівництву головного управління за надану можливість провести розвідку і відтворити частину історичних подій і дійових осіб того часу.
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